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niStvo državno obezbeđi tako, da ono može, poeveću- 
juci «e državnim interesima, biti sigurno da može 
opstati u društvu. Ovaj zakonski projekat u nekoliko 
jo pokušao <la unese malo reda u nered, koji je do 
sada vladao u činovničkom pitanju. U einovničko pi- 
tanj« unesen je nered, bar ja koliko mislim zbo«1 

toga, što baS taj demokratski princip i socijalna ne- 
pravda, kako se htelo reci, ujednačili eu svakoga u 
U državnoj službi i ne samo da su ujednačili ti 
državnoj službi, po onome što je kazno g. Lazič, da 
su stomaci jednaki, nego nisu bteli da se prave raz- 
like za pojedine činovnike. Dogodilo se to, da u dr- 
žavnoj službi jedan profesor, koji može biti ima 20 i 
više godina službe, ima mnogo manju plafu nego je- 
dan poslužitelj, koji je jnčc došao sa sela, napustio 
selo i postao državni dužitelj. Cak i u ovome pro- 
jektu zadržana je ta nepravda u tome, što je ovde od- 
redjen dodatak na decu. Ja mislim, da je svakako 
trebalo gledati na činovnika sasvim drukčije i osigu- 
rati ga. bez obzira na porodicu i njegovu dccn i onda 
misliti koliko je minimum potreban državnom činov- 
niku, da on bude zadržan na tome mestu, da možs 
vršiti funkcije i Ja ne napušta svoj položaj. ]\li ■smo 
u poslednje vreme videli, da načelnici pojedinih mi- 
nistarstava napuštaju svoje položaje i idu u privatna 
preduzeča. Sta to znači f Znači, da državna služba 
njih ne osigurava i da će oni i nadalje prelaziti u pri- 
vatnu službu. 

Ta nalazim, da ovaj projekat treba da podje sa 
toga gledišta, ali kad već nije pošao sa toga gledišta, 
nego se zadržava na ovom stanju, na kome se do sada 
radilo, jer je zbilja teško u ovome haosu naći jedno 
rošonje, koje bi moglo zadovoljiti i činovnika i dr- 
žavnu službu. Ja svakako mislim, da su oni, koji su 
radili ovaj zakonski projekat, trebali da podjn a toga 
gledišta, da ovome bolesnome stanju treba jednom 
stati na put i učiniti malo bolju operaciju. Sto ge tiče 
predvidjenih odredaba za smanjivanje bruja činov- 
nika nalazim, da je to dobro. Samo je onda trebalo 
učiniti još i druge operacije i odbiti dodatke na po- 
rodicu, a dati samo dodatke lično na činovnike i do- 
datke na stan. Pa ipak, ako sz ovo i ne učini, ja en 
glasati za ovaj projekat. 

Potpredseđnik Озглап Vilović: Gospodo ,da se 
debata ne bi razvlačila, ia ću dati samo jednu kratku 
izjavu. Nesumnjivo je, da ovaj predlog, koji je pred 
nama, pred-lavlja napredak prema stanju, u kome se 
danas nalazi činovničko pitanje kod nas i da znači 
jedan  pokret  na bolje. Ali, gospodo, ja smatram ovaj 

predlog kao jedno prolazno rešenje činovničkog pi- 
tanja, jer po mome mišljenju sve dotle, dokle se ne 
izglasa Zakon o činovnicima gradjan^koga ređa^ ne- 
ćemo imati konačnoga rešenja, po kome bi činovničko 
pitanje bilo na stalnoj osnovi. Ja smatram S toga, da 
je prva dužnost vlade, da taj zakoni) činovnicima 
gradjanskoga  reda odmah iznese pred  l'arlamenat. 

Što se tiče Finansijskih izvora, kojim treba da 
se pokriju novi izdaci u iznosu oko 300.000.0,00 di- 
nara, ja mislim, da. je potrebno naglasiti da se ni- 
kakvi novi izdatak neće moći učiniti, ako se pred- 
hodno broj činovnika ne bude redukovao na onu 
meni, koja je potrebna za odpravljanje državne ad- 
ministracije. Drugi prethodni uslov bio bi taj, da se 
nadje kredit iz koga će se potrebna suma isplatiti, a 
da on bude pokriven. Zbog toga, gospodo, kao sto 
ćete čuti prilikom diskusije u pojedinostima u ovome 
predlogu je predvldjeno, da će ovaj zakon moći da 
se primeni tek onda, kada -e apsolutno bude raspo- 
lagalo sa potrebnim kreditom.Tajззакоп retroaktivno 
dejstvuje, jer važi i od 1. januara za one činovnike. 

• koji Su ostali u državnoj službi posle redukovanja i 
prečišćavanja koje je prodviđjeno. Na taj način obez- 
bedili smo činovnicima, koji ostaju kao činovnici, da 
od 1. januara imaj i prava na povišene dodatke. 
S druge strane to Će primorati državnu administra- 
ciju, da što pre pristupi smanjivanju i prečišćavanju 
nepotrebnog broja činovnika. 

Pošto se niko više nij" javio za reč u gene- 
ralnoj debati o ovome zakonskom predlogu, ja za- 
ključuj, ш  generalnu  debatu. 

Jovan Gjonović: Gospodo, poŠto će prilikom 
specijalne rasprave ovoga pitanja biti više primedaba, 
a za to Će trebati više vremena, predlažem da se. sa 
specijalnom raspravom otpočne i dovrši sutra. (Čuje 
6©: Da nastavimo!) 

Potpredseđnik Osman Vilović: Stavljam na gla- 
sanje predlog g. Gjonbvića. Gospoda, koja su za 
predlog g. Gjonovića, to jest da se- sa specijalnom 
debatom ovoga zakona otpočne sutra, neka izvole se- 
deti, a gospoda koja .SU protiv ovoga predloga neka 
izvale dići ruku. (Večina Bedi.) Gospodo, primljen 
je predlog, da se .sednica današnja zaključi, a nastavi 
sutra u 9 sati pre podne sa istim dnevnim redom: spe- 
cijalna rasprava zakona o dodacima na skupoču dr- 
žavnih službenika gradjanskog i vojnog reda, penzi- 
onera i penzionerki. 

Današnju sednicu zaključujem. 

(Sednica je zaključena  u   18 i  30 Časova.) 

XX'XV1. SEDNICA 

ZAKONODAVNOG ODBORA 
N A R OI) N lil 8 EU P Š TJ N E 

KRALJEVINE 

SRBA, HRVATA 1 SLOVENACA 

držana 20. decembra 1021. god. u Beogradu. 

Predsedavao Predsednik Miša Trifunovic i pot- 
predseđnik Osniau Vilović. 

Prisutan Ministar Piuansija gosp. dr. Košta 
Kiimanudi, referenti Ministarstva gg. dr. dosip 
Paj/uer, potpukovnik Siliiu Todorovič i potpukovnik 
1 h'agomir  Mijatovie. 

(Početak rada u 'J1/^ časova.) 

Predsednik Miša Trifunovic: Otvaram 36. re- 
dovnu sednicu Zakonodavnog Odbora. Zapisnik 
prošle sedniće nije gotov, pošto se brzo radi, ali eo se 
pročitati na idućoj sednici. 

Gospodo, prelazimo odmah na dnevni red. Na 
dnevnom redu je pretres izveštaja I. sekcije o pro- 
jektu   zakona o  dodacima   na   skupoću. Na  redu je, 
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kao što znate, specijalan pretres, pošto je načelna 
<k'liat;i završena. Ла molim gospodu, da se prijave 
kod pojedinih članova, kod kojih niislo govoriti. 

Vojislav Lazić: Ja mislim, gospodo, da bi ovde 
bilo nezgodno, da se govornici prijavljuju kod poje- 
dinih članova, jer je ovo jedan vrlo važan zakon, i 
meni ee čini, da bi trebalo kod svakoga člana da se 
laspravlja. Treba dakle da se rešava i raspravlja član 
po član. 

Predsednik Miša Trifunović Je li voljan. Zako- 
nodavni Odbor, da se tako postupi? (Voljan je.) Go- 
spodo, ima mnogo članova. Ja osečam da g. Lazić ima 
donekle pravo. Ja ĆU |ioincnuti, gospodo, a mislim, da 
mi nećete zameriti, da mi imamo još dva dana za rad 
i ja vas molim, da samo kratke stvari iznosite i da ne 
držite« govore, u kojima jedan drugog ubedjujetc, jer, 
ako tako počnemo, otvoriče se velika debata i otežati 
rad. 

Dakle, gospodo, stavljam cl. 1. na glasanje. Ko 
je za to, da se cl. 1. po predlogu sekcije primi neka 
izvoli sedeti, ko jo protiv neka digne ruku. (Većina 
sedi.) Izjavljujem, da je čl. 1. primijtMi. 

Na redu jo čl. ž. Ima reč g. Gjonović. 
Jovan Gjonović: Ja bih hteo samo jednu napo- 

menu da učiniiin. Izgleda mi, da oni, koji su vršili 
podelu mesta prema razredima, nisu imali dovoljno 
u vidu mesne prilike. Ovde se kaže, da u treći razred 
spadaju varošice i sela Srbije i Crne Gore. Ja bih 
hteo da skrenem pažnju Odbora na to, da ima varo- 
šica u Južnoj Srbiji i Crnoj Gori, koje su mnogo 
skuplje nego sve druge varoši. Zato se meni čini, da 
klasiranje svih ovih varošica u treći razred, da je to 
nepravilno i ja bih molio, da varoši i varošice Južne 
Srbije1 i Crno Gore metnote u 2. razred zato, što su 
po skupoći iznad svih drugih varoši. Tu napomenu 
hteo sam da učinim, a vi rešite kako hoćete. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč g. Ilras- 
iii( a. 

Dr. Halil beg Hrasnica: Ja bih molio g. izve- 
stioca ili g. referenta da dadu objašnjenje; na kojoj 
su bazi podcijene ove varoši i varošice. Ja držim, da 
je ovo delenje u pet razreda vrlo nezgodno. Лко 
ostane pet razreda, moglo bi da se \\y.\\\v kao merilo 
samo veliki gradovi i manji gradovi, i da se to gra- 
dira. Ovde u Beogradu je najveća razlika u pogledu 
skupoće stanova, a u pogledu ostalih namirnica izme- 
dju sela i gradova — većih i manjih varoši, — izu- 
zev odeće u Beogradu, jer se u velikim gradovima do 
odeće dolazi nešto jeftinije, dok je sve ostalo u ma- 
njim gradovima jeftinije. Ja mislim, da bi trebalo 
urediti tako, da doilju u prvi razred svi gradovi, za 
koje se misli, da Će biti oblasna mesla, u drugi raz- 
red okružna mesta i sreska mesta, mi onda U treći 
razred ostale varošice, a u -1. razred sela, — tako da 
imamo svega I razreda. Uzimate eve gradove i varo- 
šice u Srbiji i Ornoj Gori sa Zagrebom zajedno i sve 
to stavljate u jedan razred, a mi znamo, da je to vrlo 
nezgodno. .Mi znamo, da je u Zagrebu život isto tako 
skup kao i n Beogradu, osim u pogledu stanova, pa 
je vrlo nepravedno, da se ovako veliki grad trpa u 
red malih varoši. Ja držim, da je to nepravilno i da 
bi trebalo na ovoj bazi. kao što sam rekao, izvršiti 
OVU raspodelu. 

izvest ilae dr. Svetislav Popović: Što se tiče pri- 
govora g. Ilrasnice, pitanje stanova Će se raspraviti 
docnije u čl, ;!. Sekcija se klonula toga, da stvara 
nove klasifikacije. Kao što će gospoda videti u jed- 
nom članu predvidjeno je, da Ministar Finansija u 
sporazumu sa članovima  Finansijskoga Odbora može 

sprovesti klasifikaciju tili -mosta onda kad bude imao 
I bdataka. Sekcija se ograničila samo na to, da kla- 
sificira mesta onako, kao što su do sad bila klasifici- 
rana. Izuzetak je učinjen kod Sušaka,, jer vi znate, 
da je na Sušaku velika skupoća i da se sve plaća u 
talijanskim lirama: a isto tako i za Zemun, koji je 
sastavni deo Beograda. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč g, Še- 
ćerov. 

Dr. Slavko Šećerov: Kako su pojedini primerci 
pogrešno pripisani, ja bih hteo radi objašnjenja da 
i itam g. izvestioca, da li su Panoevo i Novi Sad uvr- 
šteni  п drugi   razred ? 

I zvest ilae dr, Svetislav Popović:  Jeste. 
Dr, Slavko Sećerov:  Molio bih  tako isto objas 

njenje i za Suboticu i Veliki  Вебкегек. Molim da se 
i oni unesu u drugi razred. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Ja primam to. 
Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, pristu- 

pićemo glasanju. Ko je za to, da se čl. 2. primi neka 
izvoli sedeti, ko je protiv neka izvedi dići ruku, (Svi 
sede.) Objavljujem, da je čl. 3. primljen. 

Na rodu je čl. 3. Ima reč g. Hrasnica. 
Dr. Halil beg Hrasnica: Ja imam isto tako pri- 

niedliu i kod ovo.ua člana. Načelno sam protivan, da 
se čini razlika u pogledu stanarine i beriva izmedju 
činovnika, koji služe u Srbiji i Crnoj Gori i ostalih. 
Ovaj zakon i onako za nove krajeve neće odmah da 
stupa u krepost, dokle se ne nadju potrebna sredstva 
i ne smanji dosadašnji broj činovništva. Zato držim, 
da stanarinu treba dati i ostalim činovnicima u no- 
vim krajevima. 

Izvestilac dr, Svetislav Popović: Što se tiče 
predloga g. Ilrasnice. ako bi se on uvažio, doveo bi 
ceo ovaj projekat o činovničkim povišicama u pita- 
nj", jer bi bili ogromni izdaci, tako da to ne bi mogla 
da izdrži finansijska snaga države. Ja sam juče nago- 
vestio, da se je sekcija držala u pogledu pitanja po- 
lioljšanja činovničkoga položaja grftnica, koje dozvo- 
Ijavaiu današnje finansijske prilike. Medjutim, opet 
moram da naglasim ono što sam kazao malo ргв, da 
će Finansijski Odbor Narodne Skupštine biti u mo- 
gućnosti, da u pojedinim mestima, gde postoji sku- 
poća stanova kao i u Srbiji i Crnoj Gori, priznati do- 
datak na stan. Ja mislim, gospodo, da je gospodi po- 
slanicima jasno, da u Srbiji i Crnoj Gori u pogledu 
stanova postoji zasada veća nestašica nego u novim 
krajevima. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, stavh'u 
član 3. po predlogu sekcije na glasanje. Ko je za to, 
da se čl. 15. primi po predlogu sekcije i'zvoleće sedeti. 
ko je protiv neka digne ruku, (Većina sedi,) Objav- 
ljujem, da je čl. 3. primljen. 

Na redu je čl. \. Ima reč g. referent Rajzner. 
Pcferent Ministarstva dr. Josip Ra.jzner: 1Г 

ime g, Ministra Finanslja stavljam predlog, da čl. 4. 
u mesto; »Kodovni i vanivdni profesori visokih škola 
i t. d.« da se kaže: »Profesori redovni i vanredni vi- 
sokih, škola dobijaju lični dodatak na skupoću za 76',%' 
više nego drugi činovnici S godišnjom pintom u istom 
mestu službovanja«. 

To je promena sve1 drugo ostaje. 
Izvestilac dr. Svetislav Popović; Ja to primam. 
Predsednik Miša Trifunović: Reč ima g. Voji- 

slav Lazić. 
Vojislav Lazić: Ja mislim, da je suviše to 7&!% 

više oel ostalih; ja mislim, da to smanjimo na 501%! 
—i kao Sto je g. referent— on jo smanjio na 601% do- 
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centima, ja mislim, <la smanjimo na 50'% profeso- 
rima Univerziteta, a na 'Лп% docentima. 

Predsednik Miša Trifunorić: Reč ima dr. Ninko 
Peric. 

Dr. Ninko Peric: Ja ću biti, proepodo, vrlo kra- 
tak, ali ovo (pitanje vernjem, malo više razumem nego 
ostali. Žcleo bili da istaknem ovo: plata profesorima 
Univerziteta još nije rešena, педо oni primaju i sada 
po 500 din. povišice za 9 g. službe, dok sud i je u opšte 
primaju 750 <lin. povišice za 3 д. službe. Ja primam 
posle 9 g. službovanja manje nego mnogi ostali. To 
je jedna stvar. Ja bili vas molio gospodo, da ne mi- 
slite da je ovo neka aaročita nagrada 75% poviše.' 
profesorima Univerziteta. Ostali činovnici idu u 
kancelarije, imaju besplatan stan. dok profesori Uni- 
verziteta nemaju ništa. Oni moraju da snose ogromne 
režijske troškove. Njima su petrelme 3—4 sobo i ka- 
binet za rad, jer je to potrebno za naučne studije. Oni 
rad© sa materijalom, koji sumi nabavljaju kao liar- 
tiju za kancelariju i t. <l. Oni su izloženi većini mate- 
rijalnim troškovima nego ostali činovnici, a prema 
svemu tome njihova je plata upravo mizerna, Mi 
čemo sa ovim 75% samo u nekoliko popraviti mate- 
rijalni položaj tili  ljudi. 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima g. Mini- 
star  Finansija   Kmnanndi. 

Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Ja 
molim Odbor, da   primi   ovaj   predlog  g.   referente 
Rajznera, onako kako ga je izložio g.   I'erić. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: IVedloir ц-. 
Rajzriera primam, dok predlog g. Lazića ne primam. 
Ja ču da istaknem, da su profesori Univerziteta 
predstavnici visoke nauke i naša je dužnost pomoći, 
da se ta nauka razvije, i da omogućimo profesorima 
Univerziteta materijalno polioljšanje na ovaj način. 
Što 'ćemo im dati predložene povišice. Njiliov je za- 
datak mnogo važniji  nego ostalih činovnika. 

Predsednik Miša Trifunović: Staviću aa glasa- 
nje čl. ■!. sa predlogom g^ referenta i sa dopiinom. Ko 
je za to. da se ovaj predlog sa dopunom primi i/vo- 
[eće sedeti, ko je protiv neka digne ruku. (Svi sede.) 
Objavljujem, da je čl. 4. sa dopunom primljen jedno- 
glasno. 

,   Eeč ima g. referent. 
"Referent   Ministarstva dr. Josip Ra.izner:   Pred- 

lažem , da u čl.  5 koji glasi: »Aktivni i dr/. činov- 
nici« i t. d. mesto reči »činovnički praktikanti« dodje 
»auskultanti« i da se crtu »privremeni poštari« i me- 
eto toga kaže »njima jednaki«. 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima g. Ojo- 
nović. 

Jovan G.jonović: Ovde se govori O ukaznim či- 
novnicima. .l:i bih vas molio, da mi kažete, da li či- 
novnički praktikanti spadaju u ukazne Činovnike i 
da mi kažete, kakva je to služba državna elcv? Mo- 
lio hih Vas, da ove »eleve«, koji nisu ukazni činov- 
nici, izbacite i/ reda akaznih činovnika, i metnite ih 
lamo. gde im je meetO. Najzad, molim, ako hopete, 
harem prevedite i kažite srpski. Šta su ti ljudi i šta 
rade. Ima ovde dosta ljudi, koji ne znaju kakva je to 
služba »elev<-. Mi koji znamo francuski, znamo da je 

eiev« djak, ali ni mi ne znamo kakvo je to zvanje 
u službi.'To je jedno, a drugo, ja bihvas molio, tfO- 
spodo, posle reči: »privremeni poštari« da se doda: 
»i telefonski elužbenici sa deset godina službe«. Te- 
lefonsko osoblje, koje ima deset godina službe, znači. 
da je vezano za dužim i da vrši funkciji' kao i po- 
štari i da imaju dovoljno kvalifikacija.  Njih izdvojiti 

od drugih činovnika ne bi bilo, gospodo, pravo. Do 
deset godina može da se smatra, da su to privremeni 
činovnici, ali koji služe više od deset godina, treba 
ih smatrati kao i ostale ukazne činovnike. Zato bih 
vas molio, da ovaj moj dodatak primite. 

Predsednik  Miša Trifunović:   ima   reč gospodin 
Lazić. 

Vojislav Lazić: da se, gospodo, ne mogu složiti 
sa članom 5. ovako kako je stilizevan. Ne mogu prin- 
cipijelno s njim da se složim, jer se ovde pojavljuju 
nepravde, koje su učinjene izmedju nižih činovnika i 
■viših činovnika, služitelja i radnika, da zato predla- 
žem, da so celo ovo pitanje, koje je predvidjeno čla- 
nom 5., (i. i 7., reguliše u čl. 5. Vidite, gospodo, ko- 
lika je nepravda, kada je ovde stavljeno, da radni- 
cima državnim i služitcljima i praktikantima pripada 
IG i 14 dinara dodatka i ti nemaju pravo na stana- 
rinu dok viši činovnici, koji imaju do 9000 dinara 
plate, imaju sa stanarinom 58 dinara dnevno. To je 
o.uromna razlika i ja donekle mogao bih razumeti i 
(primiti, da viši činovnici trebaju da imaju neki iz- 
vesni dodatak veći nego niže osoblje, ali baS u tolikoj 
razlici, ja se ne mogu da složim niti da primim to 
kao opravdano. Zato ja predlažem, da se čl. 5. stili- 
/nje ovako: 

»Svi državni ukazni i neukazni činovnici, ofi- 
ciri, službenici, služitelji i radnici dobivaju lični do- 
datak po ovoj tabeli« i onda bih u samoj tabeli uči- 
nio ove izmene: »do 2000 dinara u prvom rarredu 
2(i, u drugom razredu i'l. u trećem 22, u četvrtom 
20, i u petom 18 pa onda ostavio bih ovo isto što je 
bilo do 2909, za tim hih stavio od 2—3000 dinara i 
onda onaj isti red, koji se po razredima predvidja. 
Onda (.d 3-5 hiljada dbiara ostavio bih takodje :sli 
red i onda preko 5000 dinara pa na više. ostavio bih 
ovaj isti red, kakav se predvidja, a dalje ove dve 
klase koje govore preko 7000 pa na više to bi sasvim 
izbrisao. Na ovaj bi se način uzelo od onih koji imaju 
mnogo i dalo onima koji imaju malo. Ovde se. go- 
spodo, vidi apsolutno jedna velika nepravda i ja 
ustaje m  protiv  te   nepravde.    Ako  se  ne    primi    ovaj 
moj predlog, glasaču protiv. 

Jovan Gjonović: Molim Vas objasnite mi reč 
»elev«. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
referent    Ministarstva   binansija   Кај/.тт, 

Referent Ministarstva dr. Josip Rajzner: Go- 
spodo, da vam olijasuim šta je to elev. To su Činov- 
nički praktikanti u rodu geometrijskih službenika, 
kao  kod   suda   auskultanti.  s   punom   kvalifikacijom. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, pristu- 
pičemo glasanju čl. 5. 

Jovan Gjonović: Šta je s mojim predlogom? G. 
.Ministar je Izjavio deputaciji, koja je išla kod njega, 
da se i telefonski službenici, sa Kl godina službe^ 
mogu    računali    po   dodacima    u   kategoriju   aktivndi 
činovnika  državnih. 

Predsednik   Miša Trifunović:   Stavljam   na   gla 
sanje  čl.   б.,  gospodo* 

Jovan Gjonović: G. Ministar je izjavio, da on 
može da primi to. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodine Gjo- 
noviću, izvestilac prima predloge u me sekcije, pa 
neka se OD sporazume sa g. Ministrom. Ima reč g, 
Ministar Finansija. 

Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Odista 
je bila jedna deputacija  kod  mene  i   ja  sam   izjavio, 
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da će se njihov položaj popraviti. Ovo što vi predla- 
žete, vi time hoćete da oni budu ukazni činovnici. 

Jovan G.ionović: Gospodine Ministre, vi ete daji 
to pravo i onima, koji inače [po zakonu ne mogu da 
budu aktivni državni činovnici. 

Ministar Finansija đr. Košta Kumanudi: Ovom 
se uredbom teži, da нс poprave njihovi dodaci i oni 
su popravljeni. 

Jovan Gjonovic: Nisu. 
Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi. Jesu, 

popravljeni su. 
Predsednik Miša Trifunović: Prietupicemc gla- 

sanju. Ko je za to, da se čl. 5. primi sa ovom dopu- 
nom ix. referenta ^I inistarstva Finansija izvoliće se- 
deti, a ko je protiv neka digne ruku. (Viećina sedi.) 
Objavljujem, da je 61. б. primljen ea ovom dopunom 
g. referenta Ministarstva Finansija. 

Kod cl.  (1. ima reč g, Ojonovič. 
Jovan Gjonović: Ja se1 ne slažem, goepođo, sa 

redakcijom ovoga člana i protestvujem, da mogu po- 
licijski agenti Uprave Grada Beograda da se izjedna- 
čuju ea, neukaznim kvalifikovanim bsomjem držav- 
nim. Vi ili možete staviti ako hoćete u kategoriju 
pandura, ali ne u kategoriju državnih činovnika. 
Kakvi su ovi a|genti, кг" su oni? Oni se ne mogu iz- 
jednačiti valjda  sa državnim činovnicima. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje čl. (!. Ko je za to. da se čl. 6. primi ovako re- 
đigovan u sekciji izvoliće sedeti, a ko je protiv neka 
digne ruku. (Većina sedi.) Objavljujem, da je 61. 6. 
primi jen. 

Stavljam na glasanje 61. 7. Ko je za to, da se 
ovaj čl. 7. primi ovako ređigovan u sekciji neka iz- 
voli sedeti, a ko je protiv neka digne ruku. fVcćina 
sedi.) Objavljujem; da je 61. 7. primljen po redakciji 
sekcije. 

Stavljam na glasanje čl. 8. Ko je za to, da se 
čl. s. primi ovako peđigovan neka izvoli sedeti, a ko 
ie protiv neka digne ruku. (Većina sedi.) Objavlju- 
jem, da je čl. 8. primljen ovako ređigovan; 

Ima  reč ir.  Ojonovič kod  61.  9. 
Jovan Gjonović: Ja i g. Ministar Finansija 

imali smo prilike da o ovome razgovaramo i do sada, 
pa već ie vreme, da ee ovo pitanje definitivno ras- 
pravi. Ja sam. gospodu, do sada nebrojeno puta čuo 
od g. Ministra Finansija. da lioće da štiti fiskalne 
interese državne, a po ovome projektu vidim, da od 
svoga principijelnog gledišta odstupa. Ovo je, go- 
ispodo. uredba О dodatcima na skunoću, i po njoj g. 
Ministar Finansija. kad se tics aktivnih ministara, 
daje im 200 dinara dnevno, dodatka na skupoću, a 
Predsedniku Ministarskog Saveta 362,50 dinara! Da- 
kle čak i onih 50 para dinarskih, da ne propadnu. «Га 
bih pitao g. Ministra Finansija; na osnovu čega ie 
g, Ministar Finansija došao da utvrdi, da dodatak 
ministrima na skunoću peophodno treba da hude 290 
dinara, a Predsedniku Ministarskog Saveta 362.50 
•dinara dnevno? 

Koliko ja znam, ra/'.dedaiući uredbe iz Mini- 
starstva Finansija. naročito državnog računovod- 
đtva. -■ bio sam nekada referent za njih, primetio 
sam to. po uredbi, odnosno т1о jednom rešenju. knie 
ie.n;'"de donelo 21. maja 1920. /jod., da Su aktivni 
ministri imali dodatak na skupoću 150 dinara dnevno. 
Pa onda. gospođo moja. po jednom rešen lu od -4. de- 
cembra 1020. (rodine ti su se dodafei i opeli na 200 di- 
nara dnevno, dok js za to vreme činovnicima popet 
dodatak, ovim u TVosrradu, za 45'%^. Taj je dodatak 

■činovnicima povećan 28. aprila 1921. godine. Go- 
igpodo moja, g. -Ministar Finansija našao je po čl. 37. 
zakona o činovnicima gradjanekog reda, da su i ak- 
tivni ministri činovnici državni i posle izglasavanja 
Ustava on je doneo jednu odluku . . . 

Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Nisam 
je ja doneo. 

Jovan Gjonović: Vi sto je potpisali. 
Ministar Finansija đr. Košta Kumanudi: Mini- 

starski Savet je doneo tu odluku. 
Jovan Gjonović: U ostalom, mene se ne tiče ko 

je doneo tu odluku. 
Ministar Finansija đr. Košta Kumanudi: Tiče 

se, ako hoćete da budete taeni. 
Jovan Jovanović: Zašto se branite? 
Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Zato 

što mi g. Gjonović daje jednu nadležnost, koju ne- 
mam. 

Jovan Gjonović: I on je doneo odluku na osnovu 
čl. 201. finaneijškog zakona, kojim je Ministrima po- 
većao dodatke. Time je članom dato hilo ovlaSćenjo 
vladi, da može dodatke na skupoću državnim činov- 
nicima povećati po potrehi, a naravno, pošto se i oni 
smatraju po čl. 37. zakona o činovnicima gradjan- 
skog roda da su i oni činovnici, onda je i njima po- 
л-ećan dodatak na skupoću za 45%! Tako su aktivni 
ministri dobili 2i)0 dinara dnevno a Predsednik Mi- 
nistarskog Saveta 302,50 dinara. 

F, pa lepo, ja neću da kažem, da i ministri ne 
troše kao i ostali ljudi, da njima dodatak na skupoću 
nije potreban. Ali, gospodo moja, kada vidimo, kad 
se već tvrđi, da su aktivni ministri državni činovnici 
i kada znamo, da su najviši državni činovnici po redu 
•državni savetnici i da pre njih dolaze ministri, onda: 
kako je mo^lo to da bude, da jedan državni savetnik 
ima svega 72 dinara dnevno, i da mu je dosta, dok 
.ministrima treba 290 dinara dnevno? Znači, gospodo, 
da je jedan aktivni ministar dohio 218 dinara više 
nego najviši državni činovnik! Лко su dakle i mini- 
stri državni činovnici, onda je disproporcija izmedju 
dodatka najvećeg državnog činovnika i njih, koji 
dolaze pre toga najvišeg državnog činovnika toliko 
ogromna, da ovo jedna pametna vlada i pametan mi- 
nistar ne lii nikada učinio, ne hi povukao toliko du- 
hoku razliku izmedju sete i najbližeg činovnika, koji 
ie svega jedan stepen  niži  od  njena. 

Ostavimo na stranu to, što su se u Ustavnom 
Odboru ministri branili da nisu činovnicu, naročito 
kad se govorilo o ministarskoj odgovornosti. Oni su 
tada govorili da nisu činovnici. ЛП molim vas lepo, 
gospodo, ja mislim, •da je ovaj dodatak naročito sa 
obzirom na naše toško finansijsko stanje veoma ve- 
liki, da je ogroman i da je nepravičan. I na kraju 
krajeva, ja mislim, da će i kr. vlada videti, da je ne- 
colishodno, da u zakonu o dodacima na skupoću 
unese za sehe dodatke od 2i)0 dinara, respektive 362 
dinara dnevno. Najzad, ovo će i narod da pročita, pa 
Će videti kako ministri svojim sopstvenim rešen jem 
ođredjuju scdii ogromne i kolosalne dnevnice i na- 
ravno da će sadanje političke teškoće, sadašnje krize 
moći da objašnjava ovim merama. To svakako ne ide 
u interes ugleda ni ministra ni parlamentarnog ži- 
vota, a oni ako vode računa ne samo o državnoj kasi 
nego i o svome ugledu, ugledu vlade, ugledu vlasti 
uopšte, oni onda treba da prislanu, da se ovaj doda- 
tak smanji. Л ako ne. gospodo, ja mislim, da Zako- 
nodavni Odbor treba da ih udari no prstima i da im 
kaže:  gospodo, ne možete toliko  imati!   Zato ću biti 
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slobodan posle diskusije, koja ćo se voditi o ovome 
članu, da predložita, da im smanjite ovaj dodatak 
bar /.a polovinu. 

Predsednik Mila TrifunOvić: Ima ceo gospodin 
V. Lazić. 

Vojislav Lazić: Gospodo, mene iznenadjuje ovo 
sada sto je iz sekcije izašlo. Ovo pitanje ništa nije 
popravljeno, nego je ostavljeno onako, kako su bili 
ministri ranije rešili. .Ta isani mislio, kad «аш u Ueta- 
votvornoj Skupštini zastupao mišljenje, da sve uredbe 
treba da prodju kroz Zakonodavni Odbor, da će Za- 
konodavni Odbor te uredbe zbilja popraviti onako, 
kuko bi narod želeo. ЛП meni izgleda, da se sekcija, 
koja je nama predložila ovu uredbu, inje rukovodila 
tim mišljenjem, nego je u opšte ona smatrala za po- 
trebno,  da sankeioniše  onako,  kako   je  to   ranije   hio 
predvideo Ministarski Savel ili da sankoioniše ured- 
be, koje je sama vlada donela. 

Mene, gospodo, iznenadjuje to, da eu oni mogli 
ostati pfi tome 1 ako su čuli ranije prigovore, da se 
ministrima ostave veliki dodaci, koje sn oni sami sebi 
propisali. Ja ne bih ništa gospodi zamorio minietrima, 
što eu sami sebi velike dodatke propisali, jer to je 
prirodno, da oni, kad sami sebi propisuju, da će sebi 
najviše i propisati. Ali me iznenadjuje, da Sekcija 
nije uvidela i da nije nasla za  potrebno da to smanji. 

()ospo<l(j, ja mislim, <la je krajnje' vreme, da 
počnemo jedanput štedeti. Mi svi govorimo 0 tome a 
čućemo i od gospode ministra, da i oni zastupaju to 
mišljenje i kažu da treba štedeti, ali vidite ne pola/' 
6 tom Štednjom od sebe. Jedan oovek, koji hoće da 
govori o Štednji, treba da pod ;e sa tom štednjom od 
sebe i daje primer drugima da i oni štede. 1 ako bi 
gospoda ministri izašli i kazali: evo gospodo, mi po- 
činjemo od nas i zabtevamo, da se prvo. nama smanji, 
onda bi oni davali primera u opšte ćelom državnom 
životu i svima ljudima u državi, da i oni počnu da 
Štede. ЛИ kad vrbovi državne uprave ne pomišljaju 
na to, nego svakim danom traže sve veće plate i sve 
voće i veće dodatke, onda je sasvim prirodno, da će 
i njihovi mladji i poteinjeni težiti tome. Dakle prin- 
cipijelno ako hoćemo jedanput da podjemo s tim, da 
se čini štednja, onda bi bilo u interesu ugleda samih 
ministara, da oni traže, da ee prvo i prvo počne šted- 
nja sa njihovim dodacima i sa njihovim prinadlež- 
nostima. 

Ovde se predvidja jednom aktivnom ministru 
2i)() dinara dnevno. Ta su gospoda u isto vreme i na 
rodni poslanici i oni kao narodni poslanici imaju 120 
dinara dnevno, te prema tome svaki Ministar ima 
dnevno Т1() dinara što iznosi na godinu dana 149.(100 
dinara. 1 onda dodajte još tome njegovu si-tematsku 
platu, te prema tome jedan ministar košta državu go- 
dianje Hil.OOO dinara koliko iznosi pluta i njegov 
dodatak   na   skupoću   sem   ostalih   beneficija,   koje   on 
uživa. Ministar ima besplatnu vožnju, besplatne ci- 
garete i vazdan kojekakili beneficiji, kojima ia ni- 
sam ušao u trag i koje ja još ne znam. Stoga bih, go- 
spodo, predložio, da se ovaj član !). rediguje ovako: 
»Aktivni ministri dobivaju dodatak na skupoću kao 
i oetali činovnici«. 

Predsednik Miša Trifunovie: Ima reč gospodin 
dr.   lirasniea. 

Dr, Halil beg HraSnica: Ja se ne mogu složiti 
ea izvadjanjem gospode predgovornika. (Jovan G.jo- 
ncvic: To valjda govorite u prilog g. Spaba, kao Mi- 
nistra.) Nemojte, g. Ojonoviđu, tako govoriti. Ovde 
ja stvarno iznosim svoje mišljenj(!. To nije stvar g. 
Spaba, nego je to stvar moje eavesti. 

Gospodo, morate polaziti sa drugog stanovišta. 
Ministar ima i dužnost reprezentacije. (Jovan Gjo- 
nović: Ovo su dodaci na skupoću, a ne na reprezen- 
taciju.) 

Druga je tu stvar. Ministara je ne hiljada, nego 
15, 12, kako ćemo ih smanjivati. Bolje je broj mini- 
stara smanjiti, a ministra platiti kako treba, da može 
državu reprezentirati. Demokratsko je stanovište, da 
se i onome čoveku, koji je eposoban i može da upra- 
vlja državnim poslovima a nije od kuće dobro stojeći, 
omogući da dodje đo toga položaja i da može onako 
reprezeniovati (h'žavnn vlast, kako zaliteva ugled 
države. Sa ovoga stanovišta treba da polazimo, kad 
ovu stvar rošavamo. Ovde nisu veliki izdaci, možete 
uštedeti svega pola milijona dinara, a to u budžetu 
od šest milijardi neće se apsolutno ni malo osetiti. Ja 
znam, da može biti i popularno, da se ministrima 
smanji dnevnica, ali ako uzmete državni interes pri 
tome nije ni u kakvom razmeru sa onim. Sto će do- 
biti taj finansijski efekat. Zato sam za stilizaciju 
sekcije. (Jovan Jovanović: Kad bi se smanjilo mini- 
strima, to bi bilo najpopularnije.) Ko će vam onda 
doći da bude ministar, Moraju doći bogati ljudi, a 
već to nije demokratski. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Ministar Finansija. 

Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Ja se 
neću upuštati u pitanje,' da li je 290 dinara dnevnice 
malo ili mnogo, ali samo radi tačnosti stvari želim da 
izjavim, da ova dnevnica, kako je predvidjena, obu- 
hvaća sve dodatke u opšte. Ministri nemaju nikakav 
specijalni dodatak bilo kao činovnicu, bilo kao doda- 
tak za porodicu, bilo kao dodatak za reprezentaciju, 
bilo kao stanarinu, koja je takodje predvidjena ovom 
uredbom. U ovu sumu ulazi apsolutno sve ono, Sto 
država daje ministrima. Ja ostavljam Zakonodavnom 
Odboru, da proceni, da li je to mnogo ili nije. 

Sto se tiče g. Ojonovića, s njim imam admini- 
strativni spor, mislim, da nije mesto da o njemu dis- 
kutujemo ovde. On je izložio tačno, kako je teklo pi- 
tanje dodataka ministarskih, samo je izveo pogrešne 
zaključke. Sa zakonskog gledišta držim, da je cela 
radnja bila sasvim ispravna. Pitanje je rešeno kako 
je zakon predvideo. Kao što sam ranije imao prilike 
da izjavim, po mome mišljenju, ovde jo merodavan 
zakon o činovnicima gradjanskog reda, § 87. koji iz- 
recno sve ministre klasira medju činovnike i smatra 
ih kao činovnike. Prema tome odredbe, koje važe za 
ostale činovnike,  moraju   važiti   i  za   ministre. 

Članom 201. Ustava, na koji se naročito poziva 
g. Gjonović i iz koga izvodi, da Ministarski Savet 
nije mogao posle Ustava doneti ovakvu jednu uredbu, 
izrečno je vlada ovlašćena po zakonu o činovnicima 
gradjanskog reda, da može propisivali i regulisati do- 
datke na skupoću činovnicima. Koristeći se tim ovla- 
Sćenjem, vlada je ovu uredbu izmenila i pozivajući se 
na § 37. zakona 0 činovnicima gradjanskog reda, po- 
visila je Ministrima za onoliko prooenal dodataka 
koji su bili, za koliko je povisila drugim činovnicima. 
Medjutim ea čisto zakonskog gledišta ova je radnja 
bila sasvim ispravna. To smo ostavili Zakonodavnom 
Odboru. 

zvestilac dr. Svetislav Popović: G. Gjonović 
ima faktički pravo. Po sredi je kolizija izniedju in- 
teresa fiskusa i izmed.ju interesa državne administra- 
cije i kad bi se covek piostavio na stanovište fiskusa, 
onda je jasno, da bi svako trebao besplatno da služi 
i Ministri i svi činovnici. Sa fiskalnog gledišta to'bi 
bilo  najprobitačnije.   Medjutim,  interesi  državne   ad- 

* 
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ministracijc zahtevaju, da svaki posao bude plaćen 
prema njegovoj važnosti i prilikama kojo poetoje. 
I ):i   podjčmo  od  sohe,   ne  od   ininir-tara.   jer  mi   nismo 
vlada nego Skupština!. Da pbdjemo (к! narodnih po- 
slanika. Narodni poslanik imao je dnevnicu od 10 
dinara, vodeći računa o tome da je današnja skupoća 
12—15 puta veća od predratne, dobija danae, poslanik 
120 dinara. Niko ne može tome opravdano da prigo- 
vori. Fakt je, da narodni poslanik nije bolje plaćen 
nego u mirno doba. Ministri eu u mirno doba imali 
prinadležnosti preko 12.000 dinara godišnje, sa ovim 
dodacima njihove prinadležnoeti su u manjoj sraz- 
lueri sa predratnima, nego poslanička dnevnica prema 
predratnoj. (Jovan Gjonović: To nije lačno.) To je, 
gospodo, potpuno tačno! Kad narodni poslanik dobija 
mesto 10 dinara 120, onda dobija 12 puta više; kad 
Manietar mesto nešto preko 1000 dinara mesečno do- 
bija 10.000, to je samo 10 puta više. Po tome držim, 
da su prinadležnosti ministara u manjoj srazmeri po- 
većane nego dnevnice narodnih poslanika, [nteresi 
državne administracije zabtevaju, da ministar bude 
plaćen tako, da može da egzistira od svojo plate, jer 
bi ee kao što reče g. poslanik Krasnica, kad bi mi- 
nit-tri bili plaćeni na takav način, da ne mogu da eg 
ZlstirajUj onda ograničili da samo bogati ljudi mogu 
da budu mmistri. Broj ljudi, koji mogu da budu mi- 
nistri, vrlo je malen, tom malenom broju ne treba 
sprečavati, da može živeti od svojih prihoda. (V. La- 
zić: Zato je bila kriza, što je bilo mnogo kandidata!) 
Nije zbog toga ko će biti ministar; možda postoji iz- 
vesna Želja i kod g. Laziča da i on poštam; ministar. 
(V. Lazić: Ja znam, da ne mogu biti ministar, a i 
ne želim to da budem.) G. Laziću, ja mislim, da ste 
vi evome programu dužni, da onoga momenta kada 
budete mogli, primite se sprovodjenju svojih progra- 
mnih tačaka. Zbog toga držim, da su predloži, koje 
su stavili gg, (ijonović i Lazić, neopravdani i da je 
sekcija dokazala, da je dosadašnje stanje stvari oprav- 
dano i da treba da ostane. Zato predlažem, da se 
primi. 

Predsednik Miša Trifuuović: Ima reč gospodin 
Gjonović. 

Jovan Gjonović: Radi objašnjenja! Prvo, go- 
spodin je kazao, da je sekcija našla da ovo treba da 
ostane. ,Ta konetatujem, da sekcija o ovome nije pro- 
govorila ni jedne jedine reči. To je jedna materijalna 
netačuoet. To je jedno. Drugo, gospodin je počeo da 
priča o poslaničkim dnevnicama, da množi i naravno 
da bi mu račun ispao lepo, on je predratne dnevnice 
mesto 15 dinara računao 10 dinara. Da li je to lojalno, 
neka oceni Zakonodavni Odbor. ЛИ, gospodo moja, 
ovde je drugo pitanje. Pitanje je o tome, da ministri 
primaju poslaničku dnevnicu pored svojih ministar- 
skih plata i dodataka te tako primaju oko 500 dinara 
dnevno. Uzmite predratne prihode ministarske i vi- 
doćote kolika je i kakva proporcija. Ja mislim, i na- 
dam se, da Zakonodavni Odbor ne treba da kupuje 
savest za pare, jer, ako ne mogu Ministri da vrše 
svoje funkcije, znaju se posledice. Ja, gospodo, ne 
bih izašao sa takvom argumentacijom. 

Predsednik Miša Trifunović rGospodo, da pri- 
stupimo glasanju! Ja ću staviti na glasanje čl. 9. 
ovako kako je izašao iz sekcije. Gospoda, koja su za 
to, da so član 9. ovako kako je redigovan u sekciji 
primi, izvoliće sedeti, a koja su protiv neka dignu 
ruku. (Neizvcstan uspeh.) Molim, da pristupimo gla- 
sanju poimenično, jer ne mogu tačno da ocenim. Mo- 
lim g. sekretara, da izvoli prozivati. 

Sekretar <lr. Slavko Šećerov proziva poslanike, 
da glasaju, i oni su glaeali ovako: Sv;-tislav Popović 
za, ilrasnica za, .Filipović za, Kajčevie za, Vilovič za, 
-Magovčevič protiv, Gjonović protiv, Lazić protiv, 
Jovanović protiv, Perić za, Vujičić protiv, Šećerov za, 
liožović protiv, iiolmjee protiv, Živković protiv, 
Ljuba Jovanović za, Nedeljko Divac protiv i Gju- 
ričie za. 

(i"osle glasanja.) 

Sekretar- dr. Slavko Šećerov: Bez glasa g. Gju- 
ričića glasalo je 9 /a, a 8  protiv. 

Marko Gjuričić: Ja prbteetvujem, zašto bez 
moga glasa. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodin Gjuri- 
čić se je prijavio kao član Zakonodavnog Odbora i ja 
sam g. Gjurićića zabeležio, jer ga je Skupština iza- 
brala za člana Zakonodavnog Odbora, a kad! je ipoetao 
ministar  na njegovo  mesto došao je drugi, 

Jovan Gjonović: '.i je glasalo protiv, Ja pro- 
testvujem  protiv  takovog brojenja. 

Predsednik Miša Trifunović: .Molim g. sekre- 
tara, da pročita ponovo. 

Nedeljko Divac: Ja protestvujem Sto se ovo 
uvek dešava g. Sećerovu  pri  prebrojavanju glasova. 

Sekretar dr. Slavko Šećerov: Pogreška je, što 
se  Vujičić  nalazi dvaput  u  spisku. 

Jovan Jovanović: Ne treba više da broji glasovi' 
g. Šećerov. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim, da proči- 
tam koji su kako glasali: g. dr. Svetifilav Popović za, 
g. dr. Ilrasnica za, g. Filipović za, g. Rajčević za, 
g. Osman Vilović za, g. Magovčević protiv, g. Gjo- 
nović protiv, g. Lazić protiv, g. Jovan Jovanović pro- 
tiv, g. dr. Pejić za, g. dr. Šećerov za, g. Vujičić pro- 
tiv, g. liožović protiv, g. Ilohnjec protiv, g. Živko- 
vić protiv, g. Ljuba Jovanović za, g. Divac protiv i 
g. Marko Gjuričić za. 

Pavle Angjelić izjavljuje, da glasa  protiv. 
Izvestilac dr. Svetislav Popović:  Zaključeno je 

glasanje. 
Nedeljko Diva;: Gospodin Šećerov je nainermo 

učinio  pogrešku. 
Predsednik Miša Trifunović: (lospedo, da iz- 

vedemo stvar na čisto. Ja sam zaista kazao na osnovu 
onoga što je kazao g. sekretar, a vi ste stavili pri- 
medbu i videlo se, da je bilo glasanje pogrešno. Za- 
tim smo počeli da ponovno revidiramo ko je glasao 
za, a ko je glasao protiv i u tome je došao g. Angje- 
lić i izjavljuje, da glasa protiv. Dakle, gospodo, ja 
osećam ovo i bojim so da ne pogrešimo. Mi smo 'j 
ovakovim slučajevima dozvoljavali, kad dodje neki 
član Zakonodav. Odbora da može naknadno glasati. 

Nedeljko Divac: Iz klubova većine dozivani su 
ljudi, da naknadno glasaju. 

Milorad Vujičić: Mi moramo ministrima dati 
dodatak, samo je stvar u tome hoćemo li primiti ovu 
stopu kao što je predložena ili ne. 

Predsednik Miša Trifunović: Ja mislim, da je 
ravan broj glasova i) i  9. 

Dr. Halil beg Hrasnica: G. Božović nije kao 
zamenik na listi i on nema prava glasa. 

Gligorije Božović: Mene je uputio klub demo- 
kratske stranke i zamolio me, da zamenjujem. 

Predsednik Miša Trifunović: G. sekretar izjav- 
ljuje, da g. Božović nije na listi. Ne treba da bu- 
demo nervozni, ne ćemo mi ništa proturiti. 
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Gligorije Božovic Mene je uputio demokratski 
klub kao zamenika. 

Predsednik Miša Trifunovic: Vi ulete znali, a 
i ona gospoda \/. kluba pieu znala, lina reč g. Ljuba 
Jovanovie. 

Ljuba Jovaiiović: Gospodo, mi moramo ovo, 
pošto je aačelno gledište, bez obzira na ličnoet g! Ио- 
žoviea raspraviti. Oi: je dpiag po dobrom iiverenju 
po zahtevu kluba, ali mi moramo videli, da li to 
može biti. l'o jasnom stanju stvari mogu se pojavlji- 
vati ovde ljudi, koji eu bili kandidati na listama, bez 
obzira ko je te liste predavao i koji su bili kandidati 
za članove ustavnoga odbora. Oni mogu dolaziti u 
Zakonodavni odbor ili kao redovni odbornici ili kao 
zamenici. Kad bi se desilo, da se neka lista izci^pi, 
šta bi nastupilo? Ne bi mogao klub delegirati mesto 
jednih druge članove, nego bi moralo biti novo gla- 
sanje u Skupštini. (Јоуац Magovčevic: Pa i g. Kili- 
povie nije elan /akonodavnnir odbora.) To je stvar 
po pravcu i rinisln našega rada čista i jasna. A ovo 
Sto smo videli za vreme rada Dst^vnoga Odbora, da 
se radilo drugčije, da en mnogi drugovi naši iz klu- 
bova dovodili za zamenike neke poslanike ne znajući 
tačno, jesu li [»ravi članovi ili -u zamenici, ili to nisu, 
dok nije niko protest vovao. još se moglo tO jHidneli. 
j\\\ u ovom najdelikatnijem slučaju, kad ве čuju pro- 
testi,   mi   moramo   postupiti   onako,   kako   je   jedino 
pravilno. 

Predsednik Miša Trifnnović: Mi nećemo da 
.stvaramo sukobe, д. sekretar će da revidira, ko je 
član Zakonodavnog odboraj a ko nije. 1 )o sada nismo 
imali takav slučaj. СХајет odmor od pel minuta radi 
revidiranja. 

(Posle  odmora.) 

Predsednik Miša Trifunovic: Gospodo, nastav- 
ljamo sednieu. Dozvolite, gospodo, da vani dam 
jedno objašnjenje. Kad se glasalo u Skupštini za iz- 
bor 'Zakonodavnog Odbora sa liste radikalne f,za- 
brato je za taj odbor 11 članova, te prema tome 
svoga 11 članova može glasati, bilo pravi ili ako oni 
izostanu, onda njihovi zamenici, ali ipak može doći 
da glasaju svega 11 njih. Nikakvi drugi poslanici no 
mogu glasati. Sa listo demokratske izabrato je isto 
toliko članova; sa liste zemljoradničke 4, sa liste 
muslimanske [], sa liste socijalističke i repubikanske 
2 i sa listo Jugoslavenskog Kluba 4. Svega 35 po- 
slanika imaju pravo glasa u Zakonodavnom Odboru, 
jer sa listo komunističke trebalo je da dodje još 
sedam poslanika. 'Sad ćomo, gospodo, pristupiti gla- 
sanju sa lista, koje su u Skupštini pročitane i koji 
su izabrati, dakle njih svega 35 poslanika može gla- 
sati. (Čuje se: Tako je.) Pre nego što pristupimo 
rošonju ovoga člana, da li bi ko imao da učini kakav 
predlog? 

Milorad Vujičić: Ovde se potcglo pitanje od- 
nosno mandata g. Marka Gjurioića. Ja smatram, da 
je g. Gjuričić član Zakonodavnog Odbora, jer je on 
saradjivao u odboru sve dotlo, dok nije otišao na po- 
ložaj Ministra Pravde. Sad medjutim, kako je g. 
Gjuričić dao ostavku kao Ministar, on dolazi ponovo 
kao član Zakonodavnog Odbora. Ja mislim, <la je to 
tačno i da prema tome g. Gjuričić ima prava da 
glasa.  (Čuje se: Tako je.) 

Drugo, ja mislim, da mi moramo dati Mini- 
strima ovaj dodatak. Ovi dodaci, koji su predvidjeni, 
bili su veliki te zbog toga višo nas je glasalo protiv 
toga. Ali kako su ministri imali do sada dodatak od 
200 dinara, a mi  svima činovnicima   povećavamo  te 

dodatke, to je onda nemoguće, gospodo, da njima do- 
datak smanjnjem'o i dajemo im ispod 200 dinara. 
S toga mislim, da ministrima damo dodatak od 250 
dinara a Predsedniku Vlade ЗОО, jer se; pod ovim do- 
dacima daje izvesna suma na reprezentaciju i molim 
g.    Ministra   i   g.    izvestioca.   da   ovaj    moj    predlog 
prime. 

Prndsednik Miša Trifunovic: Meni se čini, da 
sa čl. ',). nismo prečistili, jer on niti je primljen, niti 
odbačen onakav kakav je predložen od strane Sek 
čije, te prema lome vaš predlog, g. Vujičiću, možemo 
staviti na glasanje, kad prečistimo sa čl. !). kako je 
izišao  iz Sekcije.   (Čuje se:  Tako je.) 

Ministar finansija dr. Košta Kumanudi: Pošto 
me g. Vujičić pita, da li primam njegov prodlog, to 
imam da mu odgovorim, da ja smatram, da se mora 
prvo glasati 0 članu '.). ovako kako je predložen, 
odnosno kakav je u uredbi, a što se tiče predloga g. 
Vujićića. ja u to pitanje neću da ulazim i ostavljam 
tu stvar Zakonodavnom Odboru da reši. 

[zvestilac dr. Svetislav Popović: Ja ne primam 
predlog g. Vujičića, jer smatram, da je prpdlog 
Sekcije potpuno opravdan. 

Predsednik    Miša    Trifunovic:     Pristupićemo 
glasanju člana 9. kako je izišao iz Sekcije. Gospoda, 
koja su za taj član glasaće za, a oni koji su protiv 
glasače protiv. Molim gospodina sekretara, da izvrši 
prozivku.       • 

Zamenik sekretara dr, Svetislav Popović pro- 
ziva poslanike, da glasaju i oni su glasali ovako: 
Dr. Svetislav Popović za, dr. Ealilbeg Hrastića za, 
ilusejn Alić za, Milosav Kajčević za, O.-man Vilo- 
vić za, Jovan Magovčević protiv, Jovan Jovanović 
protiv, Jovan Gjouović protiv, Vojislav Lazič protiv, 
dr. Nmko Ppric za, dr. Slavko Šećerov za, Milorad 
Vujičić protiv, Pavle Angjelić nije tu, dr. Josip 
Ilolmjec protiv, Mihajlo Živković protiv, Ljuba Jo- 
vanović za, Nedeljko Divac protiv. Marko Gjuričić 
za. Miša Trifunovic za i dr. Uroš Stajić protiv. 

Predsednik Miša Trifunovic: Glasalo je svega 
19 poslanika. Za je glasalo deset, a protiv devet, 
Objavljujem, da je Čl. 9. primljen po predlogu 
sekcije. 

Sad je na pretresu Čl. 10. Ima reč g. J^azić. 
Vojislav Lazić: Olan lo. predvidja Ministrima 

na raspoloženju i državnim savetnicima dodatak po 
75.50  din. dnevno. 

Što se tiče ministara na raspoloženju, ja ne- 
znani zašto da se njima priznaje taj dodatak i molim 
g. izvestioca, da me obavesti, šta je sekcija imala na 
umu, kad je ovo predvidela i da li je mislila prili- 
kom odredjivanja tih dodataka o državnim intere- 
sima i šta je nju opredelilo, da i njima ovaj doda 
tak  prizna. 

Što so tiče državnih savotnika i ovih dodataka 
za njih predvidjenih, protivan sam, da se njima daje 
više dodataka nego ostalim činovnicima, koji su nji- 
hovog ranga. Ako su državni savelniei činovnici i 
vrše službu kao i svi drugi, ja nalazim, da oni n i 
treba da imaju veći dodatak nego ostali činovnici 
i mislim, da je to i nepravedno i za to predlažem, 
da ,-e čl. 10. potpuno izostavi. To je moj predlog i 
molim, da se o  njemu glaea. 

Jovan Gjonović: Ja se potpuno slažem sa pred- 
logom g. Lazića, jer kad je bila diskusija prilikom 
donošenja Ustava, onda je kazalo, da su to lltularni 
ppložaji,_ to sam zbog toga potpuno protivan doda- 
cima   ministrima   na   raspoloženju.   Kao   Sto   sam   u 
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eekoiji bio protivan u opite platama ministara na 
raspoloženju, hoću sada da budem konsekventan i 
da budem protivan ovim dodacima ministrima aa 
raspoloženju. Ako se, gospodb, lako razume kada ee 
nuk« plaća za rad, ne može se razumeti, da se aeko 
plaća za nerad. To ne može da bude. Vi možete uvo- 
diti novine, ali bar uvodite dolire novine, a no 
ovakve koje su rdjave. Ovo, gospodo^ nije pametno 
sto не ovde [predlaže, s toga ee slažem sa drugom 
LaiDćem, da u elanu 10. otpadne deo, koji se odnosi 
na  dodatke   ministara   na   raspoloženju,   a   da   ostane 
samo za državne savetnike. 

Državni Savetnici sii visoki funkbioneri ieto 
tako kao i Kasacione Sudi je i oni treba da imaju 
i iste dodatke. Dakle ja sam za to, da iz el. 10. 
ispadnu   iMinistri   na   raspoloženj.u. 

l/.ver-tilae <lr. Svelislav Popović: (lospodo, sto 
•e   tiee   I)r/.avnili   Savetnika   tu   je  gospodin   Gjonovlć 
donekle odgovorio g. Laziću, jer su Državni Savet- 
nici članovi najvišeg administrativnog suda, koji po- 
stoji u zemlji. Svuda u svetu najviše sudije su bolje 
plaćene od ostalih činovnika. 1 gospodo, kada se to 
daje razumeti za sudije, koje eude u privatnim spo- 
rovima, mora se razumeti i za one eudije, koji sude 
u sporu gradjana sa državom  i državnim  vlastima. 

Što se tiče ministara na raspoloženju, ja bih 
molio gospbdu članove Odbora, da izvole uvažiti 
predlog sekcije. Ministar je činovnik kao i svaki 
drugi činovnik ipo Ustavu, doklegod'er je poslanik ne 
može biti penzionisan. On ako prestane hiti aktivni 
Ministar, može da ide na raspoloženje. Poslaničku 
dni vniru on ne doh'ja kao ministar nego je dobijn 
kao   poslanik. 

Podaci, koje dohijaju Činovnici na skupoću, jesu 
privremeno sastavni dco plate i to dokle skupoća 
traje. Лко bi se htelo strogo držali, mi hisino morali 
Ministrima na raspoloženju dati sve one prinadlež- 
nosti, koje imaju aktivni Ministri. Ja mislim, da je 
čl. 10. zakonskoga predloga nepovoljan za Ministre 
na raspoloženju, jer po njemu Ministri na raspolo- 
ženju dohijaju relativno manje, nego Što dohijaju 
ostali Činovnici, Iz tih razloga predlažem, da se ovaj 
čl.   10.  primi  ovako,  kako  je  redi^ovan   u  sekciji. 

Marko Gjurlcić: Samo nekoliko reči odnosno 
Državnih Savetnika. Dbžavni Savetnici su činovnici 
državni i eudije najvišega administrativnoga suda. 
Njima, ^or-podo, ovde nije ništa povećano. Oni su 
imali dneVnice 50 dinara, a po opitem načelu, koje 
jo bilo primljeno u novom projektu, povećana je 
dnevnica sa 60%. Na osnovu toi;a Državni Savet- 
nici, koji SU imali 60 dinara dnevno, ■dohijaju sada 
72.50 dinara. Oni su sudije najvišega administrativ- 
nog suda i vidite imaju manje nego K'a-acioiie Su- 
dije, jer Kasacione Sudije imaju još po 20 dinara 
specijalnoga dodatka. Ja mislim, da ovo treba da 
ostane. 

Milorad Vujicic: Goiepodo, ovde ima dve stvari: 
Ministri na raspoloženju i Državni Savetnici. Kako 
ja vidim ima poslanika, koji su protivni, da se Mi- 
nistrima na raspoloženju daje dodatak, l'rema tome 
ako bi čl. 10. bio .stavljen na glasanje ovakav. 
Državni Savetnici mogu da izgube dodatak zbog Mi- 
nistara na raspoloženju. S toga predlažem, da se 
prvo vidi i glasa, ko je za dodatke Ministrima na 
raspoloženju, a zatim da se tflasa za dodatke Držav- 
nim Savetnicima. 

Jovan Jovanović: Molio l>ih. da se da obave- 
štciije zašto nisu ovde  uneti  i članovi  Glavne Kon- 

trole, kao članovi najviše kontrole nad državnim 
l'inand jama.   (('uje  se:  To  je opravdano.) 

Marko Gjuričić: Ovde nije trebalo stavljati ni 
Državne Savetnike, jer Državni Savetnici dolaze u 
red činovnika. Oni su već imali dnevnicu od 50 di- 
nara po opštem načelu i zašto su oni ovde stavljeni, 
ja neznani. Glavna Kontrola takodje ima dnevnicu 
po opštem načelu, ali kolika je, ja to neznani, samo 
mislim, da je i u približno. 

Ministar finansija dr. Ko:ta Kumanudi: Go- 
spodin Gjuričić ima prava, da ovde nije potrebno 
unositi članove1 (davne Kontrole, jer oni potpadaju 
pod opšte odredbe. Ako se ne bi predvidela dnevnica 
.Ministrima na raspoloženju, oni je u opšte ne hi 
imali, a ostali činovnici pa i članovi (davne Kon- 
trolo  primaju   po   opštim   odre Ihama. 

Jovan Jovanović: Hoćete li da otpadnu Državni 
Savetnici ? 

Ministar Einansija dr. Ko;ta Kumunudi: Mogu. 
Vojislav Lazic:  Da se izbriše čl.  10. sasvim. 
Dr. Ninko Perić: Ja se bojim, da ne bude za- 

bune. Лко se oni izbrišu ovde, došli bi pod onu 
tačku pod 9.000, sto znači 38  dinara dodatka. 

Ministar finansija dr. Košta Kumanudi: Fak- 
tički, bilo bi zabuno. 

Predsednik Miša Trifmiović: Stavljam na gla- 
sanje čl. 10.- 

Jovan Jovanović: Molim, hoćo li oetati Državni 
Savetnici? Predlažem, da ee unesu i članovi Шаупе 
Kontrole. Oni su isto tako visoki funkcioneri kao i 
Državni Savetnici, a možda i važniji od njih. Zašto 
praviti razliku? 

Predsednik Miša Trifuaović: Gospodin izvosti- 
Јас ostaje pri čl. 10. (J. Gjonović: Je li ceo Član 
integralno?) Da. Ko je za to, da so ovaj čl. 10; primi 
kako je izišao iz sekcijo izvoloće sedeti, a ko je pro- 
tiv izvoleće dići ruku. Ili još bolje glaeaćemo po- 
imenično. Molim g. sekretara, da proziva. 

Zameiuk sekretara potpredeedniki dr. Svetislav 
Popović   proziva   poslanike  da  glasaju, 

(Posle glasanja.) 
l'rulsednik Miša Trifunović: Gospodo, glasalo 

je svega 16 poslanika. Osam je glasalo za, a osam 
protiv. Ovaj je čl. 10. ovako kako je izašao iz sek- 
cije odbačen. Sad ćemo staviti druge razne predloge, 
koji su pali. Imamo predlog g. Vujičića i fx. Jove 
Jovanovića. 

Milorad Vujičić: Ja predlažem, da cl. 10. glasi 
ovako: Državni savetnici dohijaju lični dodatak po 
72.50 din.   dnevno. 

Vojislav Lazić: Ja smatram, da je ovaj predlog 
propao i da treba da se čl. lO. izostavi. 

Jovan  Jovanović:   -la bih bio, gospodo,  za   to, 
ako ovaj predlog primite, da hudu državni savetnici. 
da  onda  hudu   tu  i  članovi   Glavne  Kontrole. 

Predsednik Miša Trifunović: Onda imamo je- 
dino predlog g, Vujičića 

Vojislav Lazić: Ja mislim, da bi bilo dobro ići 
po predlozima kako su podneti. Poito sam ja prvi 
podned predlog, koji se sastoji u lome. da se čl. 10. 
izostavi, ja nalazim, da'se o njemu prvo treba da 
glasa. 

Predsednik Miša Trifunović: Ja ĆU stavili 
predlog g. Laziea na glasanje. 

Marko G.juričić: Ovde su skale, po kojima su 
predvidjoni dodatci postepeno za činovnike i kaže, so 
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/..■i rinovnikc đo 0000 din, i do 10.000 nema nista. 
Državni savctnici inedjutiin,J<()ji imajn više oil 1)0(10 
plate, ne l>i prema ovoihe nifita imali. To, gospode, 
treba regulisati «а<1, ili bi se mo^lo đoenije <la stavi 
jedan naročiti predlog. Ja držim, da ovaj predlog 
ovako ne bi bio dobar. 

Vojislav Lazić: Ла mislim, da gosp. Gjuricid 
rdjavo sbvata stvar. Ovde ве kaže od 9000 din., ijto 
znaei od 9000 pa na vile. A tu dolaze svi redom 
čije su plate vere od 0000 na više, pa onda i državni 
savetnicl. (M. Gjuričić: Nije tako.) Jefete, ovde se 
baš kaže о<1 9000 din. i onda Otpada vaša bojazan, 
da eavetnići nemaju gde da se zacišle'. (Dr. Uroš 
Stajić: Xa furaž!) [maju oni ude <la ке začisle go- 
spodine Gjuripiću! (Marko Cijuricić: Ne stojj ovde 
od  9000 pa na više.) 

Milcrad Vujicic: Molim vas, da se zapiše, da 
je fi1. tražio da činovnici ndjn u furaž. 

Predsednik Miša Trifuiiović: Gospodo, ja ni- 
Siim еио ovo. Ла žalim, što je ц. Lazić tako rekao. 
(Vojislav Lazić: Nisam ja to kazao. — Dr. Uroš 
Stajić: Ta sam to rikao.) Glaeaćemo prvo o pred- 
logu  p.  Laziea. 

Dr, Ninko Pcrić: Ja predlažem u tome pogledu 
jedim ovakvu redakciju: da Ministri na rlepoložeriju 
imaju platu i dodatke prema plati, koju uživaju kao 
ministri na raspoloženju, to jesi kao činovnici nji- 
hovoga ramga. Jer vi iniate ministre na raspoloženju 
i sa б i sa (1000 din. i onda oni prema loj skali 
t reba da uživaju plal u. 

Predsednik Miša Trifunović: Staviću na glasa- 
nje predlog g, Lazića, Ko je za to, da se f-l. 10. sa- 
svim izbaci, kako predlaže g. Lazić, neka izvoli se- 
deti, a ko ie protiv neka digne rukui (Većina diže 
ruku.)  Predlog g. Laziea je propao, gospođo, 

Vojislav Lazić: Kako propao?! Većina je se- 
dela,  a   dvojic:   trojica samo  di^ii   ruku. 

Predsednik Miša Trifunović: G. Laziću, 'a mi- 
slim, da vi nećete nabacili, da hoću štogod da pro- 
turim. Vi ste predložili, da   :e cl, 10. Baevim  izbaci 
i   ja   konstat ;i iem.   da   je   va5   predlog   propao   i   onda 
sad imamo da tražimo drugi lek. Inače bi, g, Laziću, 
ja imao proteste od gospode podanika. 

Mi imamo sad predlog p. Vujičića, 
Vojislav Lazić: Ja eam konstatov^o, da je bilo 

zabune i tražim  ponovno glasanje. 
Predeednik Miša Trifunović: Dobro! Molim 

vas, gospođo, ko je za to, da se čl. 10, sasvim izbrise, 
taj neka digne ruku,  (Većina ne diže ruku.) 

Voiislav Lazić: Molim vas, malo pre je bilo 
drukčije, 

Predeednik Miša Trifunović: Gospodo, prela- 
zimo dalje, П. Vujičić [e predložio, da se glasa o nje- 
govom predlogu i ja ga molim, da ga izvoli pročitati. 

Milorad Vujičić: ЛГој predlog glasi kao čl. l(t.: 
»Državni savetnici dobijaju lični dodatak po 72.50 
(lin. dnevno« i ništa vise. 

Predsednik Miša Trifunović: Vi ste čuli pred- 
dloi'- t,1'.   Vujič'ća   i   0 njemu  ćemo  glasati.   Molim   vas, 
д. Viiiičiču, da napišete pismen predlogi Ko je za to, 
da se ovaj predlog g. Vujičića primi neka izvoli se- 
deti, a ko je protiv neka izvoli ustati. (Većina sedi.) 
Predlog g. Vujičića je primljen. 

Dr.Ninko Perić: Ja predlažem za ministre na 
raspoloženju, da prema plati, koju uživaju kao mi- 
hietri na raspoldženjn, uživaju i dodatke kao činov- 
nici njihovoga ranga. 

Marko Gjuričić: Ovo je, gospodo, vrlo dobro i 
to treba da udje. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim, g. Perieii, 
da mi dale pismen predlog. 

Jovan Jovaisović: Ja bih predložio, gospođo, đa 
se unesu tu i članovi Glavne Kontrole. 

Vojislav Lazić: Ovo je, gospođo, nov predlog i 
ja snctram, da imam prava đa govorim o njemu. Ja 
se nisam mogao složiti ea predlogom, koji je podneo 
g, Ninko Perić zato, što sa priznaje pravci ljudima, 
koji ništa ne rade. Ja hoću to samo da konstatujem 
i  protivan  sam  tome predlogu. 

Predsednik Miša Trifunović: (1. Laziću, vi pri- 
likom glasanja glasajte protiv. ('•.  Perić je  podneo 
ovakav predlog; »Ministri na raspoložen ju imaju do- 
datke kao i ostali činovnici prema plati, koju pri- 
maju i mestu n kome žive««. Stavljam na glasanje ovaj 
predio^. Ko je za to, d' ,-e predlog '■;. Perica primi 
neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli ustati, 
(Većina -edi.) Gospođo, objavljujem, da je predlog 
g, Ninka Perića primljen. 

Na pretresu je čl. 11. 
Referent Ministarstva dr. Josip Rajzner: Ja 

bili molio, gospodo, da se čl. 11. s pogledom na smi- 
sao čl. 4. ovako redjguje: »Pomoćnici ministara do- 
bijaju lični dodatak po 145 dinara dnevno. Generalni 
direktori dobijaju lični dodatak za 50%, načelnici 
Ministarstava Lili. klase za 40'% i načelnici mini- 
starstva 111. klase za oO"/,,, više negp činovnici sa 
istom godiinjom  platom«. 

Vojislav Lazić: Gospodo, isto tako kao što sam 
bio protivan ovim ranijim dodatcima protivan sam i 
dodatcima, koji -e ovde kao naročiti dodatci predvi- 
djaju pomoćnicima ministara. Ova je zemlja, go- 
spodo, najsrećnija ma svetu zato, sto ima najviše mi- 
nistara. Ja mislim, da naša zemlja ima vise ministara 
hego li Engleska, Francuska i ove druge velike zemlje. 
Uzmite i uporedito samo. Prvo ste tražili, đa ižvučete 
što više za aktivne ministre govoreći, đa su to ljudi, 
naročite sposobnosti"i koje treba zato. što su naročite 
sposobnosti i zato, što su predstavnici zemlje i na- 
roda, naročilo ili nagraditi. Ali zašto onda i ovde đa 
predvidjamo još nekakve ministre pored njih i zašto 
da i za pomoćnike ministara tražite, đa imaju vise 
nego činovnici i najzad sa kakvim pravom, da te više 
dodatke primaju i direktori i načelnici. Gospodo, 
naša je administracija toliko pođeljfena i toliko je 
odeljenja no ministarstvima ustanovijeno, da je вкого 
■ vak: drugi treći činovnik direktor ili načelnik i onda 
Će razume 66, oni na ovaj način dobijati ove naročite 
dodatke. Ja sam protiv ovoga predloga i zato sam, 
đa se u opite član 11. izostavi i da se ovi činovnici, 
koji su .nazvani Ministarskim pomoćnicima, ne tre- 
tiraju kao nešto naročito. Nalazim, d'a dni treba da do- 
bijaju dodatke, koji se predvidiaju za sve činovnike 
nrema njihovim platama. Predlažem, da se čl, 11. 
izostavi. 

Jovan Gjonović: Gospodo, ja sam uoplte рго- 
tivu   ustanove   pomoćnika   ministara.   Ali,  kada  je  već 
o njihovom opstanku re§eno Ustavom, moramo ili pri- 
miti, ali to ipak ne znači, da mi moramo da im da- 
jemo i velike dnevnice, Ja sam protivu toga, gospođo, 
da pomoćnici ministara imaTu 14-5 dinara dnevno. 
Istina oni su političke ličnosti, ali osim toga oni treba 
da budu i jedan organ ministrov, koji јч niži od sa- 
moća ministra i koji ie kao neka Sredina izmeđiu 
običnih činovnika i ministra. Kad je to tako, gospodoi 
onda čini mi se, da mi moramo đa se držimo više či- 
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novničkili (lii<liilakn i ja l)ili ])re(lložio, da njihova 
dnevnica no odskače toliko mnogo od dnevnice ostal ili 
činovnika, da ne bude dva puta veća. Na pr, državni 
savetnik i predeedenik kasacionog suda imaju Т^ di- 
nara dnevno, a pomoćnik ministra koji može biti co- 
\ck i bez ikakve velike vrednosti, koga je partija do- 
vela na taj položaj iz političkih razloga ima 14§ di- 
nara dnevno! Dakle duplo više nogo najviši državni 
einovnik. 1 kad ste vi pomoćnike minl.strove već pred- 
videli i oko toga ovih dana vodili 'dugu borim, onda 
sam ja za to, da se njima dnevnice smanje najmanje 
za '/.-i- Onda će u Imduće krize I iti lakše rešavane. 
To je moj predlog. 

Dalje, gospodo, ja bih bio protivan i odredbi, 
da ee daju speciialni dodaci direktorima i oacelni- 
cima, kako je predložio g. Rajzner. Oo^jiodo, ako 
hoćete već da primite da najviši državni funkci- 
oneri imaju nešto više nego ostali činovnici, onda ja 
ne mogu da primim ovakvo klasiranje. Ovi se veći 
dodaci vezuju za funkcije tib činovnika, upravo oni 
se daju specijalno zbog tih njihovih važnijih funk- 
cija, koje vrše i kad je tako, onda ne može biti do- 
lenja na klase L, II- i III- Ako hoćete da date spe- 
cijalan dodatak, onda dajte svima podjednako i ne- 
mojte da ih (bdite. Ja sam protivan da oni imaju 
6O9? više i mogao bih, zbog izuzetnog položaja i rada 
njihovog da pristanem na 16'% veće dnevnice, nego 
što imaju činovnici ministarstva sa istom platom. To 
ne mora, mislim baš da bude ГИР'/ ! Ла hih predložio, 
dakle da generalni direktori i načelnici ministarstava 
imaju lični dodatak na skupoću za 16^ veći nego 
drugi činovnici  sa  njihovom  platom. 

Predsednik Miša Trifunovic: Gospodo, stflviću 
na glaeanje 51. 11. sa dopunom, koju je tražio g. re- 
ferenl Ministra Finansija a koja glasi': »Pomoćnicu 
ministara dobijaju lični dodatak po 145 dinara 
dnevno. Generalni direktori dobijaju lični -dodatak 
za 50%, načelnici ministarstava 1. i I L klase za Kf; 
i načelnici Ministafetva III- klase ;!() '/< više, nego 
činovnici sa istom godišnjom platom«. 

Staviću na glasanje ovaj član sa ovom dopu- 
nom. Ko je za to, da se 61. 11- sa dopunom g. refe- 
renta primi, neka izvoli sedeti, a ko je protiv nekp 
digne ruku. (Većina diže ruku.) Predlog je, gospodo, 
odbačen. Ovakav čl; 11- nije primljen. (Ninko Peric: 
Ni'c pfimljen u visini cifre, ali  je u osnovi primljen.) 

Predsednik   Miša   Trifunovic: 
predlog gosjpodine  l.azlću? 

Vojislav Lazić:   Moj je predlog, da se član  11. 
sasvim   izostavi. 

Predsednik Miša Trifunovic: Sada ću staviti 
predlog gospodina l.azića na glasanje, Ko je1 za to, 
da član 11. ne postoji taj će i/voleti sedeti, a ko je 
protiv, da ga nekako rešimo, taj će i/.voPti ustati. 
(Većina ustaje.) Goapdđo, većina je za to, da se ne- 
kako resi. Molim onda dajte predloge. .Reč ima gosp. 
Magovčević. 

Jovan Magovčević: Predložili bismo da član 1!. 
glasi cvakp; »Pomoćnici miuietara doluva.ju lični do- 
datak po Г)() dinara dnevno, generalni direktori i svi 
ovi ostali činovnici, koji se ovde pominju dobijaju 
pp l.v.v   više nego oni drugi činovnici. 

Predsednik Miša Trifunovic: Vi ste gospodo, 
Čuli ovaj predlog gospodina Magovčevića i gospodina 
Vujičića i ja ĆU ga staviti na glasanje. (Glasovi: 
Da   se   pročita, još   jedanput.)    Heč   ima   gospodin 
M inistar. 

Kakav   je   vas 

Ministar Finaneija dr.  Košta   Kumanudi:   Da 
li tih 50 dinara znači sve dodatke ukupno ili preko 
ostalih dodataka? (Glasovi: Preko svih dodataka. To 
je poseban dodatak.) Onda mu dajete više. Ne, nego 
manje. 

Predsednik Miša Trifunovic: Reo ima goepodiu 
Perić. 

Dr. Ninko Perić: Ла bih molio, <la se ovome 
predlogu doda još i ovo, da se ovde unesu i specijalni 
državni podsekretari, jer ja •držim, da su pomoćnici 
ministara oni, koji sada postoje, a državni podsekre- 
tar! predvidjeni su ustavom. Ja bih im dao dnevnicu 
onoliku, koliku smo dali državnim, savetnicima, a to 
je 72 -dinara. (Dr. Svetislav Popović: To se tiče samo 
1 adanjih pomoćnika ministara.) 

Predsednik Miša Trifunovic: Molim, da pri- 
stupimo n šavauju. Vaš predlog dopunite još jedan- 
put; kako mislite tih 50 dinara. Ja molim gospodu 
predlagače, da olirazlože svoj predlog. Ima reč go- 
spodin izvestilac. 

Izvcntilac dr. Svetislav Popović: Predlog go- 
spodina Magovčevića glasi: »Pomoćnici Ministara 
(lohijaju lični dodatak po 50 dinara dnevno, (iene- 
ralni Inspektori i njihovi ipomoćnici i načelnici ode- 
Ijenja Ministarstava dohijaju lični dodatak na sku- 
poću za 15i% više nego činovnici s istom godišnjom 
platom«. 

Sto se tiče prve tačke, ja bih mogao, posto je 
odbijen predlog Sekcije, primiti samo tako, da do- 
biju poseban dodatak ili dodatak na zvanje, da to 
ne bude lični dodatak, jer bi prema tome pomoćnici 
Ministara dobivali manje nego ostali činovnici sa 
istom platom1. 

Što se tiče direktora i njihovih pomoćnika i 
načelnika ođeljenja, ja bih molio, da se dodatak po- 
visi. To su činovnici sa osobitom odgovornošću i či- 
novnici, od kojih tražimo ne samd da svršavaju svoje 
poslove, nego i naročitu inicijativu i moramo nastati 
đa najbolje činovništvo Sto imamo u zemlji dove- 
demo u centralnu upravu. Vi znate kakve su teškoće 
za život U Beogradu, i zato bih Vas molio, da se taj 
doplatak  povisi, neka hude  najmanje 30|%. 

Jovan Magovčević: Pristajem, da se mcfito reči 
»lični dodatak« stavi u »-posebni dodatak«. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Dakle ja pri- 
mam na 25'/ . 

Predsednik Miša Trifunovic: Predlog gospo- 
dina Vujičića i gospodina Magovčevića stavljam na 
glasanje, koji će biti član 11. ovako kako je protu- 
mačio i pročitao gospodin izvestilac. Ko je za to, da 
se taj član II. primi neka izvoli sedeti, ko je protiv 
neka izvoli dići ruku. (Većina sedi.) Olan П. pri- 
mljen je po predlogu Vujičića i  Magovčevića. 

Sad   je   na   redu   član   12. 
Jovan Gjonović: Ja mislim, da su pokra- 

jinski namesnici činovnici državni i to oni padaju u 
onu kategoriju državnih činovnika, koji nemaju ni- 
kakav naročiti i izuzetan položaj u državi, jer nisu 
ni ministri, ni državni podeekretari, nego obični eks- 
ponenti vladini, obični činovnici, koji imaju da vrše 
i srprovode politiku centra. Prema tome oni ne, bi tre- 
hali po svoim- dodatku, koji dobijaju na skupoću, da 
se niČim odlikuju od državnih činovnika sa njihovom 
platom i rangom. Лко podjemo ovim tragom i počne- 
mo davati dodatak pokrajinskim namesnicima, mi 
onda moramo davati i izvesnim drugim funkciono- 
rima; i tada ja ne znam, koliko će državi činovnika 
ostati koji nisu izuzeti? Izuzetan položaj ne će imati 
možda, samo jodna polovina! Gospodo, ja sam protiv 
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togu, ne mogu <3а ee složim sa izuzimaiijem u prin- 
cipu i no mogu <la o<lol)iim, <la pokrajinski namesnici 
ulogu dobivati 1(U) dinara specijalnog dodatka. Ja 
tražim, da imaju dodatak ostalih državnih činovnika 
prema njihovoj plati i rangu. Prema tome, ova] član 
l^. imao hi <la odpadne. 

Vo.jislav Lazi'ć: Oosipodo, ja smatram, da ne 
treba ovako davati naročiti dodatak pokrajint-kim 
namesnicima, nego i oni treba da <lodju u onaj red, 
koji odgovara njihovoj plati i da imaju dodatak n i 
skupoću, koji imaju i ostali činovnici sa istom 
platom. 

Izvestilae dr. Svetislav Popović: da mislim, da 
gospoda  grele   u  pogledu   pokrajinskih   namesnika, 
To je institucija, koja Će trajati još neko kratko 
vreme, dok se ne uvede Ustav u Život, najduže još 
pola godine. Valja računati e tim, jer ti su pokrajin- 
ski namesnici na papiru činovnici i da tamo postoje 
još jednako i/.vesne tradicije, toje su naučile 
da smatraju te pokrajinske namesnike ne za ohične 
činovnike nogo za naročite pretstavnike vladine, koji 
su izloženi izvanrednim reprezentacijama državnim. 

1 pošto je razlika izmedju onoga, što hi dohivali kao 
ostali činovnici i onoga, što se daje po ovome zakon- 
skom predlogu dosta neznatna i neće mnogo teretit' 
hudget, ja molim odhor, da primi predlog sekcije. 

Predsednik Miša Trifunović: GOspodb, -tavicu 
na glasanje član 12. Ko je za to, da se ovaj član 
iprirai ovako kako je izišao iz Sekcije neka izvoli se- 
deti, ko je protiv neka izvoli ustati. (Većina s;di.) 
Objavljujem, da je elan I-', 'primljen po redakciji 
sekci jskoj. 

Na pretresu je elan li!, (lospodo. ja bih molio, 
da budemo sto kraći, jer imamo svega još dan i po da 
radimo, (('uje se: .Možemo i noću da radimo. — Dr. 
Svet. Popović: Ne možemo, gospodo, noću da ra- 
dimo, jer ne mogu ni stenografi da izdrže.) 

Jovan Gjoiiovic: (lospodo. ja bih tražio, da stav 
drugi ovoga člana odpadne potpuno. D ovome stavu 
se kaže: »U slučaju da U jednom mestu činovnic; 
gradjanskog reda sa istom godienjom platom pri- 
maju po ovom zakonu veći dodatak na skupoću, pri- 
pada isti i oficirima i vojno-administrativnim činov- 
nicima«. 

Vi ste, gospodo, ovom Uredbom primili princip, 
da oficiri budu nagradjeni po drugoj skali nego 
ostali činovnici. I sada kažet' ovako: »jeste, to je do 
bro kad su ovi više plaćeni, nego drugi činovnici, ali 
u onom slučaju, kad su oni manje plaćeni пецо drugi 
činovnicu, onda tražite da imaju dodatak kao ostali 
činovnici!« Ja sam bio U načelu protiv toga, da nji- 
hovi dodaci idu pO drugoj skali. Bio sam za to, -da 
oni imaju dodatak kao i svi ostali činovnici, a vi ste 

• kazali, da bi time oficiri izgubili. Га dohro, kad bi 
izgubili neka ostane njihova skala. Ali, Vi ste, (to. 
zbog !<•/( slučajeva, napravili dva izuzetka. Oni su 
U duplo izuzetnom položaju od ostalih činovnika u 
pogledu dodatka. Ja sam u načelu protiv toga i sma- 
tram, da to nije lepo. Vi treba da vodite računa, da 
MI vama i ostali činovnici potrebni, jer ako vam samo 
vojska drži državu a ne i ostali činovnici, onda se ona 
ne može očuvati. 

Još jedna zamerka bila bi. Što se šefovima gje- 
neralštaha odredjuje 160 din, dnevno. Mi mo uspeli, 
da i pomoćnicima Ministara, koji svakako imaju je 
dan raiifr. koji je može biti veći cd šefova (d j'.'ii-'ral- 
štaha, da im smanjimo dodatak, pa bih tražio, da se i 
dodaci šefovima fijeneralštaha .-manje i d.i no budu 
veći   od   Г>0 din.   dnevno.   Armijskim   iComandaiitirna 

predvidjeli je dodatak od 100 din. dnevno. F »red --vih 
dodataka koje imaju još da imaju od 100 din. odozgo! 
E, to je raspikućstvo i to tako ne ide. Zatim treća za- 
merka bila bi, što ete odredili komandantima divizije 
50 dinara dnevno dodatka. Ja ne vidim razliku iz- 

' medju komandanta divizije i oblasnog načelnika. 
Onaj reprezentuje državu, a ovaj samo vojsku i ako 
bi trebalo kome Povećavat] dodatak na paprezonta- 
eiju, pre bi trebalo to povećanje dati oblasnom na- 
čelniku nego komandantu divizije. Komandant je 
izvršni organ Ministra Vojnog i ja ne znam kakav 
dodatak on boce? Stoga, taj dodatak treba da ot- 
padne. 

Ja psećam; da bi ве mogla učiniti izveena za- 
merka ovome mome govoru s obzirom na njihov po- 
ložaj u vojsci. Ja bih hteo da vam kažem ovako, go- 
spodo: da ja ne mislim, da njihov položaj trpi od 
toga, ako bi im se ukinuo ovaj dodatak, koji je ne- 
pravilno i nepotrebno predvidjeli. N'jihov ugled trpi 
najviše od rada onih, koji danas tako rade, da jedan 
Ministar U ostavci ВГОепјије Sefa (Ijeneralštaha i 
masu  drugih   sličnih  postupaka.  Od  toga  trpi   njihov 
ugled, i on im se neće parama povećati. 

Ove sam napomene učinio radi toga, što pra- 
vičnost zahteva, da u državi ne treba da bude ljudi, 
koji su naročito favorizovani i mnogo favorizovani, i 
neodstupno tražim, da se takva favoriziranja ne 
čine. Ja vas zato molim, da ovu moju napomenu pri- 
mite. 

Zatim, zamolio bih vas da primite ovaj moj 
drugi predlog u onome stavu, gde se kaže, da oficiri 
i vojni činovnici oženjeni dohijaju 400 dinara a neo- 
ženjeni 200 dinara dodatka na odelo. Ja'bih vas mo- 
lio, da se tu no pravi razlika izmedju oženjenih i 
neoženjen ih, pa bilo da jednima povećate taj dodatak 
ili drugima da ga smanjite. Jer kako nam je u Od- 
boru ohjašiijeno, taj je dodatak dat, da bi se ofici- 
rima dala mogućnost, da budu propisno odeveni. 
Onda izm;djii njih ne treba praviti razlike. Ako je 
jednima malo i'OO dinara onda bi svima trebalo dati 
400 dinara; a ako je jednima mnogo -100 dinara, 
onda  bi  i njima  trebalo dati  200 dinara.   Kako jedan 
potporučnik tako  i  pukovnik  treba da budu  podje 
dnako odeveni. S toga vas molim da ovaj dodatak  iz- 
jednačite. 

Potpredsednik  Osman Vilović:   [ma reč   n fe- 
r: nt g.  potpukovnik   Sihin  Todorović. 

Referent Ministarstva vojnog potpukovnik Si- 
bin Todorović: (lospodo, molim vas, ja i;ovoriin od 
strane g. Ministra Vojnog. Mi nismo dobili ovaj pro- 
jekat, odnosno ovako razradjen ovaj član i nismo 
znali kako je redigovan. Sad smo se ovde za kratko 
vreme s tim upoznali i toga radi izn'eću nekoliko po- 
bude hoje SU izazvali da ovaj član bude redigovan 
ovako kakav je. 

Sto se tiče samoga drugoga stava, koji po kazi- 
vanju gospodinovom čini izuzetak od ove uredbe, da 
se jednoj grupi oficira izuzetno od ostalog sistema 
grupisanja činovnika izuzima, to nije bila ničija že- 
lja, nego su to bile teškoće, koje su postajale, kad se 
ovaj član sastavljao. Ja sam sa g. profesorom Eajz- 
nerom bio u sporazumu, da se ovaj član rediguje, ali 
posto je g. profesor Rajzner bio u Odboru i bio je u 
velikom poslu, nismo se sastali, ali je imalo moguć- 
nosti da sesaelirazi вв Čl. L., koji govori 0 ostalim či- 
novnicima. 

izuzetan je položaj oficira, koji su van terito- 
rije  Srbije   i   Orne   Gore   i   primedha,   da   se   oni   više 
plaćaju   nego  ostali  državni   službenici,   u   nekoliko 

11 
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nije tako stvarna kao što se misli. Poznato jo svima, 
gospodo, da su svi državni službenici n granicama 
bivše Austro-Ugarsko većinom stalni službenici i da 
u njibova ipremestanja vrlo retka, i ead je svaki ve- 
ćinom u ^vome meetu u kom je bio i рге rata. Njima 
je, iiiis|i(,(lo, stvorena već samim tim olakšica u po- 
,L,rle(lii stanova a zatim i U pogledu ostalih namirnica. 
Svi ti mestani koji su tu imaju i svoje stare kasape i 
pekare i t. d. i pod povoljnijim nslovima mogu dobiti 
životne namirnice od oficira. Ja mislim, gospodo, da 
ste uočili gde god se oficir pojavi, da njega gledaju 
malo jače da odrape zato, što ga markira unilorma i 
svako misli, da bi on trebao bolje da plati. Naročita 
je teškoća kodi oficira ta, što mi, gospodo, moramo 
da   se   saobražavamo   u   pogledu nabavke   odela   i 
spreme. Tu moramo dakle da se saobrazimo po pro- 
pisu. j\'iko meni neće dozvoliti da ja mogu ići sa 
isci.panim odelom, ili da mogu sebi uzeti odelo od 
vojničke боје. Propisi su tačno označeni sta mogu 
oficiri da nose, jer kad nema on sve mio što je' po 
propisu, onda ću se ja otpulstiti kao neugledan oficir, 
koji škodi ugledu i interesu vojske, (irsipoda svakako 
znaju, da Je pre rata oficir b:<i lišavan čina zato, što 
nije bio propisno obučen i eipremljeii. Kod nas se u 
vojsci ne trpi niti se može d.unas dozvolit.!, da jedan 
Oficir ide sa masnom bluzom niti oficir sme da ima 
fleke na odelu. To SU sve fakta, gioepodoj koja vam 
jasno crtaju prilike pod kojima se oficiri kreću. 
Treba, gospodo, dodati 1 OVO, da su neiprekidui po- 
kreti   vojsko,   izazvanil ipi.t rebom   digadjaja,   prinudili 
da se oficiri bez obzira na njihove porcdične prilike 
bacaju u razne dolove zemlje, gdfi to državna po- 
treba iziskuje da se upute, i sada, gospodo, može li 
taj oficir i/ići na kraj sa .svojim prihodima, ako 
svoju porodicu   ostavi   na   jednom   mestu   a   on   bude 
živeo  a a; drugom  mestu.  Oficiri  sUipre imali  nešto 
malo veće dodatke na skupoću i ti su dodaci bili vrlo 
opravdani. Sad su se prilike znatno pogoršale u po- 
gledu životnih potreba i postoji potreba, da зе ofici- 
rima,  koji   nisu    na    teritoriji    Srbije  i    Crne   Gore, 
olakša malo njihov život naročito ovim i u ovako 
izuzetnim položajima oficira. Trebalo bi da se ovaj 
drugi stav rediguje ali tako. da onaj koji ima doda- 
tak, koji odgovara po ovoj uredbi, a to je od priliko 
kapitan   11. klase, da  taj  položaj  | osluži kao baza  za 
povećanje ili umanjenje te dnevnice. To bi se ako 
dozvoli Odbor moglo ređigovati jos danas. 

Sto se tiče samih dodataka pojedinim koman- 
dantima, ja smatram za nužno da napomenem, da po- 
ložaj načelnika glavnog gjaneralstaba nije ravan po- 
ložaju jednoga ministra. Načelnik glavnog gjenefal- 
staba u mirno doba je po položaju ravan miniatru i 
vrlo je mala diferencija, da on bude potčinjen .Mini- 
stru. Za vreme rata pak znamo, da je njegov položaj 
jači nego položaj Ministra Vojnog. Ministar Vojni 
nije imao prava ni jednog oficira da rasporedi po 
svojoj volji ili nabodjenju, nego je Ministar Vojni 
morap da moli načelnika glavnog gjeneralstaba, da 
mu toua i toga oficira stavi na raspoloženju. Za 
vreme rata, gospodo, ministar je administrativna 
vlast, koja se stara da omogući materijalna sredstva, 
da načelnik glavnog generalštaba može da vodi voj- 
sku'.   Položaj dakle načelnika  glavnog generalštaba 
On je malo dalje odmakao nego što pojedini  misle. Za 
vreme rata načelnik glavnog gjeneralstaba sve je u 
zemlji.   Dakle   načelnik   glavnog   generalštaba i   po 
svom-' položaju i po dodiru sa ličnostima, koje su 
lakodjer. višdi položaja, a naročito u dodiru sa stra- 
nim predstavnicima, ima jedan položaj, koji iziskuje. 

da mu se omogući da taj položaj reprezentira. Лко 
državi nije stalo do toga, da se mi dostojno repre- 
zentujemo, naročito predstavnici, onda vi rešavajte 
kako nalazite za pravilno. 

Sto se tiče dodatka ostalin komandantima ja 
■bili mogao samo ono, što je g. izvesUlac izneo, da 
malo nadopunim ako usvojite. Л Sto se tiče -dodatka 
na odelo i na naročite potrebe na oficira od 420 di- 
nara. Ministar Vojni bio je podneo predlog Ministar- 
skom  Savetu  o   tome, jer je dotle  položaj oficira  bio 
takav, da apsolutno nisu mogli da opstanu. Kad je 
Ministar Vojpi podneo taj predlog Ministarskom Sa- 
vetu, Ministarski Savet je našao u sporazumu sa g. 
Ministrom Pinansija, da neće moći da se dobiju sred- 
stva za pokriće toga rashoda i Ministarski Savet je 
sam smanjio te cifre od 600, koliko je predloženo, 
da ženjeni imaju 400 a neženjeni 200 dinara. 'Mini- 
starski Savet nije vodio računa o tome, da je mnogo 
teže snabdevati 83 odelom i spremom jednome ženje- 
nom   oficiru,   nego   jednom   neženjenom. 

Ako se dopusti, da se rediguje stav ;!.. u kome 
se govori o komandantima armija i komandantima 
divizija, ja imam da kažem ovo. Mi imamo sada 4 
vojne oblasti, 4 armijske oblasti, čin komandanata 
tih oblasti odgovara od prilike predstavnicima pokra- 
jinskib oblasti. Ovde je uzgredno bilo reči i o činu 
vojvode. Mi imamo svega 2 vojvode u našoj vojsci i 
to su činovi, koji su oni dobili za stečene velike za- 
sluge u ovom velikom ratu. Trebalo bi i ovim čla- 
nom da se i njima štogod poboljša stanje u pogledu 
života. Ja mislim, da bi trebalo, ako je moguće, da 
se uvrste sa komandantima armije. Jedan je bio na 
položaju načelnika glavnog gjeneralstaba, dfugi ko- 
mandant armije, to su ličnosti, koje se ne mogu pen- 
žionisati i koje imaju doživotno da uživaju svoje či- 
nove kao da su u aktivi. 

Ja sam ovo imao u načelu da iznesem u opštim 
crtama i ako je moguće, onda da s;1 kod OVOga Člana 
i.mse ova dopuna. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč dr. 
Slavko Sećerov. 

Dr. Slavko Sećerov: Ja bih imao dve izmene da 
učinim  u  ovome članu,   l'rvo,  u drugome stavu  posle 
reči: »veću dodatak« da se dometne; »uzevši u obzir 
specijalne dodatke«, da bi se time dodaci koje imaju 
ua skupoću', i ovi specijalni dodaci uvukli u zaje- 
dničku sumu. DirugO, kod drugoga i trećeg stava kod 
tae. 4., gde se govori da aktivni oficiri ukazni imaju 
toliko i toliko, da se tu mesto reči »ukazni stalni 
vojni činovnici«, stavi »ukazni vojni administrativni 
činovnici, postavljeni po Zakonu o ustrojstvu vojske 
odnosno odlukom Ministanskog Saveta i sa platama 
piedvidjenim u ovome zakonu«. Ovo se odnosi 
u glavno na pomorško-VOJne administrativne činev- 
nike. 

Na kraju ovpga člana govori se o narednicima 
i podnarednicuna i o njihovim dodacima. Kada se 
već u ovome zakonu raspravlja o dodacima posluži- 
telja, onda treba povećati i dodatke narednika i pod- 
narednika. Ja predlažam, đa kao čl. 13. a) udje, da 
podoficiri i štabni muzikanti, oženjeni narednici do- 
liijaju 12 dinara, oženjeni poduarednici li dinara, ne- 
ženjeni narednici (i din- :| neženjeni podnaradnici 3 
dinara, i da to udje kao čl.  Ili. a). 

Predsednik Miša Trifunović: lina reč g. Ura-- 
nica. 

Dr, Halil beg Hrasnica: Gospođo, ja sam u go- 
voru u načelnoj debati spomenuo, da su dodaci pra- 
voslavnih sveštenika u prošloj godini  U  Srbiji  regu- 
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lisani a izostavljene su sve ostale konfesije. Zato sam 
ja redigovao jedan nov elan koji bi imao da dodje 
'iza 13. cl, 

Predsednik Miša Trifunović: Т)и svršimo prve 
ovaj elan 13., pa onda možete to da predložite. 

Ima reč g. V. Lazic. 
Vojislav Lazić: -Ta ne inogu primiti cl. 13. 

ovako predložen. Ovde se. predlažu naročiti dodaci 
pored već postojećih rplata i ipored već postojećih do- 
dataka na skupoću. Ti s? dodaci predlažu za šefa gje- 
aeralštaba. za komandante armija i za komandante 
divizija. .Ta nalazim, da ova gospoda imaju evoju 
platu prema svome činu, pa prema tome ne mogu 
■primati i te specijalne dodatke, te zato molim, da oni 
izostanu. Tako isto ne mogu primiti ni ovaj drugi 
stav, koji govori o tome, da oficiri i voini činovnici, 
ako se nadju n mestu, ade su drugi gradjanski činov- 
nici imaju veći dodatak, tako da se i oni izravnaju 
njima i ako su po plati manji od njiii. Mi trolia. go- 
spodo, da imamo jedan princip i toga principa da se 
držimo. Taj ^rincip, ja mislim, da treha da bude iz- 
jednačenje. Л ako liočemo princin izjednačenja, 
onda zašto da 'povlaščujemo jedne činovnike prema 
drugim. Oficiri su činovnici državni kao i drugi i 
iprcma tome zašto da ili ipovlašćujemo naročito prema 
drugim činovnicima. Tkalje, "oepodo, što se tiče ovih 
dodataka pod tač. 4. stav. .'?., koii govori o mesečnim 
dodacima od 420 dinara, ja mislim, da ne bi trebalo 
U opšte ove dodatke davati zato. što se i ostalim či- 
novnicima u državi treba odevati isto tako kao i ofi- 
cirima. Ali najzad ovde se pojavilo mišljenje, pa в& 
kaže oficirima se traži nešto naročito n"!ro ostalim 
činovnicima. Gospodo, tu i jeste zlo za našu zemlju, 
što ini hoćemo ovaku civilizaciju, što hoćemo na po- 
jedine luksuzne stvari da trošimo velike sume. zala- 
zim da država od oficira često puta traži po nešto što 
je skopčano sa mnogo većim izdacima i što je luk- 
suzno, i nalazim da bi trebala da bude u tome ume- 
reniia. da ne traži od niih naročito nešto, što bi zah- 
levalo vede i izlišne izdatke. Ali kad već to postoji, 
da nešto naročito moraju imati, onda smatram, da ie 
ovai dodatak veliki i ja bib nredložio. da tai dodatak 
bude 200 dinara 'mesečno kako za oženjene tako i za 
neoženjene. 

Predsednik Miša Trifunović: Tma reč g. Milo- 
rad Vuilčić. 

Milorad Vuiicic: Ja neću đusro da govorim, 
hoću da motsetim gospodu članove odbora, pne no što 
bi irlasali za ovaj član, da PO sete onoe-a slavnpc za- 
datka, koji je izvršila naša slavna vojska i da imaju 
na umu ovaj fakt, da je danas jedino u voisci notpuni 
red i poredak i da će naša država imati od vojske još 
mnogo I mnocrb da očekuje. Л kad to hude eredjeno, 
onda ćortvn reševati o nlatam-a ' dodacima i o svemu. 
Sto."-a molim, da primite čl. 13. ovako ki'o što je 
predložen- s tim da dodamo još samo ovo. Imaite na 
"mu. da je tu sveca, jedan načelnik gjeneraletaba, 
kome često puta leži n rukama sudbina cele zemlie. 
Jednome takvom čoveku ne dati jedan pristojni do- 
datak. S4 koi:ni može da se posveti samo svome po- 
slu, da ne misli o svojim materiialnim nezgodama, to 
hi 'Ho od nas ."■■•eh i mi ne hi odgovorili svojoj sa\,e- 
r-ti i dužnrv^t,' ako to pe bismo odobrili. Tsto tako šta 
imamo još? Imamo 4 komandanta armija i П—fi ko- 
mandanta divizija. To su tako male i neznatne stvari. 
a medjutim to su važni funkc'oneri n državi, da 
preko toca ne bi trebali da predjemo. 

Dakle ja vas molim, da čl. 13. primimo ovakav 
kakav je, samo hi trehalo dodati kod tač. 2., da voj- 

vode i armijski komandanti imaju po 100 dinara. Vi 
zrnate iz istorije slavna imena srpskih vojvoda i ne bi 
trehalo prema tim ljudima da se ogrešimo. Ja mo- 
lim, da se primi ovaj član ovakav kakav je. (M. Gju- 
ričić: Molim za reč.) 

Predsednik Miša Trifunović: 0. poslanice, po 
poslovniku može samo po jedan poslanik U ime grupe 
govoriti. Po poslovniku, u koliko nije detaljisano, 
mi se moramo upravljati po skupštinskom poslov- 
niku. Ima reč g. referent Ministarstva Finansija. 

l'eferent Ministarstva Finansija dr. Josip Rajz- 
ner: Tačku 4. čl. 13. treba redigovati ovako: »Svi 
ostali aktivni oficiri i iikazni stalni vojni činovnici, 
postavljeni po zakonu o ustrojstvu vojske; oženjeni 
po 400 dinara, neoženjeni po 200 dinara mesečno«. 
Dobio sam dopis iz Ministarstva Vojnog, gde se moli, 
da se ove reči »ukazni stalni vojno-administrativni 
Činovnici« dodadu i molim, da se primi kako traži 
Ministarstvo Vojno. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč g. refe- 
rent Ministarstva Vojnog pesadijski potpukovnik 
Sihin Todorović. 

Referent Ministarstva vojnog potpukovnik Si- 
bin Todorović: Molim, da dodam nešto. TI ovome 
članu stoji, da imaju dodatak načelnik cjeneralštaha 
i komandanti armija i komandanti divizija, a izme- 
diu tili pomenutih položaja ima još, koji nisu ovde 
obuhvaćeni. Možete se uveriti iz budžeta, da armije; 
imaju svoje pomoćnike komandanta, koji su po polo- 
žaju ravni komandantu divizije. Tako isto Ministar 
Vojni ima inspektore rodova oružja, koii odgovaraju 
rangu većem od komandanta divizije. Na ovaj način 
komandant divizije imao bi veći dodatak nego po- 
moćnik komandanta armije. 

Tzvestllac dr. Svetislav Popović: Ja primam 
predlog g. Sećerova, da u drugom stavu čl. 13. dodje 
stav. no kome se imade kod Izjednačenja oficira u 
pogledu dodataka na skupoću računati ne samo ono, 
što dobivaju n ime ličnih dodataka, пецр I ono što 
dobivaju u ime dodataka koje god vrsto bilo. Zatim 
primam onu dopunu, koju je primio I g. referent, da 
se u tač. 4. čl. 13. ima da doda ona redakcija, koju 
je predložio ."•. Ministar Voini. 

StO se \\rc naročitih dodataka, speciialnih do- 
dataka, koje imaju pojedini komandanti vojni, ja na- 
la'-dm zaista, da posle onoca što su reducirani dodaci 
Ministra i ministarskih pomoćnika da hi hilo umesno. 
da se re-liicirain i dohici poiedinih komandanata, ali 
nije stavljen nikakav konkretan predlog za to. 

Jovan Gjoiiovic:  Ja  sam stavio predlog. 
Tzvestilac dr. Svetislav Popović: -Ta nisam do- 

bio taj 7)redloc. 
Jovan Gionović: Ja sam ga Izneo i predložio 

ovako, da se šefu glavnoc gjeneralštaha da dodatak 
50 dinara   a komandantima   armijskim  30 dinara. 

Tzvestllac dr. Svetislav Popović: To ie prenisko. 
U toj formi ne bih mogao taj predlog primiti. 

O. Vujičiću, moramo da računamo sa rezulta- 
tima dosadašnje rasprave. Pošto je sniženo mini- 
strima i pomoćnicima ministara trehalo hi sniziti i 
pojedinim komandantima. fMilosnv Ra.icević: To se 
nas ništa ne tiče.) Vi ćete. gospodo, prlasati po svome 
uverenju, a ja po svome oevedooenju. VI meni ne 
možete nametnuti svoje osvedočenje. (Milorad Vuji- 
čić: 'Ne namećemo vam.) 

Sto se tiče vojvoda, slažem se s tim, da Ih treba 
izjednač'ti sa armijskim komandantima, ali pošto je 
to dodatak za reprezentaciju, to držim, da taj doda- 



84 Stenogr. beleške 

t;ik imaju da dobiju samo aktivni šef irjcncralštaha, 
aktivni armijt-ki komainkniti i komamlanti divizija, 
a ne oficiri koji su izjednačeni sa njima po rangu. 
Vojvode ostaju u aktivi uvck a ne oni oficiri, koji su 
s njima izjednačeni po rangu. 

Pfedeednii Miša Trifunović: Ima rec ^r. refe- 
rent  Ministarstva Уојпод. 

TJeferent Ministarstva Vojnog Dragomir Mija- 
tović: 0<] pre 10—15 godina postoje dodaci imeno- 
vani ovde a ne od juče. Som ovih lica imaju dodatke 
komandant Kraljeve garde, inspektori rodova oružja 
i komandant žaTidarmerije, Molim, da se donese ta- 
kva izmena, koja će odgovarati zakonu o Imdžetu. 
Ono, sto se unosi u budžet toliko godina, ne može se 
iz njega izoetaviti. 

[zvestilac dr. Svetislav Popović: To su (posebni 
dodaci, којч dobivaju ip.ojedini komandanti. To nisu 
dodaci na skupoću i t.i dodaci ne tanuiraiu ova i /a- 
k'on i ovu raspravu. Ti dodaci, koji imain Imdz tskoe 
kredite) ostaće. Kad budemo raspravljali budžet ući 
će i to. 

"Referent Ministarstva Finansija dr. Josip Rajz- 
ner: Molim vas. gosp6do, tae. 4. glasi ovako: »Svi 
ostali aktivni oficiri i ukazni etalni Vpjuo-adminietra- 
ti\iii   činovnici postavljeni   po   zakonu   o   ustrojstvu 

vojske  odnosno  odlukama Ministarskog  Saveta   i  sa 
platema predvidjenim u ovome zakonu i t. d.« 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Za podna red- 
nike predlog g. Šećcrova neka ostane za nov član. 

Pre(ls(4lnik Miša Trifunović: (lospodo. pristu- 
piće.mo glasanju čl. 13. Staviću na glasanje taj elan 
ovako kako je izašao iz sekcije i kako ^a je .',r. izve- 
stilac primio s pojedinim primedliama i на ovim pri- 
rnedbama i dopunama etrucriofi; referenta <x. Ministra 
Finansija. da se tačka II. treći stav dopuni recima 
»armijski komandanti i vojvode«, a ostaje u tačci 
IV. »svi ostali aktivni oficiri«, onako kako je sad 
ovoga  momenta g.   referent  proćitao. 

Dr. Slavko Šećerov: Ima i moj predlog za stav 
II.:  uzevši u obzir specijalne dodatke. 

Predsednik Miša Trifunović: To je primio ir. 
izvestilae. S ovakvim izmenama, koje je primio g. iz- 
veslilac kod elana 13., stavljam na glasanje Član 13. 
Gospodo koja su za to da se sa ovim izmenama primi 
izvoleće sedeti, a koja su protiv neka dignu ruku. 
(Većina sedi.j Objavljujem, da je Član 13. takav 
prm) jeni 

Produžujem sednicu za posle podne u tri i po 
sata. 

(Scdniea je prekinuta U Iž'/j.) 

Nastavak XXXVI. sednice. 

(Početak   u   ITi  i   pi časova.) 

Predsedavao   predsednik   Miša   Trifunović. 
Prisutan   Min.  Finansija   dr.   Košta   Kuniaiiudi. 
Predsednik  Miša Trifunović:  Gospodo;   nastav- 

ljam sednicu. T\!i smo svršili danas pre podne čl. 13. 
Gospodin   Itfagovčevic i gospodin  Hrasnica javili su 
se za   nov  čl.   13.   a.   fJovan  Magovčević:  Ja   sam   se 
javio za  nov čl.   14.  posle člana   13.)   Peć  ima  gospor 
din Hrasnica. 

Dr. Halil beg Hrasnica: Ja mislim, gospodo, 
da i ovde može biti mesta ovome članu. Ja sam ргс 
podne počeo još o tome da gpvorim, pa ću sada da na- 
stavim. P maju mesecu ove .'n-dinc povećani SU »lu- 
đaci sveštenicnua pravoslavne vere u Posni i Her- 
cegovini, a držim, da je to učinjeno i u ostalim kra- 
jevima, što nije liio slučaj sa svešteiuicima dnmili 
Vera.   S   tflga  ja   pr.dlažem.  da   član   18;   irlasi   ovako: 

Nadbiskupi, rei»-el-ulema i vrhovni muftija dob'': 
iaiu lični dodatak po 80 dinara, dnevno, ostali ver- 
ski službenici prema visim njihove plate. Ovo važi 
od   I.  maja   РШ. godine«. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gpsppdin 
dr. Slavko Sećerov. , 

Dr. Slavko Šećerov: Ja sam orotiv ovo^ta novoga 
člana, koji predlaže cjospodiu FTraenica. P Finan- 
cijskom Odboru bilo je mnogp гарпгауе o tim naro- 
čitim dodacima sveštenika i po^le duue did-nrije. Fi- 
ii iisi:ski Odhor stao ie na stanovište, la ie to jedan 
teret budžeta i da oni  nisu nikako državni činovnic'. 
S toga je l''in:ill^i iski Odbor predložio П svome izve- 
sta'", da bi Xarodn;i Skunštfna tr hala što pre da 
uvede naročiti  verski prirez 

,la mi lim. da bi epdi bilo vrlo nezgodno pove- 
ćavati te dodatke, kad znamo, da se oni jedan nepo- 
treban hala-l u državnem hulželn. Ti dodaci iznose 
blizu 50 milijona dinara jrodisnje i ta i je izdatak pot- 
punp neopravdan. Sveštenici imaju da se izdržavaju 
sredstvima,   kojima  su  se   izdržavali   i   pre   rata.   Oni 

nisu državni činovnici i prema tome ne mogu da udju 
ni u zakon o dodacima na skupoću sa državnim služ- 
benicima. 

Gospodo, svešlenieima je davano zbog toga. što 
su  sveštenici   posle   osluhoiPenja   i   ujedinjenja   bili   u 
velikoj bedi i siromaštvu. To je bila jedna samo pri- 
vremena pomoć, a nikako stalna ipomoć, koju hi tre- 
bali da imaju kao neki naročiti državni službenici. 
Sami sveštenici priznaju, da bi im ffi ti dodaci mogli 
da smanje i ja ću hiti za to, da .-e kod čl. 40. ovlasti 
Ministar, da im Ie dodatke smanji, jer samo smanje- 
njem   lili  izdataka   mi   možemo da rejrulišemo  platu   i 
dodatke naših pravih državnih službenika. 

Ja sam za to, da u Čl. 13. a. dodjo odredba, koja 
se odnosi na dodatke narednicima i iiodnarednicima. 
dakle podoficirima. Trebalo bi da dodje, da narednicu 
dobijaju na dodatak na skupoću 'i dinara a podna- 
rednici 3 dinara dnevno. To su oni i do sada imali i 
tu nikakva povećanja nema. Ja sam to isto,istina, 
predložio, u povećanim svotama, ali gospodin Mini- 
star Finansi ia niji   na to pristao. Ja molim gospodina 
izvestioca, da usvoji ovu redakciju. (Izvestilae dr. 
S. Popović: Molim vas samo. da mi date točnu re- 
dakciju.) 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Gjonpvić. 

Jovan Gjonović: Ја se plazem sa predlogom go- 
spodina Šcćerova. jer smatram, da podoficirima treba 
obezbediti dodatak na skupoću, a slažem se sa irim 
naročilo posle Onoga. Sto sam jutros ču ■. Mi smo iu- 
tros glavarima i feerdarimo blapohPtno povisili doda- 
tak naskupvćii. pa bi hio irrob, hi ne povisimo ovima 
koji stvarne- drž:' vo'sku. i di.SC'idini' u vo'sci. Iz ovih 
sam razloga za predlog gosnodina Sećerova. 

Sada nam ost/ii'. oio što ie predložio B. Ili'as- 
uica. Ja se ne slaž m s time. da Se popovi ma koi ' 
konfesije smatra'n kao državnj Č'noVnici. Ja sam za 
to, da se crkva odeli od države i da svestenstvo živi 
od crkvenih prihoda. A  protivan sam da se ne samo 
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nadbrskuipima, reis-el-uleinu i vrhovnom muftiji, iiego 
i vladikama i svima crkvenim glavarima daje ma sta: 
Mi imamo prečih poslova i briga i prečih stvari, 
na koje treba da trošimo. Zato sam ja odlučno proti- 
van predlogu gospodina Sfasnice i svima takovim 
predlozima, ma s koje strane oni došli, bilo <la se tiču 
katolika,  pravoslavnih  ili   muelimana. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospođin 
izvestilac. 

T)[V. Svetislav Popović: Predlog g. Sećerova 
mogu da primim, jer je ispao iz redakcije; koja je 
predvidjena. 

Što se tiče predloga poslanika g. llivsnicc ja 
držim, da on ne može da dodje U ovaj zakon u onoj 
formi kako ga predlaže g. poelanik. U el 48. ovoga 
zakonskog predloga predvidjeno je, da će sva lioa 
koja SU <l()l)ijala dodatke iz •državne kase i nadalj:' 
primati dosadašnje dodatke i da se ovlašćuje Mini- 
.-tar.-ki Savet, da reguliš^ njihove dodatke na skupoću, 
Pošto svešteniei nisu državni činovnici i ako oni vrše 
uvesne državne funkcije, ja držim', da oni ne spadaju 
u ovaj zakon, gde se reg'ulisu dodaci na skupoću dr- 
žavnim činovnicima. ЛИ dotle dok se ne reguliie od- 
nošaj crkvo prema državi i dok postoji ovo stanje, 
koje je danas, ja držim, da je bilo opravdano, da je 
umpsno bilo, što je država davala izvesne dodatke na 
skupoću i sveetenicima. To pitanje treba da se pro- 
pusti Vladi, da fra ona reši uredbenim putem. Kazume 
se samo po sebi. da to odgovara raspoloženju celo- 
kuphog Zakonodavnog 0<lliora i <la će Vlada pri tome 
imati voditi jednako«; računa 0 svima konfesijama 
kao što je to i do sada činila. 

Predsednik Miša Trifunović: ima reč gospodin 
Ministar Finansija. 

Ministar jFinansija đr. Košta Kumanudi: Ja 
usvajam predlog g. izvestibea. Ovo je pitanje takve 
prirode, da se ne bi moglo u jednoj uredbi, gde se 
aovori o dodacima raznih kategorija činovnika, sada 
rešiti. Pri tome nemamo ni potreban materijal mi 
raspoloženje, nemamo mišljenje Ministarstva Vera, 
koje jo najkompetentnije da odredi svoje stanovište 
i mislim, da ako bismo pristupili rešenjii ovoga pi- 
tanja, da ne bismo mogli UJKU najpravičniju ■solu- 
ciju. ,Ta so blažem sa g. izvestiocem, da se u pogledu 
dodataka raznim veroispovestima ne treba pravili 
nikakva razlika, S toga Što cl. dS. dopušta, da se ova 
uredba može menjuti u sporazumu sa Finansi jskim 
Odborom i ja mislim, da ovo pitanje ostavimo Mi- 
nistarskom Savetu, da on i: sporazumu sa Finam-ij- 
skim Odborom to pitanje i reši. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
1 i radnica. 

Dr. Haiil beg Hrasnica: .Fi hili se složio sa pre- 
dlogom g. Sećerova u pogledu dodataka sveetenicima, 
Ali kad je to već učinjeno na jednoj strani, ja eam 
učinio ovaj predlog samo da bi se stvar jednako re- 
šila za pve veroiepovesti. Ja ne znam,, da li je to na- 
merno ili nenamerno učinjeno, ali koristatujem. da 
je to propušteno i zbog toga sam učinio oval predlog. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Kajčevič. 

Miloiav Rajčcvić: Gospodo, ja nisi lislip da 
govorim  o ovom  pitanju  zato, što je ono  rešeno  u 
el. 48. ЛИ  moram  napomenuti, da  medju sveštenicim- 
ima raznih kategorija: ima sy štehika koji su državni 
Činovnici., a ima ih i koji nisu državni činovnici Х. 
pr. u ''moj (ioii -vi >u svešteniei državni činovnici i 
sva imanja, koja su imali  pojedini manastiri i crkve. 

sva ta imanja SU pripala državi i država vod; nad 
njima nadzor i svi prihodi sa tili imanja idu u dr- 
žavnu kasu. Prema tome država mora da se stara o 
ovim činovnicima. (Izvestilac dr. Svetislav Popović: 
Po budžetu se to ne opaža.) Mnogo što Šta se ne 
opaža /a državnu kasu, i slabije se opažaju prihodi, 
a jače rashodi. Ja imam samo da napomenem, da sto 
se tiče toga pitanja ni: moramo poći sa zakonskog 
gledišta pa da vidimo kako to pitanje stoji, i prema 
zakonu reši. Crnogorski svešteniei tr.lia da se po- 
menu u 1. kategoriju. Ali pošlo je to pitanje ostav- 
ljeno g. Ministru da ga reši, to molim g. Ministra, 
da to pitanje o crnogorskim evestenicima sto pre resi 
saobrazno zakonu. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gbspodin 
Lazić. 

Vojislav Lazić: Gospodo, predlog g, Hrasnics 
ne mogu uopšte primiti i ne mogu glasati za njega, 
biću protivan. Nije potrčimo da iznosim razloge, 
pošto SU ili gospoda, koja su bila protivna, iznela i 
zato nije potrebno da ih ja ponavljam. Ja usvajam 
njihovo razloge i  glasaču   protiv  toga  predloga. 

Sto se tiče drugo« predloga g, Sećerova, koji FO 
odnosi   na   podoficire  u   vojsci,  ja   imam  da   navedem 
to, da gospoda, keja su radila i predložila ovaj zakon, 
više se brinula i vodila računa 0 visočljim položajima 
i višom činovniku, a o onima, koji najviše rade, nisu 
vodili ništa računa, i tako je ispalo, da se 'pitanje 0 
podoficirima nije ni spomonulo. Ла potppmažem pred- 
I6g g. Sećerova, ali se ne slažem, da je taj dodatak 
dovoljan i tražim, da on bude veći. .Ter uzmimo, go- 
spodo, da ima podoficira oženjenili ljudi koji imaju 
dodatak (i dinara dnevno i kako će oni izaći na kraj? 
do su ljudi potrebni vojsci i ljudi, koji vojsci koriste 
i zato predlažem, da taj dodatak bude veći, bar ono- 
liki koliki imaju praktikanti i U opšte službenici nji- 
hovog ranga. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
izvestilac. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: N'a ovu napo- 
menu g, Lazića ja bih hteo da primetim da podofi- 
ciri dobijaju i porodične dodatke, koji iznose u Srbiji 
tri dinara', a izvan Srbije dva dinara, a g. llrasnieii 
Rtnem moliti da svoj пгчИоо; povuče, pošto onome, 
što je zamereno u pogledu nejednakosti, posle izjave 
g. Ministra i moje izjave, koju sam učinio u ime sek- 
cije, sad više nema mesta, a to je da se svi svešteniei 
bez obzira na konfesiju jednako tr,diraju i pošto će 
se i dodaci i ostalom ^eštenstvu reg'ulisati redovnim 
nutem. nrslini, da sad njegova napomena каг. pose- 
ban  nrcdlog odpada. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Ojnričič. 

Marko Gjuričić: Ja -am upravo hteo da kažem 
ovo, što ie rekao g. izvestilac i mislim, da bi tx. Hra- 

. lica trebao da povuče1 svoj predio«. Kad bude došao 
np rešavan ;e član -18.. mi ćemo ceniti da li tr.dia uneli 
još kakvu donimii  i  ja  sam za  to, da  se vodi  računa  o 
svestenetvu. To ćo se najbolje moći rešiti i oceniti kod 
čl. 48., kad on bude na pretresu i zato ja mislim, d.i 
g.  "Hrasnica   treba   da   povuče  svoj   predlog. 

Predsednik Miša Trifui'Ović: Prirlupićemo gla- 
sanju. G. izvestilac kod ovoga člana 13. a. prima 
predlog g, Sećerova. Ja ću stavili čl. 13. a. ha «da- 
san'e sa predlogom g. Sf ć, rova, kako ga je primio 
g. izvestilac. Ko je za to. da se taj član kao takav 
nrimi izvoliće sedeti, a ko ie protiv neka digne ruku. 
(Svu sode.) Objavljujem, da je predio«: «■, Sećerova 
primljen kao novi član 13. a. 
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Na pretresu je, gospodo, čl. 14. (Dr. Uroš Sta- 
jic: Povišice, koje je predložio g. Šcćerov, ne elazu se 
n (mome Sto mi tražimo. Ja tražim veće povišice.) 
Stavljam na glaeftnje, ]чо je za to, da ве taj elan sa 
predlogom g. Šeccrova, koji je g. izveetilac primio, 
primi, neka izvoli sedetij a ko je protiv neka izvoli 
dići ruku. (Većina seđi.) 

Referent Ministarstva dr. Josip Rajzner: Ja bib 
gospodo, molio. <la ве i>\'ai predlog koji j(! sida pri- 
mljen kao 61, 13. a. primi kao nov elan 14., da ne bi 
bilo docnije zabune zboi^ onib elanova i odn-daba, 
koji govore o penziji. 

Predsednik Miša Trifunovic: To je čisto redak- 
cijska stvar. Ima гес g. Magovcević. 

Jovan Magovcević: Ja ćii, gospodo, učiniti pred- 
log za nov čl. 14. i ako unapred znam. da ću sa tim 
svojini predlogom propasti. Ali ja bbću da se odužim 
svojoj saveeti i zato činim taj predlog, ma da nieani 
bio nikada demagog niti ću to i odsada biti. Nemojte 
molim vas samo krivo da me razumete. Dok su ovde 
predvidjenj svi ukazni i neukazni činovnici, tajni po- 
licijski organi i radnici državne štamparije kao i 
sln/.iielji državni, dotle nisu predvidjeni ljudi od- 
по-по izveean red ljudi a to ^u opštineke delovodje. 
Kešenje Ministarskoga Saveta od 21./3. 1921. god. 
br, 554 produžena je pomoć, koju je država davala 
npštinskim delovodjama po 250 dinara mesečno za 
me-ee ; mart, april, maj i juni ove godine. Ministar 
Unutrašnjih Dela uputio je ovo resenje Ministarskog 
Saveta Zakonodavnom Odboru i tražio, da se ono 
ozakoni tako. da se ova pomoć produži do I. jula 
1921. god., dok se to pitanje ne reguliše zakonskim 
putem. Kako medjntim Sekcija nije donela svoje re- 
Ši nje, to ja činim ovaj predlog. Ja zaista priznajem. 
da su delovodje organi samoupravne vlasti. One ili 
postavljaju i daju im plate. Ali to je jedna bedna 
plata za one poslove koje vrše. Od tili poslova jedan 
des. li deo ne spada u delokrug samoiipravuili poslova 
nego u poslove državne administracije. Г kad ih sa- 
moupravne vlasti plaćaju za poslove, ko:e oni njima 
vrše, pravo je, da ih i država plaća za njene poslove, 
koje ('ili vrše. Ja vam samo napominjem, gospodo, da 
ima op;tin ', koje nemaju svojih delovodja i da tako 
i ojcdiiie opštineke vlasti ne mogu da tunkciomsu 
zbog toga. što nemaju delovodje. S toga vas molim, 
da rešite, da država da pomoć onim delovodjama, jer 
će inače masa delovodja napustiti opštine a oni, koji 
budu ostali i dalje u opstinama, radiee samo svoje 
privatne poslove na štetu opštinških i đržđvnih po- 
slova, samo da bi isbrairo aehe i svoju poro lieu. Zato 
ja predlažem ovaj predlog, koji glasi: »Opštinske 
delovodje i beležnici dobijaiu mesečni dodatak ^fln 
dinara za vršenje državne administraciie«. Pelovodje 
u ovim momentima. go?Dođo, više koriste državi nego 
mnogi viši činovh'ci u Beogradu, koji su postavljeni 
i  za  koje  postoji   fama da  Čak  nemaju   ni  kancelarije, 
iil stola ni stolice i samo da dolaze da prime svoju 
plat u. 

[zvestilac dr. Svetislav Popović: Gospodo, pot- 
puno je tačno ovo, što je kazao g. Magovcević, da je 
opštinsko činovnistvo opterećeno agendama državne 
■bižbe i da opštine stenju od tereta te državne službe. 
Ali usprker- tome to ne sprečava ništa opštiuskoo- či- 
novnika, da bude opštinski činovnik. On je i dalje 
oi-šPnski činovnik i sav teret taj ne počiva na delovo- 
djama, već tai teret počiva na opštinama i ako bi dr- 
žava trebala koga da pomogne, onda bi totrebalada 
nomogne opštine zbog toga,lito one nose je lan deo dr- 
žavne administracije L o svome-trosku vrše taj deo dr- 

žavne funkcije, (lospodo,pitanje odnosajaopštinapre- 
ma državi ima da se reguliše zakonom 0 uredjeuju Op- 
ština, a ne zakonom 0 dodatcima na skupoću činovni- 
cima i zbog toga ja držim, da ovaj predlog na ovome 
mestu ne bi mogao biti uvažen. Konačno, gospodo, 
ja držim, da ovaj predlog ne bi mogao biti na ovome 
mestu uvažen ni u ovoj redakciji zbog toga, što mi 
no znamo kakav bi bio finansijski efekat ovoga do- 
datka od 300 dinara mesečno. Možda bi to prešlo fi- 
nansijsku snagu države. Može biti da taj dodatak, 
kako ga predlaže g. Magovcević u 300 dinara me- 
sečno, nije pravilno odmeren i možda bi tu trebalo 
povući razliku izmedju delovodja i beležnika n op- 
štinama, gde su oni dovoljno dotirani, — u kome 
slučaju oni ne bi imali prava đa reflektiraju na iz- 
vanredne dodatke — i u onim opštinama, koje su 
zbilja u stvari siromašne i koje taj teret ne mogu 
snositi. 13 koliko bi Zakonodavni Odbor držao za 
shodno, da to pitanje raspravlja sada, ja mislim, da 
bi ga on mogao raspravljati jedino kod čl. 38, u lome 
obliku, da .■ e ovla-ti кг. vlada, da nredbenim putem 
može to pitanje regulisati. .Ta mislim, da ta stvar nije 
zrela, da bi je mogli  ovako odsečno rešiti. 

Vojislav Lazic: Gospodo, pitanje koje je pokre- 
nuo g. Magovcević ozbiljno je pitanje i o njemu treba 
ozbiljno i promisliti. Istina je. da je to jedan red 
ljudi n našoj državi, koji za državu radi dosta, a 
koji od države nije ništa plaćen. Ali tu ima jedna 
druga stvar po sredi a ta je U tome, što mi gledamo 
da postitrnemo budžetsku ravnotežu i zbog toga nismo 
mogli da uspemo da nadjemo kredite, da ovaj red 
zaista za-dužnili ljudi pOTnoimemo. Gospodo, mile 
se ne traži da njih država stalno plaća, nego se samo 
za niib traži izvesna pomoć i s toga ja mislim, da bi 
predlog g. Magovčevića trebalo uzeti u postupak i 
detaljno se ^ njime pozabaviti i o njemu promisliti 
zbog toga što ja nalazim, da on ne bi mogao biti re- 
šen onako, kako ga je on predložio podjednako za sve. 
jer zbilja ima delovodja u pojedinim opštinama; koje 
su dobro  plaćeni. To je mahom  slučaj  u varoekira 
opštinama, koje imaju dosta prihoda, dok SU oni u 
'eoskim opštinama plaćeni tako reći vrlo malo. Prin- 
cipijelno ja nemam ništa protivu ovoga predloga i 
ja era prihvaćam, ali držim, da 'b' se on imcao d"talj- 
nije izraditi, i ja zato molim g. Mairovčcvića, da on 
svoj predlog zadrži pri kraju, kako bi ga bolje izra- 
dili i stjlizovali. 

Jovan Magovcević: .Ta mogu napraviti ovde izu- 
zetak što predlog činim ramo za seoske opštine. 

Dr. Slavko Šećerov: Meni je ovaj predlog veoma 
~impatićaii i ja izjavljujem- da SVI beležnici ne bi tre- 
bali da imaju prva na ovai državni dodatak, jer ima 
mesta na pr. u Bačkoj, gđe beležnici godišnjeg pri- 
boda imaju više nego jedan ministar. Г ne samo to 
uče srtski nač'dnici ostavlja'u svoja mesta i odlaze 
za beležnike u Hačku. Mediutim ima slučajeva, da n 
mnogim siromašnim mestima beležnici ne mogu da 
se izdrži1 sa platom, koju im opstina daje, a kako oni 
vrše tnhoge državne poslovej valja đa dodju i na dr- 
žavni teret a naročito delovodje opštineke vrše posao 
oko rasooreza poreza koje treba da vrše naročiti 
službenici ; za to im treba dati naročiti dodatak. Ja 
se i la/em dakle sa g. M agovčevićem. ali treba praviti 
razlike u beležnicima, tamo u;de su oni plaćeni toliko, 
da TOOgu iz opštinskog prihoda živeti, ne treba im 
dati nikakav dodatak; a ovaj dodatak trebn dati samo 
onim beležnicima, 'kćji ne mogu đa se izdržavaju ea 
platom. koju im opština daje. Ja se slažem s tim, d i 
se  ovaj  predlog g.  MagOVČeviĆa   raspravi   kod  čl.  48. 
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Ja molim g. Mftgpvčevića, <la tamo nastavi raspravu 
toga predloga. 

Izveetilac <]r. Svetistov Popović: Da se caspravi 
kao ovlašćenje za Vladu. 

Jovan Magovcević:   Хо kao ovlašćenje. 
[zvestilac dr. Svetislav Popović: Ja molim, da 

odložimo raspravu toga predloga kod 51. 48., pa isto 
tako molim g. Jlrasnicu za ajegov predlog, da ga 
raspravimo kod čl. 48. ((i. Magovrovk' i g. lEraenica 
pristaju.) 

Predsjednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje 61. 14. kako je izašao iz sekcijo. Ko je za to, 
da se čl. 11. primi po predlogu sekcije noka izvoli 
eeđiti, a ko jo protiv neka digne ruku. (Svi aede.) 
Objavljujem) da je cl. 11. primljen. 

Na protresu je 61.  15. 
Referent  Ministarstva dr. Josip Rajzncr:   Kod 

čl. lo. imam da predložim ovaj dodatak: Ovi posebni 
dodaci pripadaju i službenicima, čije porodice žive 
u  Zadru. 

Ministar Finansija dr. Košta Kunianucii: Go- 
spodo dopustite mi jedno objašnjenje kod ovoga 
predloga. (!. Rajzner predlaže, da ee dopuni čl. 15.. 
jednim dodatkom, da čino.vnici, koji r-u ostali u Zadru 
imaju zaeaban dodatak. To je zato, sto činovnici, koji 
su hili u Zadru, sad su u našoj službi i nisu mogli 
povesti svoje porodice sa sobom, lako da ti činovnici 
imaju da izdržavaju svoje porodice na talijanskoj te- 
ritoriji, a oni nemaju mpgućnoeti da izdržavaju i 
tebe i svoju porodicu, I s toga je g. Rajzner pred- 
ložio, da se ovaj dodatak troši na porodice činovnika, 
koje su ostale u Zadru. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Ja primam 
ovaj dodatak, ali još treba dodati ovc reči: »dok su 
u /adni«. 1 onda ceo dodatak glasi ovako: Ovi po- 
sebni dodatci kao službenicima na Sušaku pripadaju 
i službenicima čije porodice žive u Zadru, lok su 
u Zadru. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje čl. 15. ea ovom dopunom g. Ministra Finansija, 
Ko ;e za to, da se čl. lo. primi sa ovom dopunim 
neka izvoli sedetij a ko je protiv пгка izvoli ustati. 
(Svi sede.) Objavljujem, da je čl,  15. primljen. 

Ха pretresu je čl. 16. 
Ref( rent Ministarstva dr, Josip Rajzner: Mi- 

lim vas mesto čl. 4., 5. i l^. treba staviti čl. ■!., 5. i 
13.   (Glasovi:  To je stvar  redakcije.) 

Jovan Jovanović: Gospodo, ja bih kod ovoga 
čl. l(i. kod tačke c) 0 penzionerima i penzionerkanu 
učinio predlog o povišenju dodataka na skupoća 
ovako: Kod godišnjih penzija do 2999 din, u prvoj 
kategoriji meeto 12 din, 18 din., u drugoj kategoriji 
mestn 11 (in. 14 din. dnevno, u t rečoj kategoriji me.-t:i 
10 din. 12 din. dnevno. Г četvrtoj kategoriji m, to 
10 din. 12 din. i u petoj kategoriji mesto 10 din. 
12 din. dnevno. Kod godišnjih penzija od 3000 din, 
ja bih predložio u prvoj kategoriji meeto 13 din. 
20 din., u drugoj kategoriji mesto 12 din, 16 din., 
u trećoj kategoriji mesto 11 din. 15 din., u č tvrtoj 
kategoriji mesto 11 din. 15 din. i u petoj kategoriji 
meeto 11 din.  16 din. dnevno, 

Izvje.tiiac dr. Svetislav Pcpov/ć; Ja ne mogu 
da primim ovaj predlog 6 dodatcima na skupoću 
penzionera i penzionerki, jer to hi značilo veliko 
opterećenje budžeta. Mi ne možemo da damo ni svima 
aktivnim činovnicima dodatke, koji su potrebni za 
v'rš nje služIle a ovi dodaci penzionerima i penzio- 
nerkama koliko toliko omogućuju život. 

Jovan Jovanović: Ti su ljudi služili državu i 
oni nemaju od čega da žive. Oni treba da jedu a 
tako isto i njihove porodice. A to što kažete, da 
niste mogli dati dodatke ni svima aktivnim činovni- 
cima, ja to ne bih rekao prema celoj debati, koja p-e 
Ovde vodila, da luli vas molio, ako o Ihacile dodatke 
kao Sto ja predlažem, onda bar da ih koliko toliko 
povisite. 

Izvestilac dr. SvcU;lav Popović: Penzioneri, 
koji   idu   U   penziju   po   navršenju   propisnih   godina 
službe, dobijaju punu penziju kao aktivni činovnici. 
To su  pravi  penzioneri, a ovi su  mladji  ljudi, koji 
imaju   još  mogućnosti   da   nešto   zarade. 

Jovan Jovanović: Kako će radit- onaj, koji ima 
petero do šestero •dece. 

[zvestilac dr. Svetislav Popović: Ima porodični 
dodatak. 

I>r. Ninko Perić: Ja bih primio ovaj p redka1 

g,  .lovanoviča   U   načelu,   ali   mislim,  da  liismo   mogli 
ipo 2 dinara ni svakoga da dida-nm. Te bi ipak zna- 
čilo nešto, mesto 13 da debiju 15 dinara, da pred- 
lažem po 2 dinara više na svaku cifru. 

Jovan Gjonović: Ja, goepode-, nalazim, kad 
smo iiK.gii onomad, onako gent Imenski, da dajemo 
kolosalne di, dat ke na skii|poču i kad srno mogli jutros 
biti raipači, onda sada ne treba da budemo cicije, 
da Vas molim, da i sada, kad se tiče penzionera, ne 
liud.mo  stegnute   ruke, aego dajmo  i  njima. 

Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: da 
uvažavam razloge, koje su izneli gospoda Jovanović 
i   Gjonović,  ali   se  kojim, da   Će   finansijski   leret   kiti 
veliki. Broj penzionera je veliki, a biće i veći kad 
ве poene sa, prečišćavanjem činovnika.   Mi  imami;  i 
nasledj nih penzionera od Austro Ugarske te se bo- 
jim iz čisto Eiskalpih razloga, da suviše ne teretimo 
budžet. Na posletku da nešto povisimo iz čiito hu- 
manih razloga ovu skalu, no ne smem da pristanem 
na takve sume, koje če p: večali lm Ižet za čitave mi- 
lijone, da Vas molim, da imate na  umu to. 

Jovan Jovanović: Hoćete li primiti da makar 
što povećate. 

Ministar Finansija dr. Kopta Knmanudi: Ja 
pristajem najzad za prvu kategoriju po dinar, a za 
dragu  po dva. 

[zvestilac dr. Svetislav Popović: S obzirom na 
izjavu g. Ministra Finan ija, da bi maksimalno 
opterećenje koje bi mogao pi Ineti budžet bilo to, 
da se nešto povisi, ja pristaj m u ime Sekcije, da ss 
sve stavke, koje ,u predvidjene u članu 16, ovoga 
Zakona, povise sa po I dinarom. 

Predsednik Miša Trifković: ('■, izvestilac prima 
dopunu g. Jovanovića jednim delom, a vi ste čuli 
kako — na sve kategorije člana 10, Staviču na gla- 
sanje- član li!, ovako kako je g. izvestilac izjavio 
da ca prima. Ko je za to, da se član L6. sa ovom 
malom dopimotn primi izvoleće sedeti, a ko je protiv 
м ka digne ruku. (Većina sedi.) Objavljujem, da te 

član 16. primljen sa dopunom g. Jovanovića. 
Na  redu je član   17., gospodo. 
Dr. Slavko Šećerov: (lospodo, ovde se govori o 

tome kako penzioneri i penzionerke gradjahskog i 
vojnog reda treba da imaju po na vršotku potpunih 
godina službe onaj isti dodatak, kao i aktivni služ- 
benici onoga položaja sa koga su penzionisani, pa 
se kaže. da i oficiri i puni invalidi debiju isti doda- 
tak. Ja bih htSO da se doda ovde » iktivni i rezervni«. 
Mislim, da bi bila nepravda prema rezervnim ofici- 
rima, da ne dobiju isti dodatak kao i aktivni oficiri. 
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Predsednik Miša Trifunović: G.  izveštilac i g. datka   i   dodatka   na   skupoću   i   dodatka   na   stan 
Ministar  primaju  ovu dopunu.   Ko je  /^  to, da  ве ukupno po To dinara dnevno, bez obzira  na  tneenc 
član   1". primi sa ovom dopunom neka izvoli redeti, razrede skupoće. 
ko je protiv  neka  izvoli   dići   puku;   (Već.na  sedi.) Vojislav Lazić: Gospođo, ja bih želeo da nam 
olijavljuji m, da je ćlan   17.  primljen, ea ovom do- g,  referent ili g.  Ministar objasfle, kakvi eii to na- 
punom. rorito dodaci, koji;se daju činovnicima u resoru ЛП 

Sada elan  18., gospodo. nistaretva  Pravde, koji se ovde tiaročito spominju  i 
Referenl  Ministarstva Finansija dr. Jo-ip Rajz-     priznaju sem drugih dodataka. 

Marko  Gjuričić:   Ja   moram   priznati,  <la   ovaj ner: Da se članu 18. doda ovo i da glasi ovako: Lica 
koja dobiju iz'đržavne kaso miloetmiu, opskrbu it-đ. 6ian „[j,. jas,lIL Odgovoriću g. L'aziću kao bivši Mi 
kao i činovnici, koji uživam milostmju po g Г6; Za- nist.u. j.,..,,..;!,,, ,]., M1 eudije imali specijalan dodatak 
kona o činovnicima gredjanskog rsda i t. d. „., ^ložaj sudije i taj dodatak obuhvata i činovnike 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam član 18. Ministarstva Pravde, koji imaju kvalifikacije i koji 
na glasanje ovako kako ga je dopunio g. referent. gu ],[][ ,, sudu, pošto oni stoje kao nadzorna vlast nad 
Ko je za to, da se primi ва ovom dopunom neka iz- ,-udovima. Ti SU Činovnici dakle imali specijalan do- 
voli redi ti. a ko je protiv neka izvoli ustati. (Većina datak  od 20 dinara dnevno  pored drugih dodataka, 
sedi.)   Objavljujem,   da   je   ovaj   elan    18.   primljen   S.l ^,;,.   uŽMajil   kao   i   ostali   činovnici.    Палапјеш   toga 
ovom <lopimom. _ _ specijalnog dodatka biLa je namera, da se sutdije'po- 

Sad  je   rta   redu   elan   19.   Stavljam   na   glasanje. Btave' ,,   t.,^.^     položaj,   da   mogoi    živeti   i   <la    mo-n 
Ko  jeza   tO, da ве   primi   elan   19.   neka   izvoli   sedeti, si„-nnio   deliti    pravdu.   Sudije   spadaju    u   takav   red 
a   ko  je   protiv   neka   izvoli   ustati.   (Većina   sedi.) di-žavnih službenika, fcoji ne n^ogu.liikadi ništa zara- 
ObjaVljujem da, je-član 19.  primljen. ,1;,-,   .„j,,,,,. SV,^]U   siuži)U   „i,;   s(. m0gU   baviti   kojim 

.\a reau je elan -(), drugim poslom. Stoga js tipotrebno, da mogu dobiti 
Dr. Slavko Šcćerov:  da  Kili  hteo  da  pitam  g. i ,\:ij >| eidjalan dodatak, d.i  bi  mogli  sto savesnije 

izvetioea   radi   objašnjenja, da   li  će ovu   stanarinu viAiti  svoju službu.   Meni  izgledaj iđa  im se taj, do- 
dobijati   oficiri,  O   kojima   se   gOVOri   U   elanu   L3..,  jer datak   OVd'e   ukida.   Ovaj   mi   je  elan   nejasan   i  ja   ne 
to  nije jasno.  Ovde se govori samo o  službenicima yjr,lU] kolike će oni imati sada po ovome (Manu,' hoće 
po elanu 4., б. i  12. ovoga Zakona, li mi;l,; ov;,; specijalni dodatak i pored drugih doda- 

Relerent     M: u ista r-t va    Kmansija    dr.    Јомр taka, kao eto su ga i do" eada imali. 
Rajzner: Treba  mesto   12.  ispraviti  pa  reći   13-. ,,.  .        .,.        ..     , 

Blnuetar  rinansija dr.  Kcsta  Kumanudi:   Ovaj 
specijalni  dodatak   si^lija   ne   ukida  se  ovim  elano 
nogo se samo smanjuje u  eiiop'- 

a  ne   15.   Ima   рппк raka,   u   kojima   le   pogrešno   na- ,-     ,       -,■  -■ --i •   i   i  ,  i 1 J .i     i   r- cava  opsti einovnieki  dodatak. 
jiir-ano. 

Predsednik   Miša Trifunović:  Stavljam  na  gla- Vojislav Lazić: I  posle objašnjenja g. Gjuričića, 
sanje el.  20.   Ko   je za  to, da ве ovaj  elan   primi, ova- ja   ne  mogu   biti  zadovoljan  ва  ovim  elanom  zato,  što 
kav   kakav   je   izašao   iz  sekcije,   ва   ovom   malom   iz- vidim  da   pored   sudija   ovaj   se  dodatak   udno.-i   i   na 
menom,   neka  sedi,   a   ko  je   protiv   neka   digne   ruku. 8Ve  Činovnike  ministarstva   pravde,   jer   se  ovde   kaže: 
(Većina sedi.)  Gospodo; čl. 20. je primljen. »specijalan dodatak činovnika u resoru  Ministarstva 

Sad prelazimo na čl. 21. Pravde«.  To dakle dokazuje  jaeno, da   će   taj  do- 
Jovan Jovanović:   Kod  ovog ("dana  21.   ja  bih ']'л\лк <]'^]У^ ne вашо sudija nem, i činovnici, koji 

predložio, da  mesto ovoga  kak,,  je ovde  predložen, rade ..u Ministarstvu. Ako ee htelo naroćiti dodatak 
u pogledu iitanarinskog dodatka dodje ovakva  stili- aati-sudajama.zato, eto kao nezavisne eudije imajući 
zacija:   »Sve   kategorije   penzionera,   koje   imaju   po ^soki sudiiski poziv treba da budu naročito obezbe- 
2990 dinara, da  imaju onoliko  isto, koliko  imaju  i ''■|('ni- ja.Pitam, zašto  se daje  i  činovnicima   Mini- 
aktivni činovnici, a kod onih, koji imaju od 3000 na etofstva fravde. G. Ministar je kazao, da ima činov- 
više,  da   imaju   po  6,   po   7   i   po   б. nlk*' ko.!1 Г11   D"l   ni  sudijskim  položajima,  pa ja  po- 

i       .-i       i     c,,.,*'i      гј«^^..'-     i     i-i   i .   , trebno da i oni dobiju taj dodatak. Gospodo, ne samo Izvestilae  dr.  avetislav   ropovic:  Ja   bin  nteo n м;,,;^,,,,„,,,.,, p,..,,.,],,  ,.„,,    ; ■, 
<la upozorim g. Jovanovića na ovo, da pravo na sta- 

izve istilac dr. Sveiislav  Popovlć:   Kod  katego- ,,,■■!•   i   i, , i      ,г- i-. i     ■       , i •    i    i   ,   i     n'    r suci alm  dodatak   snlipi ne   ukida   se  ovim   elanom, rne   prve treba  da   fe Stanarmskl   do<latak   \U   dinara ,,     ,     ,, •   ■ i-i ,    ,■, •'     '„     , .    '     , i    .. nogo se samo  smaupne  u enoliko.  u   kolike  se  po\e 

u Ministarstvu Pravde, nego i u mnogim drugim mi- 
nistarstvima  ima činovnika, koji ви  ravni sudiiekim nannski  dodatak   imapi   samo  einovuiei   na  teritoriji .   .   ■• .     ■       ■   .    ,     -        ,•   ,     ,■      .,      J    ,' 

i,  i ■ •     •   / - /' •   J .■        i    i   .i i poloza ima pa ee  i  oni da  traže, a i  < a    l  naša  zemha Srbile   :   (rne   dere   i   da  se   tim  dodatkom   potencira -     •    i   -   .■     i ■ •■ i   • •■   ,   .     •' ,■•        .    ■     • .   •  i     •    i i     ■ r      -• može  izdržati, da  se  svima  прша  dani м.еепа ni < o- i-.iv    1   .■■i        L-/41*i      w.      м^\<Г/.1ч    ч      1      lili     счј   •!      I/MII>,    ni      (»mov- . .        ^ ,   .     .   .. J .1 I J 
,■.,■• .   •   i      • i      ■ i'       -; ino/,,    I/.III/..IM, ua  BO   Bvtiua   п  ima   oau  t-.ee < o razlika,   ko-a   le   postojala   i   do   sada   izmed  u   einov-      ,1     •    -,     i •   i -i ■- i .      •        ■ -• 

„;i.,.  .,,  ,,,.;i,   ..,,.;i,,,.;;.',   ;  .■.;,,,,,-,,;i-.,   ;..  ,,,,,,,  ,,.1,1,,      tiaci, sto  lu  lulo  pravično, ako ee da  i  ovim omov- 
nieima, koji su  u   Ministarstvu   Pravde.   I  za to što 

e    to    ne   može   d;iti   ja   sam,   gospodo,    protiv OVOga 

nika sa  ovih   teritorija  i činovnika   iz.  novo  bslobo 
bodjenih krajeva. Ali pošto je ovde u pitanju jedna 
mala svota od   1 dinara, a  pretpostavka je, da će se -j 
finansijska snaga zemlje  poboljšati  i da Će onda  biti '. -i        i      c      • i 
mogućnosti,  da   ве   ovo   proširi   i   na   nove   teritorije, ,, '^^''''к;   dr.   Sveiislav   Popović:    da    primam 
ja   primam   ovaj   predlog  g,   dovanoviea. predlog  g.   referenta   Mim-tarstva   i   hoću  da   dodam, 

,,     i      i   ■,      ....      т- .r        „••      i-      • t       i da   pngOVOr  poslanika   g.   I.aziea   nije  opravdan.   Svr- I г   Isednik   Misa    trifunović:    Ko   e za tn, da r' • ..',...      .=      ...... •'      ' •    ..... ,   •' , веш  pravnici, kop imapi sudnski ispit, služe ne -amo se   evai   (dan    prmu   sa   ovom   inalom    le])iiiioin   iud-;a i .•• ,'     • •  , .. .  .        ...   . ,.   ■   ,  ,-        i      . .. ,      .       ,. ' .    ... Kao BUdlje  n  sudovima  nego  i  kao euiovniei   u   Mini- 
Lzvcli  sedeti, a   ко   te  protiv  neka   iz.\oli   ustati.     \ e- ..,.  ,.,,!>       i      i !-:_       •  ■   i     i    i  -       •. BtaretVU   I ravde,   kao   Činovnici   kod   državnih   tuzio- 
'"'i1    S"1-)    ,■'sl",l"•   Cl.    iM. je    primliei.    sa    ,.vom      ^   j   k;m  б1поуп1сј          kaznenim   zavodima.   I   ako   ti 
"^1  ^I":" • svršeni   pravnici   sa   punim   kvalifikacijama   i   euđij- 

Prelazitao na cl, 22. „U,,, ispitom  ne luidu  imali ovaj dodatak, onda će 
Referent     Mmrstairstva Pmansija    dr.    Josip     Ministarstvo   Pravde,   kazneni  zavodi   i  državno   tu- 

Rajzner: Molim da kod ovpga elana (halje jedan nov     žioštvo ostati be? kvalifikovanih  lica. Zato sam mi- 
stav, koji će-glaisiti: »Od оуо^а se izuzimaiu člariovj     šljenja, da  se  taj specijalni dodatak,  koji  je  ust: 
Kaisacionog   Suda.   koji   pobijaju   ua ime ličnog do-     povljen za sudije, proteže i  na sve činovnike  u  r< 



XXXVI. sednica — 26. decembra 10-'1. 6'J 

боги Ministarstva Pravdo, koji imaju sudijske kva- 
lifikacije. 

Jovan Gjonović: Ja se slažem sa govorom g. 
Lazića, <la eudiiski dodatak mogu imati samo eudije, 
t. j. ljudi koji gede u sudovima, a da ga ne mogu 
imati ciriovnici Ministarstva Pravde^ kao ni (Vinovnici 
ostalih Ministarstava. Jer, činovnici Ministarstva 
Pravde, činovnici Šu administracije. Ili, ako taj do- 
datak damo činovnicima Ministarstva Pravde, da ga 
onda damo i svima drugim činovnicima, koji imaju 
kvalifikacije. Kako to ne dopušta finansijska moć 
naše zemlje, i kad ga ne možemo dati jednima, onda 
da ga! ne dajmo ni drugima. To zahteva pravičnost 
i jednako postupanje prema svima činovnicima. 

Milorad Vujičić: Ja se, gospodo, ne bi mogao 
da složim sa predlogom g. Lazića sa razloga, sto 
služba u Ministarstvu Pravde tesno je vezana sa 
službom u sudu, to je jedan razlog, drugi je, sto su 
česti slučajevi, da jedan sudski činovnik dolazi u 
Minkstarstvo Pravde i kad bi vi odbili ovaj član po 
predlogu sekcije, a usvojili predlog g. Lazića, onda 
g. Ministar Pravde ne bi mogao da nadje inspektore 
i načelnike za svoj resor, koji razumeju sudski poso 
i mi bi učinili sudstvu rdjavn uslugu. Molim, da se 
ova  redakcija  primi   kako je   predložena. 

Predsednik Miša Trifunović: Pristupićemo, go- 
spodo, glasanju. Stavljam na glasanje čl. 22. kako je 
izišao iz Sekcije, Ko je za tp, da se on tako primi 
neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka digne vuku. 
(Većina sodi.) Objavljujem, da je ovaj član prim- 
ljen po predlogu odborskom. 

Na pretresu je, gospodo, 61. 23., reč ima g. 
Sećerov, 

Dr. Slavko Šcćerov: D čl. 23. mi predvidjamo 
porodionj dodatak, pravo na lične dodatke na sku- 
poću za državne službenike i penzionere. 1 taj do- 
datak je predvidjeti za oženjene narednike i poana- 
rednike sa tri i dva dinara. Oni šu toliko i imali. Ja 
bih, gospodo, predložio, da oke ove kategorije imaju 
taj dodatak po o dinara. 

Izvestilac dr. Sveiislav Pcpcvić: Primam tu 
i z m e 1111. 

Vojislav Lazic: Ja smatram, gospodo, da ženo 
njihovo trebaju da imaju tete dodatke kao i ostale 
žene činovnika i da budu izravnate sa njima. 

Rcrefent Ministarstva dr. Jo^ip Rajzner: Dn 
bi tačka (i. ovoga člana bila potpuno jasna, ja pred- 
lažem, da se na kraju te tačke doda: »na koji se 
plaća više od 6 dinara neposredni godišnje poreze 
ceračunajući tu platu ili penziju, koju prima i/. 
državne  kase«. 

Predsednik Miša Trifunović: i\iko se ne javlja 
više za rcč. Stavljam na glasanje član 23. 

Jovan Gjonović: 11 tačci (i. kaže se, da se: za 
oca, mater, deda i babu po ocu, pod uslovom da su 
siromašnog stanja, »ako plaćaju manje od 5 dinara 
godišnje neposredne poreze-« i da sam službenik nema 
sopstvenog imanja ili prihoda, na koje placa više 
od 5 dinara godišnje neposredne poreze, prima po- 
rodični dodatak. Gospodo, to žhači, prema ovoj^ re- 
dakciji, da će takve dodatke primati samo prosjaci, 
jer samo oni, valjda, toliku porezu plaćaju. Ja pred- 
lažem, da U mestil 5 dinara stavimo 15 dinara. Jer i 
za onoga, koji plaća 16 dinara neposredne poreze, ne 
možete kazati, da je to nekakav bogataš i da ima 
veliki imetak. Л oni, koji plaćaju pet dinara, kao 
što  rekoh,  to   su   vrlo,   vrlo   siromašni   ljudi. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Taj porez, g. 
Gjonoviću, plaćaju oni, koji imaju kuću i dva hek- 
tara zemlje. 

Nedel.jko Divac: Ja sam hteo da učinim pri- 
medbu na čl. 03. tačku li. D toj se tačci kaže, da će 
taj dodatak primati za oca, mater, deda i babu po 
ocu pod uelovom, da SU siromašnog stanja i ako ili 
taj službenik izdržava i ako s njima živi u kućnoj 
zajednici. Medjutim, gospodo, ima slučajeva, gde na 
pr. sin izdržava majku ili oca, ali ne živi s njima 
zajedno U kući. jer nisu u istom mestu, a medjutim 
roditelji su siromašni i žive od njegovog izdržavanja. 
Po stilizaciji ove tačke a tom slučaju takav službe- 
nik, koji ima na teretu takvu porodicu, ne bi mogao 
da dobije ovaj dodatak za to, što s njima ne živi za- 
jedno. S toga ja smatram, da ovc reči »i živi s njima 
u kućnoj zajednici« izostavimo, jer takav činovnik. 
kad podne.-e uverenje, da njegovi roditelji nemaju 
nikakva prihoda ni imanja, a žive slučajno razdvo- 
jeno-, da ima  taj dodatak. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Po mome mi- 
šljenju gospodine poslanice to bi dalo maha zloupo- 
trebama. 

Keferent .Ministarstva dr. Josip Rajzner: Cesto 
se može dogoditi, da činovnik s vremena na vreme 
roditeljima, sa kojima ne živi zajedno u kući, pošlje 
po štogod za izdržavanje, ali to ne čini stalno, te 
njemu onda priznati ovaj dodatak ne bi bilo oprav- 
dano i bilo bi mnogo zgodnije i kolje, da država 
sama direktno pomaže te roditelje, nego da se na- 
meštenici ovom odredbom koriste. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje čl. 23. sa predlogom g. Sećerova i ovom na- 
pomenom gospodina referenta. Ko je za to, da se 
ovaj Član primi sa ovim napomenama neka izvoli 
sedeti, a ko je protiv neka digne ruku. (Većina sedi.) 
Objavljujem, da  je čl.  23.   primljen. 

Na pretresu je član 24. Kako ta niko ne javilo 
za reč to stavljam taj član na glasanje, Ko je za to, 
da se taj član primi po predlogu sekcije neka izvoli 
sođeti a ko je protiv neka digne ruku. (Većina sođij 
Objavljujem, da  je  čl.  24.   primljen. 

Ха pretresu je čl. 25.  Rec ima g. Sećerov. 
Dr. Slavko Sećerov: Gospodo, a čl. 25. govori 

se o teme, koji SU izuzeti od prava na dodatke na 
skupoću u opšte 1. j. ličnih dodataka, dodataka ni 
stan i porodičnih dodataka i kaže se »penzioneri i 
penzionerke, koji imaju bilo sopstvenog imanja bilo 
od ličnog rada 1000 ili više dinara prihoda«. Ja mi- 
slim, da su to stroge; mere i da trebamo odvojiti pri- 
hode od imanja i prihode od ličnoga rada. Kao što 
vam je poznato, najveća penzija može biti (!—7000 
dinara i ako takovo lice ima od imanja prihoda me- 
sečno 1000 dinara, to čini svega ukupno 1600—1700 
dinara mesečno. Ja mislim, da to nije mnogo za 
jednu porodicu, koja živi u Beogradu i з toga pred- 
lažem  OVU  izmenu: 

»Izuzeti su od prava na dodatke na skupoću 
U opšte t. j. ličnih dodataka, dodataka na stan i po- 
rodičnih dodataka prenzioneri i (penzionerke, koji 
imaju bilo od sopstvenog imun ja 1000 dinara, bilo od 
ličnog  rada   mesečno  2000 dinara   prihoda«. 

Drugo, predlažem, da se na kraju ovoga člana 
gde se govori, da oni državni penzioneri kao što su 
ad/okati, advokatski pripravnici, lekari, inženjeri i 
drugi, nemaju prava na te dodatke na skupoću izu- 
zimajući slučaj, ako lekarekim uverenjem, izdatim od 
strane  državnih   ili   opštinskih   lekara, dokažu, da  su 
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nesposobni zii га<1 usled starosti  i  telesne neeposob 
nosti, doda još  »ili eu   prešli   70  godini   starosti«. 
Лко je prešao 70-tu godinu, on je aesposoban i treba 
nm  priznati ovaj dodatak. 

Vojislav Lazic:  Ja sam hteo to  isto <la dodam: 
kad   navrši   70   godina   starosti.   Potpomažem   taj 
predlog-. 

Milorad Vujičić; Ja ne mogu da pristanem, da 
ljudima, koji imaju 2O00 prihoda, još i država nešto 
plara. 

Jovan Gjonovid; Ilteo sam da ueini.m nekoliko 
napomene poTodom govora gospodina Vujlčiea. Mi 
znamo, da jedan penzioner ne može da ima više od 
7—800 dinara ličnog i porodičnog dodatka. Onda, 
ako za rad j uje više od 1000 dinara, država ша 
oduzima taj dodatak. To znači da on treba da radi 
za dve do tri stotine dinara meseeno, ako bi našao 
(poeao plaeen hiljadu do hiljadu dvesta dinara. Go- 
spodo, ne možete da nadjete ni jednoga najobičnijeg 
radnika danas, koji može da živi s tim i da radi za 
toliko. Vi ovakvom odredbom pptpomažete nerad i 
ljudima savetujete da ne rade. Ima penzionera, koji 
su jaki i snažni ljudi i oni hpće da rade, a gospodo, 
niko neće da radi džabe. Zato bih bio, da se ova cifra 
poveča bar na 15(10 dinara i onda će ljudi pristati, da 
rado. jer ('•(■ onda dobijat.i bar BOO dinara mesečno. Za 
300 dinara, to znate, neće niko pristati da radi. Ja 
bili molio, dakle, da ovu sumu od looo dinara (pove- 
ćate  na 1500 dinara. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Ja ne mogu 
da primim OVO povišavauje stope od 10(10 ua 1500 di- 
nara. Držim, da je ova euma taenc, utvrdjeua i da 
oni, koji zaradjuju preko 1000 dinara oni nemaju 
prava ua dodatak. Kod drugog stava tu je kazano: 
ko se bavi slobodnom profesijom, kao advokati, iuži- 
njeri i tako dalje nemaju prava na ovaj dodatak; 
samo je propušteno da se kaže: koji se bave samo- 
stalnom radnjom, kao agenti i tako dalje, s toga treba 
kazati samostalnom radnjom ,ili slobodnom (profe- 
sijom. Ovaj dodatak gospodina Šćoerova u  pogledu 
starosti od  70 godina, primam. 

Predsednik Mila Trifunović: ('lan 25. etavljam 
na glasanje, (lospodin izvest.ilae prima predlog go- 
spodina Sečerova u pogledu starosti i ^а ovakvom 
redakcijskom, izraenom. Kp je za to, da se član 26. 
ovako primi neka izvedi sedeti, a ko je protiv neka 
izvoli dići ruku. (Veeina sedi.) Objavljujem, da je 
elan  25.  priudjen. 

Na redu je elan 20. Ima roe goepodia Vilović. 
Osmcn Vilović: ОрароДо, ovaj član glasi: »Od-■ 

redba Tdana 25. stava 1. ne važi za penzionere i pen- 
zionerke, koji primaju lieuu penziju, ako su penzio- 
nisani posle 26 godina služlie«. To će reći, ako imaju 
25 godina službe i ako zaslužuju više od 1000 dinara, 
da imaju ipak pravo na ovaj doplatak. Ja bili bio 
za to, da se U opšte ovaj (dan briše, jer ako mu dr- 
žava daje penziju i ako on 'zaradjuje 1000 dinara 
zašto mu još davati ovaj skuparineki doplatak. Pen- 
zioneri treba da rade i da zaradjuju. Zato bih'bio za 
to, da se ovaj elan briše ili eventualno da se na kraju 
doda. da ova blagodat važi samo za one penzionere, 
koji  su  trajno  bolesni. 

Izveetilac dr. Svetislav Popović: Ja ne primam 
taj predlog, jer čovek, koji služi 25 godina državu, 
taj je dao eelu svoju radnu snagu i ceo svoj život-dr- 
žavi i zašto da on ne dobije dodatke na skupoću, koje 
imaju i drugi penzioneri. Ja to ne mogu da uvidim. 
Stav 2. važi za te penzionere, a samo etav 1. ne važi! 

Sasvim je pravo, da ljudi, koji su dali ceo svoj život 
državi, da to dobijaju. 

Predsednik Miša Trifunović: Peć ima goepodin 
(ijonović. 

Jovan Gjonović: Gospodo; ja sam bteo da uči- 
nim jednu brimedbu kod ovoga elana, naime: da se 
ne ostavi ovako neograničeno, nego da se- kaže i za 
njih , da odredba stava 1. ne važi, neograničeno, nego 
da se utvrdi: ko ima pribod više od 2000 dinara, 
bilo od imanja, bilo od zarade, tada da ima da mu 
prestane dodatak na skupoću. Taj dodatak se daje 
U teškim materijalnim prilikama, a ako neko ima 
više od 2000 dinara, taj može raskošno da živi i dr- 
žava ne može da potpomaže njegov raskoš. Ja bili 
bio za to. da se član 26. izmeni tako, da penzioneri. 
koji imaju prihoda preko 2000 dinara, nemaju 
prava  na  ovaj  lični dodatak   na  skupoću. 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima gospodin 
Pajčević. 

Milosav Rajčević: Gospodo, kad govorimo o 
ovim đođacdma i platama, postavljamo se na gledište 
kao da mi ovim ljudima činimo milostinju, jer zabo- 
ravljamo današnji kurs novca. Mi ništa naročite m. 
činimo ovim činovnicima nego im dajemo samo nji- 
bovo pravo, jer ako su primanja uvećana nekoliko 
puta u stvari ne primaju više. Ljudima, koji su zara- 
dili jednu stvar, kad im dajemo njihovi! penziju —a 

'onc su povoćanc možda svega za jednu polovinu ili 
još manje — mi im oduzimamo od onoga što su zara- 
dili pošto je moć novcu mnogo umanjena. Mi ne 
treba da im oduzimamo njihovu zaradu, jer niko ne 
misli, da seljaku oduzima kuće i imanje4 od ovih 
drugih, koji su zaradili te kuće, kao što niko ne mi- 
sli, da seljaku oduzima imanje ili pak trgovcu ono 
što je zaradio, tako isto i činovnicima, koji su zaradili 
pensiju   ne treba da   im  se  (dužima. 

Predsednik Miša Trifunović: (lospodo, molim, 
da budemo što kraći*, jer imamo svega još jedan dan 
na raspoloženju. Molim vas, član 20. stavljam na gla- 
sanje, kako je izišao iz sekcije sa dodatkom gospo- 
dina Viloviea, da se na kraju dodaju reči »koji trajno 
boluju«. 

Gospodo, da se razumemo! Odredba člana 26. 
ne važi za penzionere i penzionerke, koji primaju 
ličnu penziju, ako su pćnzionisani posle 25 godina 
s'užhe  ili  su  trajno bolesni. 

Heč   ima   gospodin   Ministar   Kinansija. 
Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Da 

se služi tom beneficijom treba da ima 25 godina 
služlie i da je trajno bolestan. (GlasOvi: No i da je 
trajno   bolestan,  nego  ili   da  je  trajno   bolestan.) 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima gospodin 
Vilović. 

Osman Vilović: Kad ima 25 godina službe, ako 
je trajno bolestan. (Milorad Vujičić: To i jest, a to 
jo mnogo teže!) 

Predsednik Miša Trifunović: Medim, gospodo, 
da završim ovaj član. Stavljam član 2(1., kako je 
izašao iz sekcije, na glasanje; ako ipropađne, staviću 
na glasanje, kako je predložio geispeidin Vilović. Ko 
je za to, da se član 2(1. primi onako kako je izašao iz 
sekcije neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka digne 
ruku. (Većina sedi.) Objavljujem, da je član 2(1. po 
redakcijskom predlogu primljen. Peć ima gospodin 
izvestilac. 

l/.ve-tilae' dr. Svetislav Popović: Pre ne-gr, što 
ве počne điskutovati o članu 27., predlažem, <la u re- 
cima »aktivni ministri i ministri na raspoloženju« — 
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otpadnu reči »ministri na raspoloženju« s oli/irom 
na rezultat jutrošnjeg glasanja. 

Predsednik Miša Trifunovic: КсГ-. ima gospodin 
Vojislav Lazic. 

Vo.jislav Lazić: Po ovakoj odredbi rezervni ofi- 
ciri, kad budu -[lozviini na vcžini, nemaju pravd na 
porodični dodatak. Medjtitnn, gospodo, ovo je malo 
nezgodno. Mi imamo rezervnih oficira i zanatlija i 
radnika i siromašnih ljudi i ako Ludu otišli na včžbu, 
njihova će deca i /ona ostati bez sredstava za život. 
Ja bih liio za to, da s;1 siromašnim rozorvnitn ofici- 
nimu, kad su na vozlu, taj dodatak prizna. Kod tačke 
(i. Iiti'o sam da kažom OVOI Hlužitidjima državnih 
hadlefftava, koji plaćaju vise od б dinara ne priznajo 
se dodatak. Ovo jo vrlo mali cenzus. PoŠto kod 
aktivnih državnih činovnika taj cenzus je utvrdjen 
na 300 dinara goddinje poreze, a ovde kod služitel,ja 
5 dinara. To jo. goepodo, velika razlika. Ja bih pre- 
dložio, da ludo najmanje 15 dinara. 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima gospodin 
(Ijonovio. 

Jovan Gionović: Slažem se s onim, što je rekao 
gospodin Lazić. Zašto bi se kaznile njihovo porodice 
za to, sto su oni rezervni oficiri! Vi sto uzeli rezerv- 
nog   oficira,   koji   je   radnik   ili   zanatlija,   na   vojnu 
dužnost, a ostavili ste njegovu porodicu da gladuje! 
Treba porodicu da osiguramo materijalno. Zašto ih 
puštati da gladuju? Nelogično je, gospodo, da mi 
izuzimamo rezervne oficire od onih beneficija, koje 
'pružate drugim činovnicima. Zašto to činile, ja ne- 
znani! Ja hih molio, no samo da hudo cenzus 15 di- 
nara, nego da povećate taj cenzus na 30 dinara. Ispod 
30 dinara   poreza   na  zemljište,  imanje je  siromašno. 
(Tako je!) 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima gospodin 
Tsedoljko Divac. 

Nedel.iko Divac: Ja sam takodjer hteo da uči- 
nim   primedhu   0   istini  tačkama   2.   i   6.   Onaj,  ko   ne 
zna kakav položaj može sve biti jednoga rezervnog 
oficira, on će smatrati ovo da je na mostu. Kao što 
jo lopo rekao gospodin La'zić ima slnča j( va kojih ja 
znam ne malo. već veoma thnpgo. Ja znam iz rata, 
da jedan rezervni oficir, koji ima evoju porodicu, a 
njegova porodica nema od čega da živi, jer je ona 
živela ne od imanja nogo od ličnog rada sefa poro- 
dico i onda bi ovakva jedna odredba učinila dvogubu 
nepravdu toj porod'ci tim, što hi iprvo Šef bio odvojen 
oj kuće i urnićen na državnu dužnost, a drugo, štos-' 
porodica jednoga sefa lišava i poslednj'h sredstava za 
život. To bi bila jedna nepravda, koja se ni na koji 
način ne hi tnogla pravdati. Z'hog toga moje io mi- 
šljen je. da tačka 2. ne hi trebala da ostane, što ee 
tiče tačke 6. takodjer mislim, da ne hi trebala. Nju 
hi trebalo posve iz.hrisati. jer većinom za služitelje 
se  primaju ljudi, keii su siromašnoo- stanja  ; za  tu se 
službu  većinom javljaju ljudi,   koji su   siromašnog 
stanja. Pojedina nadleštva imaju mogućnosti da vode 
u tom periodu računa. Kad ovo već primamo, onda 
takodjer čak ako hi to bilo imanje, na koje plaća B 
dinara noposredii" poreze, ure SVOga kakvo hi to ima- 
nje bilo, na koje se plaća više e:l Г) П neposredno po- 
rez- i kakvo io to imanie na koie ва plaća 2^—a dina- 
ra? Ima ljudi, koii imaju 5—6,dece ukupritoipetero 
do spstero dece treba da bude lišeno tih porodičnih'do- 
dataka 'zbog toga jednoga imanja, s kojega nema ni 
60 dinara mesečno prihoda. Zhog toara ja predlažem, 
da se član 2. hriše ili da se izmeni tako. da se ne desi 
slučaj, da oorodice čak i ovih radnika odnosno 
rezervnih   oficira,   koji   nemaju   ni   od   čega   da   žive 

nego od ličnog rada šefa porodico, ne hudn lišeno tih 
sredstava, kad im bude šef pozvat na vojnu dužno-t. 
isto tako predlažem, da se tačka (i potpuno hriše. 

Referent .Ministarstva Vojnog potpukovnik 
Dragomir Mijatović: Po članu 7(!. Zakona 0 ustroj- 
stvu \п;-ке rezervni oficiri za vreni" vežlie imaju 
sva prava   kao  i  aktivni   oficiri.   Troma   tome   moraju 
imati lični dodatak na skupoću, ako im se no pri- 
znaje na porodice. 

Referent Ministarstva Vojnog potpukovnik 
Sibiii Todorović: Pošto imaju 6va prava kao i ak- 
tivni oficiri, za vreme vežlie imaju i porodični do- 
datak po zakonu da uživaju. Ovaj akt sada bio hi 
protivan zakonu o ustrojstvu vojsko. 

izvestilae đr. Svetislav Popović: Oo&p. Divac 
zamera; što eo nije u sekciji vodilo računa o njegovoj 
sada iznosenoj želji U sekciji. Evo, kako se radi ; 
Nisam radio samo ja, nogo su radila i gospoda; koja 
su danas stavljala z.amerke, pa nisu ni jednom ročju 
pomennli to pitanje. Ne može čovek svoga da se seti, 
zalo se i raspravlja ova stvar posle sekcije ovde, pa 
primam predlog n tački 2. u toliko, da su izuzeti na 
porodične dodatke rezervni oficiri na vojnoj dužno- 
sti, koji inače nisu državni službenici ili penzioneri, 
ako su siromašnog stanja. Time je zadovoljena ovi 
potreba, koju je pomenuo gospodin Divac. Oni, koji 
imaju imetak, dok vršo vojnu olivezu no mogu dobi 
jati naročiti dodatak na porodicu, jer njihove poro- 
dico imaju od Čega da živo. 

Sto se tiče tačke (i. to je pitanje raspravljeno 
pre, kada smo raspravljali o visini poreze od 5 di- 
nara. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljani na gla- 
sanje član 27. sa ovim đođatkom.gospođina izvestioca 
kod tačke 2. Ko je za to, da se primi ovaj član sa do- 
punom izvestioca izvolooo sedeti, a ko je protiv izvo- 
leće dići ruku. (Većina sodi.') Član 27. je primljen. 

Stavljam na glasanje član 28. kako je redi- 
govan    u   Sekciji.   Ko   je   protiv   izvoleeo   dići    ruku. 
(Većina sodi.) Objavljujem, da je član 28. primljen 
po predlogU  Sekcije.- 

Stavljam na glasanje član 2fl. kako je redigo- 
van u Sekciji. Ko je protivu OVCga člana izvoleće 
dići   ruku.   fVeć'na sodi.)  Ohjavljnjem, da  je član  29. 
primljen po predlogu Sekcije. 

Stavljam na glasanje član 30, oo predlogu Sek- 
cije. Ko je za ovaj član izvoloć; sedeti, ko je protiv 
neka digne ruku. (Većina sodi.) Objavljujem, da je 
član .'!(•. primljen po predlogu Sekcije. 

Kod     člana     31.     ima     već    gospodin     referent 
Rajzner. 

Referent Ministarstva Finansija dr. Josip 
Rajzner: Predlažem, da se u tačći .'!. ovoga člana u 
mesto »do završene 2;!. godine« stavi do završene 21. 
godine života«. Zatim u  idućem stavu. 

Dr. Slavko Šcćerov: U ovome članu, u drugom 
stavu tačke ,'! posle roči »a najdalje do 26. godine Ži- 
vota«, ja bili predložio, da se doda »a da nema sti- 
pendiju«. (Izvestilae dr. Svetislav Popović: To je re- 
šeno na drugom mostu.') Metnite i ovde. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje član 31. ovako redigovan sa izmenora referenta 
Rajznora. Ko je za. neka izvoli sedet1', a ko je protiv 
neka izvidi dići ruku. (Većina sodi.). Objavljujem, 
da je član 31. primljen sa izmenom gospodina refe- 
renta  Rajznora. 

Kod člana 32. ima reč gospodin referent 
Pa jznor. 
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Referent Ministarstva Finansija dr. Josip 
Raj/ncr: Kod ovoga elana pr. (llažcm ovaj dodatak: 
»Deca državnih službenika, koja su ostala bez oca 
i matere i koja n.emaju nikak\-ili prihoda; a na školo- 
vanju eu. primaju dodatak od po 10 dinara dnevno 
do navršenog školovanja, a najdalje do 25. gedine.« 

[zvestilac  dr.   Svetislav   Popović:   Ja   primam 
ovaj dodatak. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljani na irla- 
sanje ovaj član sa dodatkom goepodina Rajznera. Ko 
je protivan ovome članu, neka izvoli dići ruku. (Ve- 
ćina sodi.) Objavljujem, da jp član -Vi', sa dodatkom 
gospodina referenta Rajznera primljen. 

Kod elana П;5. ima ror gospodin Divac. 
Nedeljko Divac: Član 33. sadrži nepravdu, koja 

eo proteže još od ranije, jer se kaže, da muž i žena 
ako su u državnoj službi u istom mostu ne mogu do- 
biti dodatak potpun. Ja mislim, da je to nepravda. 
Svako lice treba da prima svoj? potpune prinadle- 
Žnosti. Ja razumem ovo. da muž ne može primiti po- 
rodični dodatak za X?nn. ka 1 je ona već državni slu- 
žbenik, ali da se sibog toga što su oboje državni či- 
novnici, dodatak svodi na polovinu, to je nepravda, 
koja se zadržavala ove tri godine i ja miel'm. da je 
г; bi trebalo i dalje zadržati. Moje je mišlj ■nje, da 
muž i žena i ako su državni službenici, treba da 
imaju dodatke, koji im pripadaju. 

Jovan Gjorović: Samo da izjavim, da s, pot- 
puno slažem  sa gospodinom Dc'vcem. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje član 33. kako je izišao iz sekcije. Gospoda, koja 
pa primaju neka izvole sedeti, a koja su protiv neka 
izvole dići ruku. (Većina s di.i Objavljujom, da je 
član .'iJi. primljen pO predlogu Sekcije. 

Kod člana .44. ima reč gospodin Osman \Tilo\i(''. 
Osmasi Vilović: Po članu 34., koji ^lasi: »Ako 

je muž aktivni državni službenik a žena penzionerka 
i obratno, ili ako su oboje ц penriji, imaju svako za 
sebe pravo na lični dodatak i na dodatak na stan«. 

Ja, gospodo, ne mogu da razumem OVU stili- 
zaciju: zašto da se plača stanarina i mužu i ženi. Tre- 
balo bi dodati u ovom vašem slučaju, kako ste re l'- 
govali, da oni žive rastavljene i onda bi tek mogli 
imati oboje etanarinu. 

[zvestilac dr. Svetislav Popović: Ja ću Vam 
objasniti. Г)о sada je'bilo tako, da su muž i žena u 
takvim slučajevima imali pune lične dodatke. Ovaj 
dodatak na stan nije ništa driigo, nrgo dosadašnji 
lični dodatak, samo je drukčije nazvan. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje član, 34. kako je redigovan u Sekciji. Ko je za 
tp, da Ве ovaj član ovako primi neka izvoli sedeti, a 
ko je protiv neka digne ruku. (Većina sedi.) Obja- 
vljujem, da je član 34. primljen po predlogu sekcije. 

Stavljam na glasanje član 35. Ko je za to. da 
se pr'mi "o predlogu sekcije izvoleće sedeti, a ko je 
protiv, neka digne ruku. (Večina sedi.) Objavljujem 
da je član 35. primljen. 

Stavljam na glasanje član :iti. Ko je za to. da 
s • član 3.6. primi po predlogu sekcij" neka izvoli se- 
deti,  a  ko je  protiv neka  digne  ruku.  (Večina  sedi.) 
Objavljujem,  da je član  П(!.  primljen  po predlogu 
sekcije. 

Ima reč gospodin  Stajič kod člana  .'»T. 
Dr. Uroš Stajić: Ovaj član je veoma opasan. 

Izgl da da je bolje biti penzionisan nego roakrViran. 
Пп glaei ovako; »Ako je penzioner zaposl п u dr- 
žavnoj  službi i- ta služba odgovara službi, koju je 

vršio pro penžionisanja, dobiju pored svojih penzio- 
nerskih prinadležnoeti još i diferenciju izmedju pen- 
zionerskih prinadležnosti i onih prinadležnosti, koje 
bi debljao, kad bi se reaktivisao na položaj, s kog je 
bio penzioniran«. Ovo je dobro. Ali ovo posle toga: 
»Osim togn može dobijati još honorar do 200 dinara 
mesečno«, to znači da imaju računa da budu penzio- 
nisani, jer bi imali 200 dinara više. Zato bili ja pre- 
dložio, da se to izbaci. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Ja  primam. 
Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 

sanje član .'iT. sa izmenom gospodina Stajica, koju je 
primio gospodin izvestilac. Ko je za to, da se član 
37. primi ea ovom izmenom neka izvoli sedeti, a ko 
je protiv neka digne ruku. (Svi sede.) Objavljujem, 
da  je član 37.  primljen sa ovom  izmenom. 

Stavljani na glasanje član 38. Ko je za to, da 
se primi, neka izvoli sedeti, a koje protiv neka digne 
ruku. (Svi sede.) Objavljujem, da je član 38. 
primljen. 

Stavljam na glasanje član 39. Ko je za to, da se 
primi, neka izvedi sedeti, a ko je protiv neka izvoli 
dići r.ikn. (Svi sede.) Objavljujem, da je član 39. 
primljen. 

Stavljam na gldfianjs član 40. Ko je za to. da 
se primi neka sedi, a ko je protiv neka digne ruku. 
(Svi  SMI: .)  Objavljujem, da  je član  40.   primljen. 

Ima ieč gospodin Voja  Lazić. 
Vojislav La/ić: Ovaj član glasi ovako: »Dr- 

žavnim službenicima, koji se nalaze u inost ranst vu 
zaposleni u pojedinim državnim ustanovama stalnog 
ili privremenog karaktera i tako dalje, izdavače se. 
lični dodatak na skupoću, koji im pripada po ovome 
zakonu i tako dalje.« Ja bih želeo, da se unese od- 
redba, da to važi i za naše delegacije, jer e.vde je 
pomennto. da važi samo za državne službenike, pa 
prema tome mož" ostati, da se tim delegacijama daje 
kako ko hoće. Ja bih želeo, da si1 tim delegacijama 
ne daje kako ko hoće, nego da ograničimo i to ogra- 
ničenje da unesemo ovde. (Dr.UroS Sfajić: IT Visba- 
denu jedan član komisije ima 7.000 franaka mesečno, 
a ništa ne radi.) I'ošlo se za komisiju neku može 
reći, da nije državna institucija, ja bih kazao: »Ko- 
misijama, delegacijama«. 

.Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Ja 
pristajem, da se to stavi u zagradu. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: I ja primani 
tu dopunu. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje član 41. sa ovom dopunom, koju je primio go- 
spodin Ministar Finansija i gospodin izvestilac. Ko 
je za to, da se ovaj član primi sa ovom depunom neka 
izvoli sedeti, a ko j' proti\' neka digne ruku. (Svi 
sede.) Objavljujem, da je član 41. primljen sa ovom 
dopunom. 

Stavljam na glasanje elan 42. Ko je za to, <la 
se ovaj član primi neka izvoli sedeti, a ko je protiv 
neka digne ruku. (Svi sede.) Objavljujem, da je član 
42.   primljen. 

Kod člana 48. ima reč rel\ r'iit. Ministarstva 
Finansija  gospodin   Rajzner. 

КеГегеп! M :ii ista ivt \a Finansija dr. Josip 
Raj/ner: Ja lili predložio kod OVOga člana u alineji, 
n   kojoj  se govori   0  lienini dodacima, da   Se   iza   reči: 
»Lični dodaci«, doda »dodaci na stan« tako da glasi: 
»Dobija lični dodatak na stan u istom razmeru srna; 
iij.n'U koliko mu se smanjuje i plata no s t'm da nm 
se ličnj -dodaci i dodaci na stan ne mogu sinanjd; 
više od polovine i tako dalje«. 
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Predsednik Miša Trifunovic: Reč ima gospođin 
Seoerov. 

Dr. Slavko Secerov: D čl. 43. govori se o doda- 
cima penzionera, koji sn disciplinski kažnjeni odu- 
zimanjem plate, Ei koji su pod vojnim ieledjenjem. 
.IM liili predložio, da dodje u čl. 43. kao treća alineja: 
»Oficiri, vojno-administrativui činovnici za vreme, 
dok su pod sudskim isledjenjem bez plate, doliijaju 
dnevno na imo izdržavanja: a) oni do l.'iol dinara 
plate po S dinara; b) oni od 1303 do 2500 po 9.60 di- 
nara; v) oni od 2501 do 4000 po 11.20 dinara i oni 
od 4000 pa na vis," po 12 dinara dnevno«, i'o ovome 
zakonu oni su prc rata imali 2 dinara što bi sada 
značilo 20 dinara, tako da im je umanjeno. Po ovome 
elanu izgledalo l>i, da treba da dobiju polovinu lič- 
иод- dodatka, da mislim, da je ovo u suprotnosti sa 
vojnim zakonom, pošto i sam Ministar Vojni pred- 
laže ovaj predlog da se primi. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Ja primam 
ove dopune. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje čl. 43. sa ovim dopunama g. Bećerpva i R. Rajz- 
nera, koje je ])rimio g. izvestilac. Ko je za to, da se 
ovaj član primi sa ovim dopunama neka sedi, a ko je 
protiv neka digne ruku. (Većina srdi.) Objavljujem, 
da je član 43. primljen sa ovim dopunama. 

Stavljam čl. 44. na glasanje. Kp je za to, da se 
primi neka srdi. a ko je protiv neka digne tuku. (Svi 
sedc.) Objavljujem, da je čl. 44. primljen. 

Stavljam Tia glasanje čl. 45. Ko je za to, da PC 
primi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka digne 
ruku. (Svi s-ede.) Objavljujem, da je čl. 45. primljen. 

Stavljani na glasanje čl. 40. Ko je za to, da se 
primi neka sedi, a ko je protiv neka digne ruku. 
(Svi sede.) Objavljujem, da je čl. 4(5. primljen. 

Stavljam na glaeanjo čl. 47. Ko je za to, da so 
primi neka izvoli sedeti, ko je protiv neka digne 
ruku. (Svi sedc.) Objavljujem da je čl. 47. primljen. 

Kod čl. 18. ima reč v;. Sečerov. 
Пг. Slavko Šećerov: Cl. 48. glasi: »Sva lica, 

koja ru do seda doliijala dodatke na skupoću i/, dr- 
žavne kase, a ovim zakonom nisu oliuhvaeena pri- 
niaee i nadalje dosadašnje dodatke. 

Ovlašćuje so Ministaivki Savct da na predlog 
Ministra Finansija regulise njihove dodatke na skil- 
IDOCU«. 

Ja bih lileo da ге doda na kraju druge alineje: 
»s tim da se ne može povećati«. -Ta mislim, da se ne 
sme dopustiti, da se; sveštenicima povećava dodatak. 
ObratUO, ja mislim, da treba imeli odredbu, da Be 
smanji na 50%. Ali pošto je orde npzgodno da se to 
smanjivanje unosi, ja predliažem ovu odredbu; »s tim 
daee ne mogu povećati« i molim g. izvestioca i g. m:- 
n--tra. da OVO prime, jer je ovo u interesu zdravih 
finansija. 

Predsednik Miša Trifunović: Kod ovoga člana 
im i  g.   Mapivčević  da   učini  jedan   predlog. 

Jovan Magovčcvić: Ja tražim, da moj prvi pred- 
log udje u čl. 48.. a ako ga ne primate, onda pre- 
dlažem, da se učini u prvome slavu čl. 48. ovaj do- 
d)tak: »Ovo važi i za opštineke delovodje na terito- 
riji ranije Kraljevine Srbije i Crne Gord i na teri- 
toriji, koje su pr'pale Kraljevini po usrovoru o mini 
sa Bugarskom s koji imaiu mesečni dodatak u 350 
dinara. 

Ostale delovodje, odnorno beležnici na terito- 
riji  Kraljevine  imaju   isti  dodatak   u   250  dinara  ako 
imaju veći mesečni prihod od 10C0 dinara«. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč referent 
M inistarstva Vojnog. 

Kefeient Ministarstva Vojnog Sibin Todorović; 
,1a bih molio, da -e u ovome članu 48, ako je moguće 
učini jedna korektura, koja je ncsivtno svršena n 
elanu 13. 

Po čl. 13. rešeni SU dodaci komandantima, ali 
u vojsci postoje odnosi izmedju komandanta takvi, da 
ovo apsolutno u interesu autoriteta starešina ne raiože 
i ne Sine da se izmeni. (1. Ministru je referisano o 
načinu toga rešenja i ako je moguće, ako ne nalazite 
da se sada to reši, onda da se ovim članom ovlasti g. 
Ministra Finansija, da sa Ministarskim Savetom može 
OVU stvar dopuniti i povoljno rešiti. Dakle stvarjo u 
ovome. Komandanti divizija đobijaju 50 dinara do- 
datka i to zahteva njihov' položaji a komandant armije 
po 100 dinara. Pomoćnik komandanta armije to je 
komandant divizije, koji je na slučaj eventualnosti 
dužan da primi položaj komandanta armije. Po- 
moćnik komandanta armije ne može da bude lišen 
onih prava, koja je uživao kao komandant divizije i 
da bude čak niži ispod komandanta divizije. Nema 
mnpgo tih slučajeva, ima Svega 16 takvih lica, ko- 
jima bi trebalo rešiti pitanje tih dodataka, (lospodo, 
ako nećete ili ako nema mogućnosti, da se prislane, 
da se svima ostalim sem ovih, kojima je rešeno a to 
je komandantima armija i načelniku ^jcneralštaba, 
da se svima daje po 50 dinara dodatka i ako imaju 
Veće položaje od komandant л divizije, onda je g. Mi- 
nistar u krajnjem slučaju ovlastio da se pristane na 
to. da se učini  reduciranje većim  položajima, samo 
da   -e   ne   naruši    princip   OVOga   stanja   u   vojsci,   koji 
jo do sada održavao vojsku na onome stepenu, na 
kome je ona do sada bila. Ja molim,da se ovde ovlasti 
g. Ministar Finansija i Ministarski Savet da mogu 
ovu prazninu da poprave. Ako to ne odobrite, onda 
je poslednje, ukinile i komandantima divizija, idi ne 
■me da se stvori razdor međju višim starešinama. 
Moliću vas, budile uvi п ni, da se kod ovakog stanja 
stvari   kod   starešina   lesko   može   ma    ko   od   gospode 
ministara primiti za.Ministra Vojnog. ' 

To sam imao da kažem. 
Predsednik  Miša Trifunović:   Ima   reč  gospodin 

J.    (ijoliovič. 
Jovan  Gjonović:  Ja   sam   mislio, da   će  g.   refe- 

renl nešto drugo da kaže, da predloži, da 60 povisi 
dodatak podoficirima, ali sam se prevario. Video 
ram da govori o vojsci, ali tako. da traži, da se povisi 
još za  HI komandanata dodatak na skupoću! 

Prilikom svoga izlaganja rekao je jednu stvar, 
koja treba dobro da se zapamti, na ime: da će se 
stvorit: razdor u vojsci, ako se učini ovako, t. j1. ako 
se jednima dadne, a drugima ne. Ja bih zato bio za 
jednu soluciju, koja bi pomirila -v e njih. a lo je: da 
onima,  kojima  smo  dali   jutros,  oduzmemo   i   ,-tavimo 
sve na ravnu meru, pa neka to bude u interesu mira 
i reda u vojci. 1 da ne bi bili jedni prema drugima 
zavidni ja, dakle, predlažem, gospodo, da se izjed- 
nače, odnosno da se Oni izdaci, koje smo jutros odo 
brili, ukinu. Da revidiramo naša odluku u interesu 
reda i mira u našoj vojsci! To bi, gospodo, bila je- 
dina dobra solucija u ovakvoj prilici. 

Pored toga, ja bih га li ovog 6vlaštenja, koje 
je dalo   Ministarskom   Savetu,  imao da   progovorim 
riešto    i    da    učinim    jedan   dodat d;    u    ovome   stavu. 
Ovde se kaže »Ovlašćuj;j se Ministarski Savet. da na 
predlog Ministra  Pinanrija  reguliše njihove dodatke 
na   skupoću.«.   To   znači,   dodatke   licima,   koja   pred- 
vidja čl. 48, Meni se, gospodo, čini. da nije pametno, 
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da dajerao široko ovlašćcnio Sefovima izvrsne vlasti, zume  se   prihodi   (i<l   kretenja,   od   vodbayeoenja,   o 1 
Zato li.'ii bio za jednu redakciju, koja bi bila mnogo umrlih slučajeva; od ovoga i onoga.  I  kad, gospodo, 
bolja, pravičnija i pametniju, a to je, da se ovaj staV uzmete u obzit, da eu svestenici ranije isključivo od 
dopuni   i  ila  glasi:  »Ovlašćuje  ae   Ministarski  Savet toga živeli,  pa ako hoćete bas na  tome i  onaj  svoj 
da, na predlog Ministra Finansija, a u sporazumu ea antoritel   zasnivali,  budite   uvereni,   onoga   momenta 
financijskim  odborom;   reguliše  njihove dodatke  na kad  se bitde saznalo u  uarbdu, <la evestenike  plaća 
skupoću«.   To   znae:,   da   Ministarski   Savet   ne   može država   i  da  im  daje dodatak,  a  oni   pored dodataka 
na svoju ruku i suvereno da resava', nego da je vezan ispod ruke primaju za očitanu molitvu koliko im ee 
odlukom   Fin. Odbora, da je vezan  za  jedno skup- bude dalo. na taj način autoritet sveštenika potpuno 
štinsko telo. je snižen. S tim treba, gospodo, da budete na čisto. 

To je sto sam  imao da kažem. Ja   sam   ^to.ua   za   to   gledište,   koje   Irelia   da   se  <lo- 
Predselnik Miša Trifunavić:  Ima  reč gospodin sledno eprovede  i  slažem  se ea  g.   Erasnicom  pot- 

\'oi'sla\    I.a/ie. puno   u   tome.    Лко    mislite   da   dajete   sveštenieima, 
Vojislav Lazić: Gospođo, |а ne mogu da se slo- twUi  idite'jednom  linijom, ali ja sain mišljenja, da 

žlm sa redakcijom Čl. 48. zato sto  je ovde kazano: 'l" sveštenieima ne Indu, ove dodatke-, kakvi su bili 
-va  lica keja su do sad;, doldjala dodatke na Skupoću d.0 Га,1;1-  đa   '1:|1';",(,,   negg  ako   se  hoće   nekakva   po- 
iz državne kase i t. d. To znači  primah dodatke na f00 "i1".1;' ™ ;1;l- onda neka se^obro  proračuna i 
BkupOĆU  iz državne  kase,  a   ovim   zakonom   nisu   ol„,- < a, ali   mkako  da -e   ne daje  u  obliku dneVrtlce 1 do- 
hvaćena, primaće i nadalje te dodatke.  Meni se oini, <h\tkii Kao.8to ^ to ^1?.0 do ^<1:I-.(M- Rajčević: Onda 
da  ie ostalo mnogo lica, koja su  primila dodatke, a ^uzmite  i črnogorskim evestenicima.   Dla   im  oduz- 
čijebi dodatke mi trebali da skinemo sasvim, da oni mem0.' ' oni nisu državni pmovnioi.) 
sada potpadaj,, pod ovu odredbu. Evo eađa čuli smo %        Predsednik Miša Trifunović:  Vreme  ie đa za- 
kod   g.   referenta   Ministarstva   Уојпод-,  da   tamo   ima vršimo   ovaj   Član.   (_!.   Izvestioee   imate   i ee,   samo   vas 
jo?   n   vojeći   lica,   koja   su   primala  dodatke   po  dosa- molim, da   se  požurite. 
đaanjim uredbama i  oni žele đa  te dpđatke i dalje [zvestilao <ir. Svetislav Popović;   Рге svega za 
zadrže. umirenje  g.   poslanika   l.aziea   imam   da   izjavim,   da 

Halje  đo   sada   SU   imali   dodatke1   svi   svestenici sekcija   nije   apeolutnp   ništa   sakrila.   I'    pitanju   SU 
i   njihovi   velikodostojnici.   Međjutiin   ja   nalazim,   da samo  dodaci,  koje ima  sveštenstvo, šumski  žimdarmi. 
te dodatke ne bi  trebalo  davati,  a  ne bi   iz  trebilo radnici  ministarstva vojnog i  mornarice i sekcija je 
davati iz vise razlpga. Ja ću vam navesti jedan. Sto držala, da   nije  potrebno da  se  to   pitanje  reguliše 
sr   liče   sveštenika   oni   primaju   dodatak   iz   državne ovim   zakonom,  a   razloe' teatri  naveo  još   jutros. 
кавг  kao  i  ostali  činovnici, a  međjutim  za  njihova što se tiče predloga, koji je izneo g.  referent 
činodbjetva   oni   naplaćuju   od   naroda   opet   onoljko Minir-tarstva Vojno-, ia se ne mogu na tu stvar vra- 
kpliko oni  hoće,  pozivajući  se  na   problem skupoće  i (-ati,  pošto   \e  ta  -tvar  pre  podne svršena. Što se  tiče 
za   ono.  ŠtO  SU   Pre  radili   za   10   dinara,   sada   traže   i рмчПода   g.   podanika   llr.enice.   ja   taj   predlog   pri- 
naplačnju 160 dinara. To je prema tome njima dol.ro mam    j,,,.  0dgQvara   potpuno   intencijama,   kojima   se 
došlo.  Oni  se  koriste  za  svoje činodejstvo  ovom  sku- nv(.],   (dovodio   Zakonodavni   Odl,or. 
p  i'-om.    pa    onda    lako    isto    primaju    dodatke    kao Što se tiče predloga g. poelanfka  Magbvčevića, 
državni činovnici iz državne kase. Prema tome ne bih     [a  ii(, ]и1]   m     0     .ji||iti   apsolutno  пк,-,,.:,,,,,  SV(lhl 

.se^ožie  sa   '-lanom    IS.   ovako  kako   .,e   redmovan,   a      ' .la'primim, da  to  važi  i za opštinske delo- 
rimam.pr^logg.G^novica, da se,u drugom stavu     v();]j(,   odno6no   r]ll{nu]\u.,    (Ministar   Finansija   dr. 

unese   to,   da   može   Ministar-ki   Save!   ali   samo   po 
•odolirenju   Finahsijskog Odbora  fo regulirati 

Ko^ta Kumanudi:  Kod cl.  60. da Vlada može učiniti 
dopune.) 

Predsednik  Miša Trifunović:   Ima   reč  gospođin što se tiče pređlpga iz. Šečeiova, povišenja koja 
ilrasnica. su \otir,ina ovim zakonom n Zakonodavnom Odboru 

Dr. Hali! beg Hrasnica: Ja molim, da se kao na- tolika su. da nema pokrića u dosadašnjim lindžet- 
etavak Čl. 48, doda [6Š i ovo: »Naročito daje se skini kreditima i ne samo da ne mogu primiti pove- 
ovlašćenje Mini-tar-kom Savetu, da reguliše dbddtke ćanja, već : izvršenja ovih povišenja takpdje će mo- 
ba skupoću sveštemtv.i svih konfesija u cilju njiho- rali da dobiju budžetsko pokrića' ne samo od Kinan- 
vog izjednačenja«. Ako hoćete, pf, Caziću, ja prista- sijskog Odbora nego i od Narodne Skupštine. Zbog 
jem, da ne damo nikakvih dodataka i niala svesten- toga držim, da je potpuno suvišno đa ве dodaje da 
stvu, ali ako e-tajete ori lome. da se jednima daje, re ne mogu povećavati, nego ino-u da primim pianl- 
ja onda tražim, <la -e daje Fvima. Tu BvrhU ima moj' log, koji je izneo <х. poslanik GjonoviĆ, a to je da 
predio;;. može    M ini-ta r--k i    Savel    da    reguliše    to    pitaii'e    na 

Mini-tar   Finaneija   dr.   Košta   Kumanudi:   Ja predlog Ministra Finaijsijo, a ii sporazum.u sa Pinan- 
irimam ovaj  picđlog g. Lazića. sijskim Odborom.  (Voiislav Lazić:  Хе u epotazumu, 

Prćđseđnik  Miša Trifuncvić:   Ima   reč  gospodin lи-,l   i"'   ""I"1"'-'".;"   Finaneijskog   Odbora.)    Prima;,, 
Pavle Cubrović. ," lzmenu - l:WAv:[- 

Dr. r>avle Cubrović: .Ia mislim, gospodo, što ве . Jovan_ Gjoncvić: Taj predio- koji sam ja ma- 
lice ovih dodataka svešteničkih, da smo mi ovde pri- '.",:: ucinio у ' R- ^Ф^ Mimetarstva Vojnog, koji 
lično nedosledni, ako hoćemo da smatramo evestenike )e;kažap ako ne date jednima, no dajte m dru^ma 
državnim  činovnichna.   Лк I,v Iju jemo  dodatke,  mi ' . (^  'mJ""-   **   №*  d.0net]   l"11,lk"   da   Se   ne   ;,:l^,■ 
ih  legitimisemo kao državiie činovnike i  ria taj  na- шкоте. 
čin   mi   njima   -tvarno   dajemo   dve   vrste   povlastica. Izvestilac dr.  Svetislav Popović:  To je ^vršena 
S leđne strane dajemo im iz državne kase dnevnice stvar, na koju se ne mogu vraćati. 
i   dodatke   na   -kiipoću,   a   s   druge   strane   ostavljamo Predsednik   Miša   Trifunović:   Gospodo,   pri-l , 
im odrešene  ruke da  uzimaju  sve one  prinadležnost i, pićemo   rešenju   čl.   48.,   dakle   ovako,   kako   je   redi- 
koje  njima  kao  sveštenieima   pripadaju.  Tn  r-u   ra- govan  u  sekciji sa dodacima, koje  je primio g.  iz- 
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vjc-stilac, a to je predlog g. Erasnice, g. Lazića, po objašnjenja  za  pravilnu  primonu ovoga  zakona đa- 
odobrenju Knansijekog Odbora   Narodne  Skupštine vaće Minietar  Finansija;  a treća  alineja;   [sto  tako 
i predlog g. Magpvčevića da v:aži i za opštinake đelo- ovlašćuje se Biinistarski Savet, da može u sporazumu 
vodje! Gospođa, koja su za to, da se cl. 4S.  primi, su Finansijekim Odborom menjati i dopunjavati sve 
ovako kako je redigovan u sekciji sa ove tri dopune, zakone i   liredbe,  koje se tiču dnevnica,  putnih  tro- 
koje je g. izvestilae primio  izvoliće sedeti, a   kn  je škova  i  bonorara državnih  službenika g  tim, da te 
protiv izvoliće dići riikU. (Većina sedi.)   Izjavljujem, izmene   mogu   biti   sumo   u   granicama   odobrenih 
gospodo, da j(; čl. 4S. primljen ea ovim trima dppu- kredita; 
nama  onako,' kako  je g.   izveetilac  sad   naveo. [zveetilac dr. Svetislav Popović: Ja primam to. 

Df. Slavko Šećerov: Tražim, da se o mome do- Predsednik  Miša Trifunovic:  Stavljani  na gla- 
datku   Klasa.   Ja   sam   tražio,  da   Ministarski   Savet sanje 51, 60. sa dopunom g. referenta  Rajznera.  Ko 
može da reguliše dodatke na skupoću onih činovnika je za  to, da Se cl.  60.  primi sa  ovom dopunbm  g. 
O   kojima   se  ov-de gOVOri,   ali   s   time, da   se   ti   do laei Ka jziiera   neka   izvoli   -(dili,   a   ko   je   protiv   neka,   iz- 
tie mogu  povećati. voli dići ruku. (Većina sedi.)  Objavljujem, da je cl. 

l'i-ed^ednik Miša Trifunovic: To bi bio sastavni 50.  primljen, 
đeo čl. 48., to bi bila onda druga alineja. Primata li Na pretresu  je cl. 51.   Ima  reč goep.  referenl 
gospodine izvestioče. Rajzner. 

[zvestilac dr. Svetislav Popović: Ja nalazim. Referent Ministarstva dr. Josip Rajzner: Go- 
da je ta stvar suvišna, ali kad g. poslanik želi, ja epodo, ja predlažem, da ovaj elan 51. glasa ovako: 

■, p,.jmam »Ovaj Zakon stupa u živol od 1. ритага 1922. go- 
Predsednik Miša Trifunovic: Član 48. naknadno dine. Isplata dodataka na skupoću i u koliko su uči 

ima da № reši sa ovdlh dopunom g. Šećerovft. G6: njene izmene u uredbama koje -u važile <lo dono- 
spodo, stavieu na gMarije predio- g. Sećerova. Go- senja ovoga zakona  pocece se izvmvat] onda, kada 
spoda.  koja  SU  za   tO, da   se   prelio-  g.  Šeeerova   kao Џ  taj  Cilj   budu   odobreni   potrebni   krediti, 
dopuna Čl. 48.  primi izvoliće -odeti, a  koja su  protiv ■ Pravo   na  dodatke   na   skupoeu   po   ovome   /,a~ 
neka dignu  ruku.   (Svi  srde.)   Primljena   |з dopuna konu od 1. lanuara I92i2. godine imace samo om slu/ 
,,.   ge^erova benici, koji oosle izvršene revizije i rasporeda,ostanu 

Prelazimo   na  (d.  4!).   ima   ree   g.   LaziĆ. i   dalje   u   državnoj   službi.   ()d   1.   januara   1'922.   go- 

Vojislav   Lazić:   0l.   4!).   takodje   je   nezgodan: dine prestaju  važiti  rešenje  Ministarskoga Saveta  i 
,,   ,,,.•' м-   •  .       i •o       .      i   ■ п    .   ,. .        тчч be,  koje EU  citirane  u  ovome cl.  51,«, Ovlašćuje   se   Ministarski   Savet,   da   na   predlog   ге- ' 
soi nili   ministara  reguliše  pravo  pojedinih   kategorija Predsednik Miša Trifunovic: Stavljam na gla- 
.dužbenika  na  prinadh žnosti   u   naravi   (etan, ogrsv sanj©^, 51. _sa.ovom redakcijom kao sto je. predložio 
i   t.  d).   Mi   smo   već  () <lodacima   resili   i sad   od  je- ff-   referenl   Rajzner.   Ko   je   za   ovu   ledakciiu,   neka 
danput    jedan   važan   red   dodataka   oStaje    Ministar- izvoli   sedeti,   a   ko   je   protiv   neka  digne   ruku    (Ve- 
skom Sa'vetu da rešl. ,1a mislim, da je i   u   pojedinim Ćina   sedi.)   Objavljujem,   da   je   cl.   51,   po   redakciji 
zakonima regulisano pitanje, da se ne može ostaviti g. referenta  Кај/лима  primljen.       ; _ 
Ministarskom Šavetu da o tom  pitanju rešava kako _     Sad   cerop,   gospodo,    pristupiti   definitivnom 

11()(-ч, primanju ovoga zakona  u peloeti.  Izvolite ćuti pro 
Izvestilae  dr,   Svetislav   Popović:   To   je   došlo zivku, ,      n    ,     *  ,        '.. ■        -i 

zbog   toga,   jer' je   predloženo  sekciji, da   Ministarski Sekretar   dr.   Pavle   Cubrcvtc   proziva   članove 
Savet dobije ovjašćenje da reguliše, jer je to pitanj'o Zakonodavnog  Odbora, da  glasaju. 
različito  za   razne  ,-truke  i   U   raznim   krajevima.   Ха (Posle glasanja.) 
pr. kod činovnika  kaznenih zavoda.  U  Sloveniji  im Predsednik Miša  Trifmicvić:   Gospodo, ,,    , .    .       u • • ll.l ,, ,,, Г   .'(1-einiK    JTiisa     iiiimi^vii;;    vn^Jir.m,   ^ia^inv/ 
se računa  u  prmadleznest  i  odbi|a od dodataka stan, . ,,•.,, o r      ги;     i;   •  ,,    ,!,, i    ••   •       • ,        •     • u       . i    • ц-;, IG svega  22,  I   to     4   za   a   8   protiv.  Oh avl u em,  da kop   imaiu   u   kazmoni,  u   Hrvatskoj   se  ne  odbija. -I R      ,'      ,  ...   ... '.   ,. 
r,,-;     i   i      i      ■ T i       , ,    ,.., ■; К'  oval zakon  delnutivno   priiiil|en. lili   dodataka   ima   mnogo.    1н   epada   Stan   u   пагаи, •' •    .    , ,. i       • i      , t ,-i.,, ■ i iii, i     • - i. Sad   ćemo   preci   na   drugi   predmet   prve   tačke Ogrev,  svetlo,  odelo, deputat   u  drvima  za  šumarsko m    ' j-     •    i i ч      i   . -Г        . .        ,   ,.,      '.       ... ,.,       ,    • dnevnoga i'cda:  /akon  o  prevodp'n)u  krunsklll   plat.i cinovnistvo   i   t.   d.   Lu   su   vidike   razlike,   ko •;■  se   ne r ,        i   ,       iv       -, -i •      п i --.• • i    ■    ,    i ,     -r  vi   .r   i ,, na dinarske plate.  Ali  po-to su članovi odhora zamo- mogii  DTZO  resili  i  koli"  treba  ostaviti   \ la li  da   rogu- .        . '     . '      . , 
,.,     .   i       , ■',      ,  . renj   riKlom, <la|;'m   pet   minuta   odmora. lige   jednostavno  za CIMU  državu. ' 

Jovan Gjonović: Ja  bih hteo da se Čl. 49.  redi- (Ха-slaje   odmor.   Posle   odmora.) 
guje  tako, da   Ministarski  Savet   nema   odr, šene   ruke. Pet pt edsednik Osman  Vilović:  Nastavljamo sed- 
da   ne   može   rešavali   lako   široko,   nego  da   Se   kaže: ajcu    \а   dnevnom   je   redu   kao   tačka   2.:   /akon   6 
»u sporazumu ^а Finansijekim Odborom«,.a na pred- prevodjenjii na dinarske plate državnih službenika u 
log dotičnog ministra. krajevima van Srbije i Crne Gore. Otvaram  načelnu 

Izvestilae   dr.   Svetislav   Popović:   Ja   bih   htoo diskusiju   U   pogledu   ovoga  zakona,   pa   ka   misli   go- 
da upozorim na ovo, da je potrebno da šo ovo pita- voriti, neka se izvoli prijaviti za reči 
nje što  pre  reguliše, a  pitanje  je  kad   ĆC   Kinaudjski Milorad   Vujičić:   Ja   bih   želeo   da   znam,   kako 
Odbor da  to   pitanje   reguliše.  Skupština   ima   uvek je ()V,(](. i/vrši no вгасипауапје, da  li  je  uzida etopa 
mogućnosti da ispravi, ako Vlada   pravilno ne  rpši. i . .^ јег вс to ne vidi iz ovoga predloga. 

Predsednik   Miša Trifunovic:   Gospodo,  čl,   49. [zvestilac   dr.   Svetislav   Popović:.   Pri    prevo- 
stavljam   na   glasanje   po   redakciji   kako   je   izašla   iz djenju činovnika sa  krunske mi  dinarske plate  uzo.ta 
sekcije. Gospoda koja su za to m ka sede, a koja  <n je  gogpodo, plata najnižeg činovnika u Srbiji i plata 
protiv   т4ча  dignu   ruku.   (Većino   sedi.)    (dan   41). okružnih  načelnika, koju  imaju  u Srbiji  i  uzeto   :e, 
primljen  je po redakciji sekcije, da je okružni načelnik u  Bosni i  Hercegovini, veliki 

Prelazimo na čl. oo.  Ima reč g.  referent. župan u  Hrvatskoj  i Slavoniji po svome rangu je i- 
Keferenl  Ministarstva dr. Josip Rajzner: Pred- nak okružnom načelniku  u Srbiji. Moglo bi se reći, 

liižem, da   alineja  druga  ovako   glasi;   Sva   potrebna da je župan  veći, a do  je  podžupan   ravan   rangu   na 
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čelnika u Srbiji, ali pošto se uzima, da je župan naj- Potpredsjednik   Osman   Vilovic:   Prelazim   na 
stariji činovnik u županiji, u jodnoj administrativnoj član 2. Ko želi govoriti?   (Niko.)   Prima li se  član 
jedinici po kompetenciji kuju ima, to smo njih etavili 2.?  (Prima.)   Konstatiram, da je 2. član usvojen. 
u isti  rang. Tim višim činovnicima  učinili smo u  iz- Kod člana ;!. želi li ko govoriti? (Niko.)  Prima 
jednačenju  to, što emo  im dal!   polovicu  u dinarima li  se  član   ;i.   (Prima.)   Konstatiram,  da   je  član   ;i. 
od  njihove plate koliko su imali   u  krunama. Tako usvojen. 
činovnici XI. razreda imaju   16,  17 i   18.000 dinara; Kud člana -1. želi li ko govoriti,  (Niko.)   Prima 
činovnici X. klaee imaju 3.200, 2.4(io i 2.600 dinara li se član 4.?   (Prima.)   Konstatiram, da je elan -I. 
i t. d. Činovnik  VI. klase, koji odgovara okružnom primljen. 
načalniku,  imaju  5.500. 5.1)00 i  6.300,  a  V.  klase  ci- Kod člana 5. želi li ko govoriti?  (Niko.)   Prima 
novnici 7.000 dinara. To su činovnici, koji  odgova- li  se član   5.   (Prima.)   Konstatiram  ,<la  je  član  5. 
raju   rangu  okružnih  načelnika  u  Srbiji.  Znači, da primljen. 
su činovnici piivrcmeno ц platama izjednačeni ostav- Kod člana o. želi li ko govorili? (Niko.) Prima 
Ijajiići definitivno  regulisanje njihovih   plata onome li se član ti.?   (Prima.)   Konstatiram, <la je član 6. 
momentu, kad budemo regulisali činovničke  položaje, primljen. 
t.  j.  kad  Skupština  donese zakon  0  činovništ vu  gra- Kod člana 7. želi li ko govoriti   ?(Niko.)   Prima 
djanekoga  reda. li se član  7.   (Prima.)   Konstatirani, da  je član   7. 

Vojisiav Lazic:  Pošto  niđam  imao ovaj zakon primljen. 
u rukama, ja ne mogu da govorim o njemu. Kod člana 8. želi li ko govoriti 1  (Niko.)  Prima 

Potpredsednik   Osman  Vilovic:   Pošto  se   niko Vi .в* .(',|a11   's-   (Prima.)   Konstatiram,  da  je  član   8. 
više  ne   javlja  za  reč, to  ćemo   pristupiti   načelnom primjjen.                                          ^ 
primanju'  OVOga  zakona.   Ko   je  za  to.  da   SS  ovaj  za- К,и| (,|апа !)- ^11 U  ko govoriti ?   (.Niko.)   1 rima 
kon primi za podlogu specijalne debate, neka izvoli " *? dan 9. (Prima.)  Konstatiram, da \e elan 9. pn- 
■•edeti.   a   ko   je   protiv   neka   digne   ruku.    (Svi   sede.) mipui                                   ..',".,                 . .      ,.,., 
Objavljujem, da   je  ovaj   zakon   U   načelu   primit. .          Kod elana 10. zeli  I, ko Ln.vunt i ;   (Niko.) Prima 

г,     TJ »ч L       u    ^  •        ci     ■   ■     -i              i   !• 'i   se  elan   10.   (Prima.)    Konstatiram,  da    e  elan   10. Dr.  nald beg HraEinca: Ovaj je (dan  razdeljen .   ,.                                                                     ■' 
u dva odeljka u odeljak pod a) i pod b). Ja bih bteo 1-   i -i       ,i   - i- r i             •,•> /vi    \ n ■ ■                -iii  i-i     \\    u                           ii Kod elana ll.zcli li  ko govoriti 5   (JNlKO.)  Prima <la govorim ксн! (ulelika  b).  I. rema onome kako eam ,.         .,        ,,    /D •       ,   i-       .  .•            i     •     -i        i, ,             i   ,    ,. i     i                -i          i     i                  i li  ве  elan   11.   (Prima.)   Konstatiram,  da   le  elan   II. 1)го  rekao trebalo bi kod ovoga elana   1. da -e  urede .    ,. •     ,   ,             , .,             .,   •,         '        .       ,     i-              i   , , pmul en. i   plate  vei^kib zvanicnika, pa zato  stavham   pod   li) '         'D   -  •             т     •• 
<! . I >-.-      . , 11   ,,■• 'a<'  irna ?•   ''ilzl('- 

'  »Verskim'službenicima, koji su dosele primali , Vojisiav Lazić: Ja bih molio, da mi g. izveeti- 
SVOJe  prinadležnosti   iz državne  blagajne  u   krunama, la('<la 'dijasnjeine, zašto se izuzimaju iz ovoga zakona 
odredjuju se iste u dinarima u koliko nieu ranije pro- službenici pošta i telegrafa? 
vodeni  na dinarske plate i  to: [zvestilac dr.  Svetislav  Popović:   Izuzimaju  ве 

1. nadbiskupu  i   Peis-el-ulemi   12.000 dinara; zato,  što   je   njihov   položaj   regulisan  drugim   posebr 
2. biskupima i  muftijama 8.000 dinava; nim Zakonom. 
8. kanonicima    i    članovima    Шеша,    medlisa Potpredsednik  Osman  Vilović:   Kod   člana   12. 

G.00O dinara; zeli   li   ko  govoriti?   (Niko.)   Prima   li   se član   12. 
■1.   tajnicima   verskih   poglavica   i   muftija   2.200 (Prima.)    Konstatiram,  da  je član   12.   primljen, 

dinara. Sad   ćemo   preći    na   glasanje   u   celosti   poimc- 
[zvestilae dr. Svetislav Popović: Ja a  ime век- nično. .Molim g. sekretara, da pristupi glasanju. 

čije izjavljujem, da ne primam predlog g.  Hrasnicc, Sekretar dr. Pavle Cubrović proziva članove, da 
štb   ne   mogu  da  znam   pravi   položaj   tih   стомкка   : „|aSaiu i oni su glasali ovim rodom:  Ilra-nica za, Os- 
kako MI   regulirane  plate  ostalih   konfesija.   Ja   mi- ,„.,„ vih.vič za, Šumenković za, dr. Sećerov za, dr. 
slim, da ovaj  predlog ima mogućnosti   la u lj ■ nnli- Sv(,h |.,l|1()vi(-. ;,.,_ RajaTilipović za, .Marko Gjuričić 
kom rešavanja finansijskog zakona. z.u ,!,._  xinko  Perić za, Vojisiav Lazić protiv, Milo- 

Referenl   .Ministarstva  dr.  Josip Rajzner: Sli- ^   v'ujičić za. Gjonović  protiv,   (Glas:   Zar  protiv 
čan tekst drugoga -stana treba ovako da glas:: g)   na jedinstva?), dr. Ljuba Popović za, Živković za, Ljuba 
predlog   Ministra   Finaneija   utvnlice se   jednoobraz- Jojanović za, Divac protiv i Cubrović za. 
n"sl  za ^lu   kraljevinu.                                      ■ Potpredeednik  Osman  Vilović:  Gospodo, ogla- 

[zvestilac   dr.   Svetislav   Popović:   Ja   primam g^— đa je B^gu g^alo 16 gospode poelanika 13 
ovaj dodatak. jc g]a8alQ ga, a o  protiv. Oglašavam, da jc^ ovaj  Za- 

Potpredsednik    Osman    Vilović:    Stavljam    1. kon u cćloeti primljen. (Glae; Večeras se seđnica za- 
član   na   glasanje   ra   ovom   dopunom   g.   referenta ključuje.) 
Bajznera.  Ko je za to, da se ovaj član  lako  primi. Sada dolazi treća tačka dnevnoga reda: Zakon 
neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli  ustati, o dodacima na skupoću aktivnih službenika, penzio- 
(Većina sedi.)  Konstatujem, da je prvi član usvojen. uvrA j  penzionerki, državnih saobraćajnih Detanoya. 
(Dr. Haiil beg Hrasnica:  Molim g. predsednice sta- ((ilas: 1)а ostavimo za iduću sednicu: — Glasovi: Da 
vite i moj predlog na glasanje.)   Ko je za predlog g, svršimo još večeras.) Otvaram načelnu diskusiju. Ko 
Hrastiće neka sedi, a ko je protiv neka digne ruku. želi govoriti neka se izvoli javili. Reč ima g. Lazić. 
(Svi dižu ruku.) Objavljujem, da je predio- g. liri- Vojisiav  Lazić:  Ovde je  pred  nama  Zakon   o 
smee odbijen.      _ dodacima na >kupoću  aktivnih i-lužbenika,  penzionera 

Sad   prelazimo   na   član   2. ; penzionerki državnih saobraćajnih  Pstanova.  Prema 
Vojisiav  Lazrć:   Molim  za   obavešlenje.   koji   su tome ja ne bih rekao, da je to isto. kad se kaže, za že- 

to činovnica I. razreda? lezničare i činovnike saobraćajnih  ustanova, jer  tu 
[zvestilac dr. Svetislav Popović: To Su mini tri. se može smatrali i  Ministarstvo Saobraćaja i još neke 

Vojisiav Ua/.ić:   Pa  zašto  niste to -tavil1? druge  ustanove.  Tim   povlastieiima,   koje   su  se  htele 
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dati žolezničarima, тоди ee koristiti i noželezničari, 
i zato bih Ja bio protiv ovoga na.-lova kako je ovdc 
sastavljen. Jer ako se zaista htelo misliti na železnicko 
osoblje,   onda   nije   smelo   imati   ovakovn   stilizaciju. 
1 zato bih ja bio da bude ovaj nar-luv :»/.akon o <lo- 
đacima na Skupoću aktivnim službenicima, penzione- 
rima i penzionerkama državnik železnickih ueta- 
nova«, a nikako »saobraćajnih  ustanova«. 

To je što sam imao u pogledu naelova da kažem. 
Nadalje isto tako ovaj Zakon ne daje one rezultate, 
koje bili ja želeo U pogledu izjednačenja činovnika i 
službenika u pogledu skupoće, jdr se njime daje 
onima, koji najviše u železničkoj etruci rade, malo 
ili suviše malo. Zato ĆU ja u načelu biti protiv ovoga 
Zakona, a U pojedinostima učiniču primedbe kod po- 
jedinih članova. 

Pot'pređeednik Osman Vilović: Posto se niko 
nije više prijavio za геб, zaključujem načelnu debatu. 
Prima li se ovaj Zakon za podlogu specijalne debate? 
(Prima.) Kbnetatiram, da je ovaj Zakon primljen 
za podlogu epecijalne debate .Sada Ćemo početi id 
člana do člana. Keč ima gospodin   i.azić. 

Vojislav Lazic: Ja stavljam predlog, da se pre 
prelaza na član 1. sam aaslov dvoga Zakona izmeni 
i da se usvoji ona moja primedba od maločas, pa da 
se ne odnoei na sve saobraćajne ustanove, nego da 
se  ovaj  Zakon  odnosi   čisto   na   žclc/.ničare. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: da ne mogu 
primiti predlog g. Lazića i/, razloga, sto o^ira že- 
leznica može da bude i drugih đržavhib saobraćajnih 
ustanova, na pr. brodovi. Nije oportuno, da se po- 
sebno regiiliše, jer je u interesu dobroga otpravljanja 
poslova, da baš železnicko činovhistvp dolazi u .Mi- 
nistarstvo Saobraćaja, a ne bi dolazilo, ako bi mu 
bio maleiijalni položaj gore uredj.'n, nogo činovi: 
štvu, koje služi pri samim železnicama. (Glas: Znači, 
da je radjen samo za činovnike Ministarstva Saobra- 
ćaji.) 

Potpredsednik Osman Vilović: Beč ima gospo- 
din Sećerov. 

Dr. Slavko Sećerov: Г Ministarstvu Saobraćaja 
postoji Direkcija Kečke Plovidbe i kapetanija pri- 
staništa  i  od  kuda  ćete  te  činovnike  izdvajati.   Ja 
mislim,  da bi   to  bilo   pogrešno. 

Potpredsednik Osman Vilović: Prima li se -1. 
Član? (Vojirdav Lazić: Molim za reč.) Reč ima go- 
spodin Lazić. 

Vojislav Lazić: Ja ću da napomenem samo to. 
Uporedite sada tablicu ovu sa tablicom iz Zakona, 
којб smo maločas primili.  Vi  vidite sada skuplje  po 
2 dinara na svakoj partiji. 1 činovnici Ministarstva 
Saobraćaja žive u Beogradu, žive pod istim okolno 
stima kao i činovnici u drugim Ministarstvima i zašto 
oni sada da dobiju pq 2 dinara vise samo zato što se 
zovu činovnici Ministarstva Saobraćaja, a nikakve 
razlike nema ni U pogledu mesta življenja ni u po- 
gledu dobivanja namirnica, ni u pogledu rada. Može 
biti manje rade nego u drugim nadleštvima, ali zato 
što se zovu Saobraćajni i što drugi ne dirindže i rade, 
i što za taj saobraćaj drugi gube svoju radnu snagu, 
zar oni da se koriste njihovim trudom, Ja sam zbbg 
te nepravde protiv   ovoga člana. 

Dr. Ninko Perić: Ja sam hteo da kažem, da 
je predlog g. .Lazića umesan i da bi ga trebalo 
primiti. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Tako smo pri- 
mili zasudije i  činovnike u Ministarstvu   Pravde. 

Dr. Ninko Perić: Tamo su eudije sa višom spre- 
mom a ovde ima običnih administrativnih činovnika, 
knjigovodja i drugih. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Ja ne moga 
da usvojim, jer je to redakcija, koja je ušla u od- 
redbu po predlogu Ministra Saobraćaja. 

Referent Ministarstva dr. Josip Rajzner: 1 do 
sada su mnogi činovnici saobraćajnih ustanova imali 
voće dodatke na skupoću, nego ostali činovnici. 1 
tako se vidi primer apsolutne diferencije 2—8 di- 
nara, u procentu bile su diferencije od 8 do 25'/. 
Na ovoj bazi su izgradjene ove tabele tako, da danas 
razmer medju dnevnicama činovnika saobraća j iu li 
ustanova i ostalih činovnika je isti od 8. do 2Г)'/{ . 
Лко tu menjamo, menjamo čitav sistem kod saobra- 
ćaja. Vi znate sta to znači danas. Ja mislim, da se 
tu ne može ništa promenuti. 

Jovan Gjonović: Ne možemo izdvajati činov- 
ništvo čiste administracije, veli se, nego moramo i 
njima dati izvesne beneficije kao i onima prvim, jer 
inače ne bi sposobni ljudi dolazili i t. d. da još je- 
danput moram da kažem, da mi moramo izjednačiti 
činovnike čiste administracije. Upravo, ne možemo 
povući razliku i/medjii činovnika čiste administra- 
cije, Činovnici Ministarstva Saobraćaju, kao god i 
činovnici Miniataretva Pplta, kao i činovnici Mini- 
starstva Dnutrašnjih Dela i t. đ., vrše funkcije po 
kancelarijama, nisu izloženi nikakovim štrapacima i 
troškovima/kao njihove kolege, koji rade na terenu. 
I zašto onda i njima davati one beneficije, koje se 
daju samo onim činovnicima, koji vrše izvesnu spe- 
cijalnu službu, koji imaju štrapace, veći i naporniji 
rad i t. d.? Zato ja mislim, da je to nepravično i 
da  bi trebalo napomene g.  Lazića primiti. 

Potpredsednik Osman Vilović: Stavljam na 
.glasanje prvi član, kako je izišao iz Sekcije. Ko je 
za ovu redakciju Sekbijskii, nek.a sedi, ko je protiv 
neka digne ruku. (Većina sedi.) Konstatiram, da je 
pećinom glasova usvojen 1. član. Sad prelazimo na 
član 2. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Ovaj Zakonski 
predlog pokriva se sa zakonskim predlogom o do- 
dacima na plate ostalih činovnika, pa s toga treba 
i član 2. redakcije da glasi pol puno identično sa od- 
govarajućim  članom   2.   n   predjašnjem   Zakonu. 

Dr. Slavko Sećerov: Ja sam to isto hteo da 
konstatujem, da ovde nisu mesta pravilno uvršćivana. 
Tako je izostavljeno Pančevo iz drugog razreda, ji 
V. Bečkerek iz 111. razreda. Dva mesta u Dalmaciji 
nisu  dobro   uvrštena. 

Referent "Ministarstva Finansija dr. Josip 
Rajzner: Ovaj projekat za činovnike železničke sa- 
obraćajnih ustanova bio je izradjen u isto vreme kad 
i za ostale činovnike. Baza je ista: da član 2. glasi 
potpuno kao odgovarajući član U Zakonu o dodacima 
na skupoću  ostalim  činovnicima. 

Potpredsednik: Osman Vilović: Gospodo, prima 
li se ovaj član 2. sa ovom redakcijom? Ko je protiv 
neka digne ruku. (Manjina diže ruku.) Konstatiram, 
da je većinom glasova usvojen  ovaj  član  2. 

Sad prelazimo na 3. član. Prima li se treći 
član?. (Prima.) Konstatiram, da je treći član 
primljen. 

Sad  prelazimo  na 4-. član. 
Jovan Gjonović: Ovde je učinjena napomena. 

da ovako traži Ministar Saobraćaja i da zato, što je 
tražio    Ministar   Saobraćaja,   mi    treba  da    OVO    pri- 

13 
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iiiiino. Лко je to razlog <la 68 predlog primi, on je 
vrlo iiedan. Mi smo čuli često kako pojedini .Mini- 
stri od vrlo sitnih stvai'i prave pitanja i ako se sada 
/aklonimo zato, što je Miniislar tražio tako nešto, 
to nije nikakav razlog. Mi smo ovde da llbedimo je- 
dan drugoga, da osefc'mo da li je potrebno da se ne- 
što reši ili ne i kad je to tako, onda taj zahtev Mini- 
strov može da bude kat) želja, a izvestilac ne bi tre- 
bao <la to naroeito istiee. To je jediu). Drugo, ja sam 
malocafi kazao, da nema smisla <leliti einovnike, koji 
vrša eisto administrativne poslove, da zato što леко 
sedi u jednoj knei treba da imaju manji dodatak od 
činovnika, koji sedi preko puta, a kuća se zove Mi- 
nistarstvo Saobraćaja, ,1a ne znam, zašto bi funk- 
cije jedhdga činovnika Ministarstva Saobraćaja bile 
važnije i Sudibonosliije za državu uego jednoga ci- 
novnika .Ministarstva Unutrašnjih Dela ili kojeg 
drugog Ministarstva? Zato sam ja protivan ovoj 
deobi einovnika, upravo izdvajanju činovnika Mini- 
starstva »Saobraćaja о<1 drugih administrativnih či- 
novnika. 

.1а sam jedanput primio vee, da, oni einevniei, 
koji rade na terenu i koji rade više nego li drugi ei- 

"novniči, i žive pod težim prilikama, mogu biti bolje 
nagradjeni od svojih drugova, koji sede u zavetrini. 
To sam, čini mi se, primio onda kad je bilo reči o 
lekarima, koji idu radi suzbijanja zaraze ili u slrotnc 
krajeve. I ja, i ead, etojim na tome gledištu, da činov- 
jiici, koji radi- jia saobraćaju, budu bolje nagradjeni, 
nego oni koji sede u Ministarstvu. Л to zato, što je 
njihov život teži i može biti izložen opasnostima. 
Ali zašto da dajemo taj dodatak i onim drugim ei- 
iiovnirima .Ministarstva, čiji život ni malo ne dolazi 
u teži položaj ili opasnost zbog njihove službe; 
Valjda, da im damo to radi toga, što se i oni zovu 
saobraćajni činovnici. Ako se to toga radi ti-a/.i, 
onda je to bedan razlog i ja molim Zakonodavni 
Odbor, da se ne zavodi takvim razlozima, kao 1 onim 
razlogom, koji smo malo čas ćuli: što Ministar Sao- 
braćaja želi da se ova stvar ovako resi. Mi treba da- 
kle   da    od.limo    Činovnike    ciste    administracije    cd 
ovih činovnika, koji rade na saobraćaju, pa <la damo 
dodatak  samo   ovima drugima. 

Dr, Slavko Šećerov: (lospodo, ja priznajem, da 
ovaj elan 4. ima svojih nedostataka, ali ću priznati, 
da saobraćajni činovnici imaju prava na veće do- 
datke po ovoj tabeli. Po mome mišljenju ako bi se 
usvojila tabela, koja se predlaže ovim zakonom, 
onda treba da izdvojimo administrativno činovnike, 
pa da kažemo, da takvi ćinovniei u Ministarstvu 
Saobraćaja nemaju prava na dodatke po ovoj tabeli 
nego na dodatke; po zakonu o dodacima državnih 
službenika, koje smo mali. Čas izglasali. Isto tako, 
ako ne b't-mo usvojili ovaj pfpdlog, onda bismo mo- 
rali naznačiti, đa i načelnici u Ministarstvu Sao- 
braćaja nemaju prava na ovu povišicu po ćl. 11. 
OVOg zakona c dodacima ■državnih službi nika, jer bi 
se dogodilo, da imaju veću stopu po ovom zakonu a 
sem toga da imaju i '-.Ti'/ povišice, što bi bila jedna 
nepravda, jer su i načelnici većim delom administra- 
tivno osoblje. Sloga molim, da izmedju ovih moguć- 
nosti izberete onu, koja je najbolja, ili da ovaj detao 
unesete,  jer   bi  se  bez  toga došlo do  togaj  da država 
primi na sebe jedan teret, koji u ovoj teškoj l'inan- 
sijskoj situaciji nije u mogućnosti da izdrži, u to- 
liko pre što naše saobraćajne ustanove nisu aktivne, 
da U opiste, saobraćajnim ćinovnicinia ne bih dao 
nikakve dodatke sve dotle, dok saobraćajne usta- 
nove ne  postanu aktivne. 

Dr. Ninko Perić: Ja sam hteo da istaknem 
ovo isto i zato hoću da formulišem predlog, da ad- 
ministrativni činovnici Ministarstva Saobraćaja ne- 
maju nikakav veći dodatak nego ostali ćinovniei 
drugih ministarstava; Zato bi taj moj formulieanl 
predlog glasio ovako: »Administrativni činovnici 
Ministarstva Saobraćaja primaju dodatke po zakonu 
O činovničkim dodacima«, a na posletkn i da osta- 
vimo jednu odušku: ako je .Ministarstvu potrebno 
tehničko osoblje iz saobraćajne struke, da eno može 
dobiti ovaj veći dodatak. 

IzviHtilac dr. Svetislav Popović: Razlozi, koje 
su izneli govornici, ubedili su me i ako se pokrivaju 
sa zaključkom sekcije i zato nalazim, da treba da 
otstupim od zaključka Sekcije i da primim predlog, 
koji je formulirao g. Perić, ali s tom izmenom da u 
pogledi! čhioviiištva Ministarstva Saobraćaja i či- 
novnika u resoru Ministarstva Saobraćaja ne bude 
iiiikakve razlike, jer ovo ne treba da vredi samo za 
one činovnike, koji su u Ministarstvu nego i za sve 
pstale ćinoviiik- iz resora toga Ministarstva. (Gla- 
sovi : Prima se.) ' 

Potpredsednik Osman Vilovic; Konstatiram, 
da je ovaj član usvojen. 

Ima li kakvih primedaba kod čl. б.? (Nema.) 
Konstatiram, da je i čl. 5. primljen. 

I ma li primedaba kod ćl. (i. I 

Vojislav Lazic: Ja bih nudio, da mi objasnite 
šta se podrazumeva pod aktivnim državnim službe- 
nicima  i  pomoćnim osobljem. 

Czvestilac dr. Svetislav Popović: Ja  mislim, da 
je bilo nesporazuma ovde. Ovaj predlog g. Perica 
nije samo čl. 4. nego i čl. б. I onda to i tu da se 
sprovede. 

l'otpredsednik Osman Vilović: Primate li, go- 
spodo, ovu   orimedbu j 

Vojislav La/ić: Mi imamo kod Čl. li. i 7. da se 
pojavljuju aktivni službenici i pomoćno osoblje. Ja 
mol im za obaveštenje sta se razume pod ovim aktiv- 
nim službenicima i pomoćnim osobljem, jer mi iz- 
gleda, da je jedno prema drugom a kontradikciji. 
Da li su ovi aktivni službenici ovo faktički želez- 
ničko manipulaeiono osoblje: kočničari, skretničar! 
i mašinovodje, ili je to ono pomoćno osebij,'. Ako 
Oni dolaze kao aktivni službenici, onda su njihovi 
dodaci mali i onda su oni, radi kojih je trebalo nešto 
raditi, ostali  bez ič ga. 

Izvestilac    dr.    Svetislav    Popović:     Pomoćno 
osoblje su privremen: nameštenici i služitelji kod 
železnica. Ovde se kaže aktivni služitelji. (Vojislav 
Lazic:  Kod  mene stoji službenici.) 

Potpredsednik Osman Vilović: Prima li se 
član 7. po redakciji sekcije? (Prima se.) Objavlju- 
jem, da je član 7. primljen. 

Na redu je član 8. Ne javlja se niko. Prima li 
se  član   8.?   (Prima.)   Objavljujem,  da   je   primljen. 

Na redu je član 9. Prima li se član 1).? (Prima.) 
Objavljujem, da  je  član  9. primljen. 

Referent Ministarstva dr. Josip Rajzner: Kod 
člana '.). se kaže: »Na Sušaku«, a treha da se kaže 
i za činovnike u Zadru. (Čuje se: Pa u Zadru nema 
železnice.) 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Kod člana 
1(). imam da skrenem pažnju na zaključak, koji smo 
doneli kod one uredbe, koju smo malo pre izglasali, 
da smo povećali penziju в& po 1 dinar. 
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Jovan Gjonovic: .Ta mislim, da l)i i.ovima tre- 
balo povećati dodatke, kao i ostalim penzionerima. 
(čuje *(■: Tako je.) 

Potpredsednik Osman Vilović: Primate li elan 
9. kako je predložen sa ovom lanenom 1 (Prima se.) 
Objavljujem, da je elan 9. primljen sa dopunom, 
koju  je  primio gospodin   izvestilac. 

Na redu je elan 11. Niko PO ne javlja za reč. 
Stavljam na glasanje elan 11. Primate li ga,? 
(Prima  вг.)   Objavljujem,  da   je   ("dan   11.   primljen. 

Referent Ministarstva dr. Josip Raj/ner: Kod 
člana 1-. treba da se primi ono isto sto sam i do 
rada napomemio. .Ta molim, da se stvar prineipijelno 
reši. Ovi ("lanovi И., 12. i 13.-, koji se odnose na 
penziju, izradjeni su na istoj bazi kao i za ove 
drmie činovnike i mi moramo ove elanov;> da izme- 
nimo onako kao i one elanove tamo. (Tz.\-estilae dr. 
Svetislav Popović:  Ta  ovo  primam.4) 

Po(|iredscdii'k Osma« Vilović: "Prima li »se 
("dan 12. sa ovom dopunom koju je gospodin izve- 
st'lae urimio?   (Prima  se.) 

Na redu je ГТап l.'i. Primate li član 13. ча 
ovom  dopunom,  koju   je  takodje  gospođin   izvcistilae 
primio?   (Prii зе.) 

Kol rbma 14. ima reč gospodin Lazić, 
Vo.iisiav Lazić: I kod elana 14. gde se govori 

o dodacima na sitanarinu tražim, da ве izostave či- 
novnici Ministarstva Saobraćaja kao što su i ranije 
izostavljeni. 

Tzvestilae dr. Svetislav Popovfć: Ta iprhnam 
ovo. 

Potpredsednik Osman Vilović: Prima li 
Odbor član 14. sa dopunom, koju je primio gospodin 
izvestilac? (Prima se.) Objavljujem, da je elan 11. 
primi ien. 

Na redu  je elan  1.r>. 
Izvestilac dr. Svetislav Popović: Ovde se opet. 

gospode, povećava stanarina kao i u onoj uredbi 
lamo. 

Potpredsednik Osman Vilović: Prima li se 
("dan Ifi. sa ovom izmonom. koin je Spomenuo go- 
spodin izvestilac? (Prima se) Objavljujem, da je 
primljen. 

Kod ("lana 1(!.. 17. i l;8. ne javlja se niko za 
reč. da ili stavljam na glaisanje. Prima li Odbor 
pornenute ("lanove? (Prima.) Objavljujem, da su 
iprimljeni. 

Referent Ministarstva dr- Josip Rajzner: 01, 
li)., 20. i 21. govore o vremenu kad će se isplatiti 
ovi dodaci i zato ja molim, da ee tu donese princi- 
pijelno  rešenje kao i za onaj raniji  zakon.   (Prima.) 

Potpredsednik Osman Vilović: Prima li Od- 
bor Član 19. sa ovim objašnjenjem, koje je objasnio 
gospodin referent? (Prima.) Objavljujem, da je 
primljen. 

Prima li Odbor elan 20. sa objašnjenjem, koje je 
spomenuo gospodin referent. (Prima.) Objavljujem, 
da je primljen. 

Prima li Odbor ("dan 21. ea objašnjenjem, koje je 
spomenuo gospođin referent? (Prima.) Objavljujem, 
da je primljen. 

Dr. Ninko Perić: Pošto smo se, gospođo, evi 
složili u jednom pitanju mi nismo ipak dovoljno 
jasno obavešteni zbog rediuovanja mo^a pivdlo^a, 
zato što je gospodin izvc.-tilac dobacio reč »u resoru« 
i ja sam kazao »tako je«. 'Meni izid da. gospodo, da 
Će otuda biti Štetnih posledica. D Ministarstvu mi 
imamo administrativnih  činovnika, koji   su  izloženi 

kretanju, dok smo mi mislili samo na kancelarijske 
einovnike i zato je bolje da kažemo, da te važi za 
kancelarijsko i administrativno osoblje u Ministar- 
stvu i • Direkcijama. Inače bismo napravili veliki 
poremećaj u pogledu službenika, koji su na putu. 
Po mome predlogu nije stajala reč »u resoru« i u 
brzini mi smo to izglasali. Zato bih ja sada molio, 
da to ponovo rešimo i da se to nekako rediguje, da 
se to odnosi na administrativno kancelarijsko oso- 
blje u resoru Ministarstva Saobraćaja i u Direk- 
cijama. 

IzveMilae dr. Svetislav Popović: da mislim1, 
da kancelarijsko osoblje kad putuje dobija dnćvnicu 
za putovanje. 

Dr. Ninko Perić: Gospodo, ima administrativ- 
nog osoblja, koje stalno putuje i to bi ini onda bio 
specijalan dodatak bez obzira za naknadu za puto- 
va nje. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Лко j" odbor 
saglaeau,  gospodo,  ja  primam  ovo. 

Potpredsednik Osman Vilović: Prima li odbor 
OVO, da se izvrši ova ispravka? (Prima.) Obja- 
vljuj; m, da  je primljena. 

Sada je na redu glasanje 0 ovome zakonu u 
celini. No je za ovaj zakon u Celini glasače za, a ko 
je  protiv glasače  protiv. 

Sekretar dr.  Pavle Cubrović  proziva  poslanike, 
da glasuju. 

(Nastaje glasanje. — Posle glasanja.) 

Potpredsednik Osman Vilović: Gospođo; gla- 
salo je svega 18 poslanika, 13 je glasalo za a 5 
protiv. Objavljujem, da je ovaj zakon u celini 
primljen. 

Oospodo, sada je na redu da rešavamo o 
uredbi o prevpđjenju osoblja državnih saobraćajnih 
ustanova U krajevima van Srbije i Crne Gore na 
dinarske plate. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Oospodo, ova 
uredba od 27. juna 1921. godine regulisala je pre- 
vođjenje osoblja državnih saobraćajnih ustanova п 
krajevima van Srbije i Orne Ооге na dinarsko plate. 
Sekcija predlaže, da se ova uredba primi za podlogu 
specijalne rasprave a n specijalnome pretresu ja ću 
predložiti izmenu kod člana 3. u ime sekcije. 

Potpredsednik Osman Vilović: Gospođo, javlja 
li se ko za ree? Kako se niko ne javlja za ree to 
prelazimo na pretres U pojedinostima. Oospodo, sek- 
cija predlaže 1. i 2. član da se prime bez izmena. 
Prima li Odbor ova dva člana po predlogu sekcije? 
(Prima.) Objavljujem, da su ova dva člana 
primljena. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Kod elana ','>. 
sekcija predlaže, da se stav drugi izmeni i da po 
novoj redakciji glasi ovako: »Oni službenici dr- 
žavnih Saobraćajnih ustanova, koji imaju po svom 
zvanju pravo na stan u naravi, ne plaćaju kii'ije, 
ako imaju stan u naravi. Лко ne mogu dobiti stan 
u naravi, pripada  im ekvivalent   20',',    njihove plate«. 

Prvi  i treći stav ostaju kako su  i  bili. 
Potpredsednik Osman Vilović: Prima li odbor 

član 3. sa ovom izmenoni drugoga -tava kako je 
izvestilac izneo? (Prima.) Objavljujem, da je ovako 
član 3. primljen. 

Gospodo, sekcija predlaže, da se članovi 4.—8. 
prime bez izmene. Prima li Odbor ove članove prema 
predlogu sekcije? (Prima.) Objavljujem, da SU 
primljeni. 


